
فدراســیون جهانی فوتبال نظر خــود را درباره آخرین 
نسخه پیشنهادی اساسنامه فدراسیون فوتبال ایران اعلام 
کرد اما همچنان به خاطر ایراداتی که وجود دارد، از تایید 

اساسنامه خودداری کرده است.
ماجــرای اصلاح اساســنامه فدراســیون فوتبال ایران 
سرنوشــت پیچیده ای پیدا کرده است. فدراسیون فوتبال 
از سال گذشته با دستور فیفا و کنفدراسیون فوتبال آسیا 
اصلاح اساسنامه را در دستور کار قرار داد اما در این مدت 
اتفاقات عجیب و غریب زیادی برای اصلاح اساســنامه رخ 

داد که ظاهراً قرار نیست به این زودی به پایان برسد.
فیفا علاوه بر تعریف حقوقی فدراسیون فوتبال و تاکید 
بر غیر دولتی بودن این نهاد، روی مسائلی از جمله استقلال 
کمیته های قضایی و تشــکیل کمیته انتخابات حساسیت 
زیادی داشت.فدراسیون فوتبال بدون شفاف سازی دقیق 
این مسائل، چند نوبت رفت و برگشت اساسنامه اصلاحی 
را بــه فیفا انجام داد اما در نوبت آخــر، فیفا از اعلام نظر 
خود نسبت به اساسنامه به مدت چند ماه خودداری کرد.

این مسئله باعث شد تا شائبه ارسال پالس از داخل ایران 
به فدراســیون جهانی برای عدم اعلام نظر روی اساسنامه 
قوت بگیرد و تعدادی از نمایندگان مجلس هم فدراسیون 
را به ارســال اطلاعات داخلی و تلاش برای کشاندن پای 

فیفا به ماجرا با بحث تعلیق، متهم کردند.
در تازه ترین اظهارنظــر، محمدمهدی فروردین رئیس 
کمیسیون ورزش مجلس از مسئولان فدراسیون به شدت 
انتقــاد کرد. وی در مصاحبه روز گذشــته گفت: »افرادی 
سالیان سال از کنار این فوتبال منافعشان را حاکم کرده اند. 
برای اینکه منافعشان به خطر نیافتد امروز و فردا می کنند و 
می گویند مجلس دخالت می کند. ما نقش نظارتی داریم و 
این وظیفه قانونی ما است. چهار ماه است اساسنامه اصلاح 
شــده و جوابی نیامده؛ فیفا نهادی نیست که این همه در 
ارســال اساسنامه تاخیر داشته باشد. مسئولان فدراسیون 
خودشان هم دچار یک چندگانگی شده اند و نمی دانند چه 
کار می کنند. یک سال است فدراسیون رئیس ندارد. مگر 
می شود چنین نهادی را بدون رئیس اداره کرد؟ باید شفاف 

به مردم جواب بدهند.«

ما الگوی مناسب توسعه برای پیشرفت کشور نداریم. در این میان دو 
طیــف تفکر در ایران وجود دارد که هر دو به خطا می روند. یک عده از 
صاحبان این تفکر بر این باور هستند هر آنچه که در مغرب زمین دنبال 
می شود 100 درصد درست، علمی و قابل اجرا در اقتصاد ایران است اما 
گروهی دیگر اعتقاد دارند هر چیزی که از غرب به دست می آید، مانند 
تجربه و دستاورد باید دور ریخته شود. این گروه اصرار دارد که بایستی 
علم را ابداع و از صفر شروع کرد. در صورتی که علم اقتصاد در دنیا یکی 
است و تمام کشورها بر پایه آن علم حرکت می کنند. در علم اقتصاد به 
مقوله های متعددی پرداخته شده که اگر سیاست گذاری بخواهد خلاف 
آن حرکت کند به طور قطع به جریان اقتصادی ضربه زده است. نمونه 
آن عرضه و تقاضا اســت.علم اقتصاد می گوید که وقتی تقاضا از عرضه 
بیشتر می شود آن کالا میل به گرانی پیدا می کند بدین جهت نمی توان 
ایــن موضوع را در قالب های دیگر تفســیر کرد و یا بــر این امر تأکید 
داشت که با بومی سازی اقتصاد می توان جلوی رشد قیمت ها را گرفت.

مورد عنوان شــده در تمام کشورها صدق می کند و سیاست گذاران 
اقتصادی کشورها بر این مبنا تصمیم گیری می کنند.

بومی کردن اقتصاد نباید به این معنا باشد که علم اقتصاد زیر سؤال 
برود و یا به سمت اختراع علم رفت. اخیراً طرز تفکری در ایران شکل و 
قــدرت گرفته که در آن دوباره علم اقتصاد تعریف و همه موارد از صفر 
شــروع شــود. قطعاً این نوع تفکر به جای آنکه توسعه بخش باشد، ضد 
توســعه است. بنابراین بایستی از دســتاورد بشری مبانی تئوریک علم 
بخصوص علم اقتصاد اســتفاده کنیم ولی می تــوان این موارد را بومی 
سازی کرد و با توجه به شرایط کشور ساختارهای جدید برای آن تعریف 
کــرد. مثالی که در این حوزه می توان زد این اســت که آب در تهران 
در دمای 100 درجه جوش می آید اما همان آب در شــهرهای شمالی 
بــه علت رطوبت هوا در دمای 85 درجه جوش می آید. در این حوزه و 

دمای جوش آب، علم غلط نیست اما شرایط محیطی متفاوت است.
از این رو ما باید از مبنای علمی و دستاوردهای جهان توسعه یافته 
اســتفاده کنیم منتهی با نظام ارزشی کشــورمان آن را ایرانیزه کنیم. 
ضرورتی ندارد که ما به دنبال اختراع موتور اتومبیل باشــیم وقتی که 
در ســایر کشورها این کالا تولید شده است. ما می توانیم آن موتور را با 
توجه به شــرایط کشور خودمان تولید کنیم. اگر بخواهیم وسیع تر این 
ماجرا را نگاه کنیم می توان مثال شــرکت هواپیمایی ایرباس فرانسه را 
زد؛ این مجموعه غول هواپیماســازی دنیا اســت اما موتور هواپیما را از 
شــرکت بوئینگ امریکا تأمین می کند. این اتفاق به معنای آن نیســت 
که ایرباس وابســته بوئینگ یا بوئینگ نوکر ایرباس است؛ این به منزله 
آن اســت که در برخی از فعالیت های اقتصادی )در حقیقت ایرباس با 
ســفارش موتور به شرکت بوئینگ هزینه های خود را مدیریت می کند.( 
برای آنکه نتیجه درســت و مناسب به دست بیاید بهتر است که تعامل 

جهانی وجود داشته باشد. 

 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

مهدی پازوکی
کارشناس اقتصادی 

عقلانیت اقتصادی به 
جای جهالت اقتصادی

روزنامه اقتصادی اجتماعی  
پنجشنبه   1399/08/1

2000تومان 
شماره :933

021-62801 مرکز گمشده و پیدا شده کشور
www.aniyab.ir

رییس مرکز ملی فرش ایران اعلام کرد: بیش از ۴00 هزار قالیباف و فعال حرفه های 
مرتبط در سراسر کشور در قالب تفاهم نامه همکاری که بین صندوق بیمه اجتماعی 
کشاورزان، روستاییان و عشایر و مرکز ملی فرش ایران منعقد شد، تحت پوشش بیمه 

قرار می گیرند.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »فرحناز رافع« در حاشیه امضای تفاهم نامه 
همکاری با صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر افزود: اکنون بیش از دو 
میلیون نفر فعال مستمر و غیرمستمر در حوزه قالی بافی و حرفه های مرتبط در سراسر 
کشور مشغول بکارند که نزدیک به ۲00 هزار نفر از آنان تحت پوشش بیمه قرار دارند.

وی گفت: طبق آمار، افزون بر یک میلیون و 100 هزار نفر فعال مستمر قالی بافی 
در کشور وجود دارد و مهمترین برنامه حمایتی از جامعه قالی بافی، فرش بافی، جاجیم 
و گلیم بافی و سایر حرفه های مرتبط، انجام حمایت بیمه ای و ارائه خدمات مرتبط است.

رافع تاکیدکرد: براساس تفاهم نامه امضا شده، ارائه خدمات بیمه اجتماعی مربوط به 
بازنشستگی، پیری از کارافتادگی کلی و فوت مشمولان مورد توافق قرار گرفته است.

رییــس مرکز ملی فرش گفت: این مرکز، اقدام های اجرایی در زمینه شناســایی 
فعالانی که دارای شناســنامه و کد شناسه فعال در حوزه قالی بافی در سراسر کشور 
دارند، عملیاتی کرده و اولویت با آن دسته از جاماندگان بیمه ای بوده که تحت پوشش 

هیچ گونه خدمات بیمه ای در کشور نیستند.
همچنین در مراسم امضای این تفاهم نامه، رییس صندوق بیمه اجتماعی روستاییان 

و عشایر گفت:براساس پیگیری های وزارت تعاون، نهاد ریاست جمهوری و سازمان برنامه 
و بودجه پوشش بیمه محرومان و اقشار ضعیف جامعه در دستور کار قرار گرفت و از 
امروز فرش بافانی که هیچ پوشش بیمه ای نداشتند، تحت پوشش بیمه این صندوق 
قرار خواهند گرفت.علی شــیرکانی تاکید کرد: بیمه این افراد در ســال نخست 100 
درصد رایگان است و در این نوع بیمه، قالیبافان سه خدمت اصلی مستمری در دوران 

بازنشستگی، فوت و از کار افتادگی را دریافت خواهند کرد.
وی اضافه کرد: پرداختی بیمه این صندوق به این شیوه است که پنج درصد حق 
بیمه را فرد و 10 درصد را دولت پرداخت می کرد، اما در این طرح به مدت یکســال 
15 درصد حق بیمه روستائیان را دولت پرداخت خواهد کرد و سالیانه یک درصد به 
مشارکت قالیبافان در پرداخت حق بیمه افزوده می شود تا شرایط حد نصاب فعلی که 

پنج درصد بیمه شده و 10 درصد کارفرما محقق شود.
مجموع جهانی صادرات فرش دستباف در سال ۲01۹ افزون بر 800 میلیون دلار  

بوده که سهم ایران ۷۳ میلیون دلار از این رقم ثبت شد.
مطابق آمارها تا پایان خرداد ماه امسال یک میلیون و ۲00 هزار و ۶5۲ نفر قالیباف 
در کشــور فعالیت داشتند و تعداد شاغلان حرفه های وابسته به آن 1۹1 هزار و 5۴5 
نفر است.اکنون 10۳ مجتمع قالی بافی، پنج هزار و ۲1 کارگاه متمرکز و غیرمتمرکز، 
1۳۶ تعاونی روستایی، یک هزار و ۹۲۳ تعاونی ثبت شده شهری و ۴0 هزار و ۹۳۳ واحد 

صنفی مرتبط با فرش دستباف در سراسر کشور فعالیت می کنند.

 فیفا  اساسنامه 
فدراسیون را تایید نکرد!

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: سهامداران در ابتدا باید 
صبر کنند تا بازار به ثبات برسد که براساس پیش بینی های 
انجام شــده از آبان ماه شــاهد بهبود و ثبات در شرایط و 
معاملات بازار خواهیــم بود.»نوید خاندوزی« به افت اخیر 
شاخص بورس اشــاره کرد و افزود: بخشی از ریزش بورس 
ناشــی از تردید برخی از افراد برای حضور در بازار تا زمان 
انتخابات ریاست جمهوری در آمریکا است.وی افزود: بخش 
دیگر از علت روند نزولی بازار، تصمیم های اخیر بود که برای 
افزایش نرخ سود بانکی و قیمت گذاری فولاد اتخاذ شد که 
ایــن موضوع زمینه ایجاد نوعی از بــی اعتمادی ها و ترس 
ســهامداران برای حضور و ادامه سرمایه گذاری در بورس را 
فراهم کرد.خاندوزی با بیان اینکه این عوامل دست به دست 
یکدیگر دادند تا روند بازار در مسیر نزولی قرار گیرد، اظهار 
داشت: انتظار می رود با توجه به انتشار گزارش شرکت ها و 
اصلاح قیمت های صورت گرفته در سهام شرکت ها، شرایط 
معاملات از چند روز آینده رو به بهبود رود و مســیر بازار با 

تغییر همراه شود.

ایجاد ثبات در معاملات 
بورس از آبان ماه

رییس مرکز ملی فرش ایران  خبر داد

بیمه بیش از بیمه بیش از ۴۰۰۴۰۰ هزار قالیباف  هزار قالیباف 

یارانه ۱۲۰ هزار تومانی در راه است
بعد از اما و اگرهای بسیار در رابطه با طرح تامین کالاهای اساسی توافق برای پرداخت مبلغ بین ۶0 
تا 1۲0 هزار تومانی برای هر یک از مشمولان صورت گرفته است.طی ماه های گذشته با توجه به وضعیت 
تامین کالاهای اساسی و مشکلاتی که در این رابطه برای مردم وجود داشت، مجلس طرح یک فوریتی 
طرح تامین کالاهای اساسی را مصوب کرد که طی آن پیشنهاداتی در رابطه با توزیع کالاهای اساسی 
در قالب کالابرگ یا کارت الکترونیک مطرح بود. در این مدت نیز قرار بود سازمان برنامه و بودجه طرح 
را بررسی کند و در رابطه با تامین منابع آن تصمیم گیری شود.آنطور که در نهایت کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس مصوب شده از این حکایت دارد که دولت ملزم به پرداخت یارانه تامین کالاهای اساسی 

خواهد کرد.براین اســاس قرار است مبلغ 1۲0 هزار تومان برای هریک از 
افراد ســه دهک اول و ۶0 هزار تومان برای هر یک از ســایر دهک ها واریز 

شود که به حساب کارت یارانه نقدی آنها خواهد بود.
طبق پیش بینی صورت گرفته این یارانه قرار اســت به خانواده های کم 
برخوردار تعلق می گیرد که ظاهرا افراد شناســایی شده در طرح معیشت 
خانوار خواهند بود.طرح معیشــتی همان طرحی است که از سال گذشته 
و با اصلاح قیمت بنزین در دســتور کار قرار گرفت و طی آن مابه التفاوت 
ایجاد شــده به خانوارهای هدف پرداخت شده بود که قرار بود حدود ۶0 
میلیون نفر از بین جمعیت ۷8 میلیونی یارانه بگیر گزینش شده و پرداخت 

کمک های معیشتی به آنها آغاز شد.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1399/08/01

شماره : 933
بررسی نرخ ارز صرافی ملی نشان می دهد، 
بانک مرکزی با شکاف قابل توجهی اقدام به 
خرید ارز می کند تا میل کاهشــی بازارساز و 

شکننده بودن نرخ های کنونی شفاف شود.
در پــی اظهــارات متعدد کارشناســان 
اقتصادی مبنی بر شــکننده بودن نرخ ارز در 
هفته های گذشته، بازار ارز در روزهای گذشته 
با ریزش قابل توجهی مواجه شده؛ به گونه ای 
که نرخ اسکناس آمریکایی در بازار تهران از 
۳۲ هزار و ۲00 تومان در ابتدای هفته به زیر 
۲8 هزار تومان کشیده شده است. به تبع افت 
قیمت ارز، بازار طلا نیز دچار ریزش حدوداً 15 
درصدی ظرف ۳ روز کاری گذشته شده است.

گزارش های میدانی خبرنگار مهر حاکی 
اســت، در پی تقویت طرف عرضه در سامانه 
نیما و عرضه سنگین اسکناس از سوی بانک 
مرکزی در بازار متشکل ارزی، سوداگران این 
بازار به کمک بازوان رسانه ای خود به دنبال 
برهم زدن روند ریزشی و تقویت ارزش ریال 

هستند.
دلالان و سوداگرانی که برای تهییج بازار 

ارز از پروپاگاندای رسانه ای تا شدت بخشیدن 
به معاملات شــبانه و فردایی، همه را به کار 

بسته بودند؛ در مواجهه با ریزش اخیر نرخ ارز 
تغییر موضع دادند و برای تثبیت جایگاهشان 

در بازار ارز، با تمرکز بر اقدامات بازارساز قصد 
برهم زدن جو کاهشی بازار را دارند.

بررســی تحرکات دلالان ارزی در فضای 
مجازی حاکی اســت، به دنبال تحمیل زیان 
ناشی از کاهش پلکانی نرخ ارز، حالا به دنبال 
جلب توجهات به نرخ گذاری بانک مرکزی در 
صرافی ملی هستند تا از این طریق به القای 
تمایل بانک مرکزی برای پیشگیری از کاهش 

بیشتر نرخ ارز بپردازند؛ اما واقعیت چیست؟
بانک مرکزی در راســتای پیشــگیری از 
نوسان گیری ســوداگران از ذخایر اسکناس 
ارزی، در روزهای گذشته نرخ فروش اسکناس 
در صرافی ملی را مطابق نوسانات نرخ آزاد ارز 
جابه جا کرده تا دست برتر را در میدان داشته 
باشــد.از طرفی بررسی نرخ های صرافی ملی 
در روز چهارشــنبه ۳0 مهرماه نشان داد، نه 
تنها ساکنان ساختمان شیشه ای مانع تجمع 
آربیتراژگیران در مقابل صرافی ها شــده اند، 
بلکه با شکاف قابل توجهی اقدام به خرید ارز 
می کند تا میل کاهشــی بازارساز و سمت و 

سوی آینده بازار شفاف شود.

تقلای بی حاصل سفته بازان شکست خورده در بازار ارز

کمیسیون بهداشت مجلس و دولت همچنان بر ادامه 
تخصیــص ارز۴۲00تومانی به دارو تأکید دارند؛این در 
حالی است که این سیاست نه تنها اهداف اولیه خود را 
محقق نکرده بلکه به فســاد و رانت گسترده دامن زده 
اســت.تخصیص ارز به کالاهای اساسی برای حمایت از 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان داخلی به طور جد از 
زمان جنگ تحمیلی آغاز شــد. در شرایطی که اقتصاد 
کشور شکل درستی به خود نگرفته بود حمایت از اقشار 
ضعیف با کنترل قیمت کالاهای اساســی از این طریق 
بهترین راه حل به نظر می رســید؛ اما این سیاست پس 
از جنگ جــز در مقاطعی پایان نیافت و هربار که نرخ 
ارز افزایش یافته است بیشــتر مورد توجه دولتمردان 
قرار گرفته است.دولتمردان هر بار که اقتصاد با شوک 
ارزی و تورم روبرو می شــد شــروع به تخصیص ارز با 
نرخی ثابت به واردات کنندگان کالاهای اساسی و مواد 
اولیه تولید کرده اند. درحالی که دولت مردان بر این کار 
اصرار داشته اند اما کارشناسان همواره این روش را برای 
تولید کشور مضر و فسادزا دانسته اند. تبعات ارز ۴۲00 
تومانی هم که از ابتدای ســال ۹۷ حتی به نخ دندان و 
غذای سگ و گربه به عنوان کالای اساسی داده می شد! 
از جمله مضرات ادامه سیاســت چند نرخی ارز است. 
آخریــن نمونه از این تبعات را می توان کمبود دارو در 

کشور در عین تخصیص ارز دارو است.

 قاچاقی که ظاهراً تکذیب شد!
دو روز پیش دستگاه اطلاعاتی ارتش عراق اعلام کرد 
که بزرگترین عملیات قاچاق دارو از ایران به این کشور 
را در استان دیالی کشف و خنثی کرده است. این داروها 
با هدف فرار از پرداخت تعرفه گمرکی به ارزش بیش از 
صدها هزار دلار به وسیله 1۹ کامیون با عبور غیرقانونی 

از جاده های خانقین به استان دیالی واردشده بودند.
ایــن داروها بدون پرداخت حقــوق گمرکی دولت 
عراق به این کشور وارد شده بودند و از آنجا که هرگونه 
صادرات دارو از ایران به سایر کشورها منوط به دریافت 
مجوز است، این تلقی ایجاد شد که خروج این داروها از 
کشور ما نیز، به صورت غیرقانونی و قاچاق بوده است.

البته ســخنگوی گمرک، دیــروز، قاچاق بودن این 
محموله هــا را تکذیب و اعلام کــرد: بیش از یک هزار 
و ۶5۴ تن دارو که از کشــورهای صادر کننده توســط 
عراقی ها خریداری شده است، با انجام تمام تشریفات، 
صرفاً از خاک جمهوری اســلامی ایران ترانزیت شــده 
اســت و داروها به هیچ عنوان ایرانی یا برای مصرف در 

ایران نبوده است.
این محموله ها حتی اگر قاچاق داروهای تولید داخلی 

نبوده باشــند باز هم از خطر بالایی کــه برای قاچاق 
داروهای تولید ایران وجود دارد، چیزی کم نمی شود.

 قاچاق معکوس دارو، آورده ارز ۴2۰۰ تومانی 
برای اقتصاد ایران

رئیــس جمهور چنــدی پیش در انتقــاد از قاچاق 
معکوس داروها به کشورهای همسایه گفت: »خبرهایی 
رسیده که برخی قاچاقچی ها داروها را قاچاق می کنند و 
در کشورهای همسایه برای سودجویی می فروشند. اگر 
قرار باشد دارویی صادر شود به صورت رسمی این اقدام 
صورت می گیرد نه اینکه قاچاقچی ها بخواهند دست به 
این کار بزنند؛ بنابراین ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
باید توجه بیشــتری داشته باشــد. وزیر کشور نیز باید 
این مهم را به همه مسئولین امر ابلاغ کند تا مبارزه با 
قاچاق در این ایام تشدید شود.«هر چند رئیس جمهور 
در گفته های خود نقدی به سیاست ارز ۴۲00 تومانی 
وارد نکــرده و نهادهای ناظر را تشــویق بــه مبارزه با 
قاچاق کرده اســت اما کارشناسان این پدیده را یکی از 
آورده های سیاست ارز ۴۲00 تومانی می دانند. مهدی 
طغیانی سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی و نماینده مردم اصفهان می گوید: »اختصاص 
ارز ۴۲00 تومانی به دارو زمینه ایجاد رانت و فســاد را 
فراهم کرده است. کمیسیون اقتصادی مجلس به دنبال 

حذف ارز یارانه ای دارو است.«

 رانت ۴2۰۰ تومانی در حال تضعیف تولید
قاچاق معکوس در حالی شــکل گرفته است که در 
چند ماه گذشته کشور با کمبود دارو در بازار روبرو بوده 
است؛ اما قاچاق معکوس تنها آورده رانت ۴۲00 تومانی 

دارو نبود است. محمود نجفی عرب، رئیس کمیسیون 
اقتصاد سلامت اتاق بازرگانی تهران در رابطه با صدمات 
دیگر این سیاســت گفــت: »از نظر مــا، چند نرخی 
شــدن ارز و تخصیص یــک ارز دولتی، موجب کاهش 
شــفافیت و افزایش رانت می شود. در چنین شرایطی 
افراد و شــرکت هایی که از رانت برخوردارند به این ارز 
دسترســی دارند و فعالان واقعی با محدودیت روبه رو 
می شوند.«حســین راغفر، اقتصاددان و استاد دانشگاه 
الزهرا )س( در مورد این رانت گفت: »در حال حاضر ۹۷ 
درصد داروها در کشور تولید می شود و ۳ درصد آن ها 
به صورت واردات به دســت بیماران می رسد اما نسبت 
ارزی که به ۹۷ درصد ارائه می شــود بسیار کمتر از آن 
ســه درصد داروی وارداتی است. همین موضوع نشان 
می دهد کــه تلاش زیادی برای تأمین منافع و واردات 
وجــود دارد.«محمدرضا واعظ مهــدوی رئیس انجمن 
اقتصاد سلامت ایران حجم این رانت را این گونه تشریح 
کرد: »وقتی که سهم یک گروه دارویی از واردات ۳5۲ 
میلیون یورو، سهم یک گروه دیگر ۲۷8 میلیون یورو و 
ســهم یک گروه دیگر نیز 15۷ میلیون یورو بوده است 
همین موضوع باعث شــده تا این افراد اعلام کنند که 
تولید داخل به صرفه نیست. این مبالغ در حالی به این 
شــرکت ها اختصاص پیدا کرده که کشور با بحران های 

ارزی دست و پنجه نرم می کند.«
به گفته وی، »برخــی دارویی ها در فاراماکوپه قرار 
گرفتند کــه آزمایش های بالینی را طــی نکردند و با 
بالاترین قیمت به کشــور وارد و به فروش می رسند به 
دلیل اینکه منافع برخــی از افراد از این طریق تأمین 
می شود و همین شرکت ها با این روند هزینه های خانوار 

را افزایش داده اند.«

 حمایت بیمه ای از مصرف کننده، جایگزین 
مناسب ارز ۴2۰۰ تومانی

گفته هــای فوق نشــان می دهد کــه نه تنها قاچاق 
معکــوس دارو ریشــه در ارز ۴۲00 تومانی دارد بلکه 
تخصیص ایــن ارز موجب ایجاد رانت و ضربه به تولید 
داخل شــده است. تمام این شــرایط نیز در حالی رخ 
داده اســت که اهداف اصلی تخصیص این ارز از جمله 
جلوگیــری از افزایش قیمت ها و دسترســی آســان 
مصرف کنندگان به دارو تحقق نیافته اســت. به همین 
دلیل کارشناسان و نمایندگان حمایت ریالی را به عنوان 

جایگزین ارز ۴۲00 تومانی پیشنهاد می کنند.
همایــون ســامه یح نجف آبادی عضو کمیســیون 
بهداشــت و درمان مجلس در رابطه با این جایگزینی 
می گوید: »نظر بسیاری از اعضای کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس شورای اسلامی، حذف ارز دولتی برای 
داروهاســت؛ پیشنهاد شده است که این اتفاق بیفتد و 
ارز داروها نیمایی شــود و در ازای آن، یارانه به بیمه ها 
داده شود.«به گفته وی: »حذف ارز دولتی و تخصیص 
یارانه به بیمه ها، باعث می شــود مصرف دارو در کشور 
حدود یک سوم کاهش یابد؛ یعنی ارز مورد نیاز دارو نیز 
کاهش می یابد؛ زیرا مسئله ای که در زمان حاضر وجود 
دارد این است که بسیاری از داروها به دلیل تخصیص 
ارز دولتی، قیمت پایینی دارند و این امر، باعث قاچاق 

معکوس این داروها به کشورهای مجاور می شود.«

 کمیسیون بهداشــت مانع حذف ارز ۴2۰۰ 
تومانی

بــا وجود اینکه ســامه یح نظر بســیاری از اعضای 
کمیســیون بهداشــت مجلس را در این رابطه مثبت 
می داند اما طغیانی، ســخنگوی کمیســیون اقتصادی 
مجلــس شــورای اســلامی اکثریت نماینــدگان این 
کمیسیون بهداشت را مخالف حذف ارز ۴۲00 تومانی 
دانسته و در رابطه با جایگزینی حمایت بیمه ای بجای 
تخصیص ارز گفــت: »دولت بایــد ارز ۴۲00 تومانی 
دارو را حذف کند و در مقابل ســطح پوشــش بیمه ای 
 دارو را گســترده تر کنــد. به عبارتــی یارانه ای که به

 واردکننده ها داده می شد را به صورت شفاف به بیمه ها 
بدهند.«گفته های فوق نشــان می دهد که کارشناسان 
و نماینــدگان ارز ۴۲00 تومانــی دارو را در تمام ابعاد 
اقتصادی مضر می دانند و حمایت بیمه ای را جایگزینی 
مناسب برای ارز ترجیحی می دانند. در سوی دیگر اما 
دولت و کمیسیون بهداشت مجلس عزمی برای حذف 
ارز ۴۲00 تومانی با این حجم از فساد رانت آن هم بدون 

هیچ گونه بازدهی منحصربه فردی برای کشور ندارند.

ســازمان برنامه و بودجه اعلام کرد:بیشترین اثر منفی اعمال تحریم های 
بین المللی بر دهک های پایین درآمدی به خصوص روستایی؛ و بیشترین نفع 

از اجرای برجام نصیب خانوارهای پردرآمد  )شهری و روستایی( شد.
به گزارش سازمان برنامه و بودجه کشور، امور اقتصاد کلان سازمان برنامه و 
بودجه کشور در مطالعه ای که با هدف تحلیل تغییرات رفاه خانوار منتشر کرده، 
به بررسی نوسانات رفاه مادی خانوار پرداخته است.در این مطالعه بررسی هایی 
روی مهمترین عواملی که بر رفاه مادی خانوار تاثیر داشــته از جمله ضریب 
جینی، اثر اعمال تحریم ها و پرداختهای انتقالی )اعم از یارانه نقدی و کمک حق 
بیمه رایگان( صورت گرفته است. این مطالعه نشان می دهد برای سنجش دقیق 
رفاه مادی خانوار و استفاده از جریان مصرفی کالای سرمایه  ای خانوار ضرورت 
تولید داده تابلویی بلندمدت هزینه های خانوار توسط مرکز آمار ایران ضروری 
است.بر اساس بررسی های دفتر اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه کشور، 
شدت نابرابری )ضریب جینی( رفاه مادی خانوار از سال 1۳۹0 شاهد افزایش 
ملایمی بوده در حالیکه ضریب جینی بر اساس مخارج تقریبا ثابت )تغییرات 

از نظر آماری غیر معنادار( و افزایش نابرابری درآمدی در طول زمان شــدید 
بوده است.از سوی دیگر، در اثر اعمال تحریم های ابتدای دهه تمام دهکهای 
درآمدی با کاهش رفاه مادی بین 10 الی ۲0 درصدی مواجه شده است و به 
نظر می رسد با انجام تفاهم اولیه سال 1۳۹۲ و آغاز فرایند مذاکرات برجام و 
تسهیل در برخی مبادلات بین المللی، خانوارهای دهک های مختلف از لحاظ 
درآمدی منتفع شدند، اما بهبود در مصرف و رفاه مادی از ابتدای سال 1۳۹5 
و با حذف تحریم ها و رفع نااطمینانی تحریم، به وقوع پیوســت. این مطالعه 
نشان می دهد طی دو سال پس از رفع تحریم ها، رفاه مادی خانوارهای شهری 
بین 5 الی 10 درصد بهبود یافته است. بیشترین اثر منفی اعمال تحریم های 
بین المللی بر دهک های پایین درآمدی به خصوص روستایی؛ و بیشترین نفع 

از اجرای برجام نصیب خانوارهای پردرآمد  )شهری و روستایی( شده است.
مشابه سایر مطالعات، بیشترین کاهش در سهم و مقدار اجزاء مصرف خانوار 
در بخش خوراکی، طی یک دهه گذشته مشاهده می شود و این در حالی است 
که از سال 1۳۹5 و با اجرای طرح تحول سلامت مخارج خانوار در بخش سلامت 

)به خصوص در مناطق روستایی( افزایش شدید داشته است.
در این گزارش آمده است، پرداختهای انتقالی )اعم از یارانه نقدی و کمک 
حق بیمه رایگان( به قیمت ثابت از سال 1۳۹0 به صورت مستمر و به سرعت 
کاهش داشــته است؛ به نحوی که در ســال 1۳۹۷ به یک سوم مقدار سال 
1۳۹0 رسیده است. درآمد سرانه نیز به قیمت ثابت در همین دوره حدود 11 
درصد کاهش داشته است، به نحوی که تنها از سال ۹۶ تا سال ۹۷ نزدیک به 
15 درصد کاهش داشته است.درآمدهای انتقالی نزدیک به ۲۶ درصد از کل 
درآمدهای خانوارهای دهک اول و کمتر از ۴ درصد از درآمد خانوارهای دهک  
دهم را پوشش می دهند. حقوق و درآمدهای متفرقه )معمولاً معاف از مالیات( 
به ترتیب ۳5 و ۴1 درصد از درآمدهای خانوارهای پردرآمد را تامین می  کند.

همچنین به دلیل همزمانی رفع تحریم ها و رشد اقتصادی در خلال سال های 
۹۶-۹5 و کاهش نابرابری مصرفی و همزمان رشد چشمگیر در رفاه خانوار در 
این دو سال؛ به نظر میرسد ایجاد اشتغال و  رشد اقتصادی اثر غالب در رفع 

نابرابری، کاهش فقر و افزایش رفاه داشته است.

وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه بازار سرمایه روند رو به رشدی 
را طی می کند گفت: هنوز کمیته تخصصی برای عرصه دارا ســوم به زمان 

بندی نهایی نرسیده است.
فرهاد دژپسند در حاشیه جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی 
در مورد تصمیمات این جلسه اظهار داشت: مباحثی در مورد توسعه صادرات 
و بازگشت ارز ناشــی از صادرات به چرخه اقتصادی کشور در جلسه امروز 

مطرح شد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: صادرکنندگان امروز به عنوان فعالان 
اصلی اقتصاد کشور در عرصه تجارت خارجی نقش مهمی دارند که با توجه 
به تحریم های صورت گرفته با کمک این افراد می توانیم مســائل کشــور را 
ســازماندهی کنیم به گونه ای که صادرات غیرنفتی در نیمه دوم سال روند 

جهشی پیدا کند و همچنین برگشت ارز نیز با سهولت انجام شود.

وی ادامه داد: هفته آینده کمیته سیاســت گذاری ارزی برای بررســی 
پیشــنهادات مطرح شده از ســوی بخش خصوصی جلسه فوق العاده ای را 

تشکیل خواهد داد.
دژپسند در مورد زمان ارائه دارا سوم گفت: من تاریخی اعلام نمی کنم و 

نمی توانم الان بگویم که چه زمانی دارا سوم عرضه می شود.
وی افزود: کمیته تخصصی هنوز به جمع بندی نرسیده و در صورتی که 

بررسی ها تکمیل شود زمان بندی نهایی اعلام خواهد شد.

 وضعیت بازار سرمایه رو به رشد است
وزیر امور اقتصادی و دارایی در مورد نوســانات اخیر بازار سرمایه گفت: 
نوساناتی که طی دو سه روز اخیر در بازار سرمایه شاهد بودیم را نمی توانم 
به عنوان کف جدید اعلام کنم. چرا که همواره نواسانات متناسب با شرایط 

اتفاق می افتد.
دژپسند تصریح کرد: دیدگاه تحلیلگران این است که وضعیت بازارسرمایه 

رو به رشد خواهد بود.

 لایحه اصلاح مالیات های مستقیم در دولت
وزیر امور اقتصادی و دارایی در پاســخ به ســوال خبرنگار مهر در مورد 
آخرین وضعیت لایحه اصلاح قانون مالیات مستقیم تصریح کرد: این لایحه 
در دستورجلســات دولت اســت که در جلسه اول نیز در دولت بررسی شد 
وهمچنان در دستور کار برای بررسی قرار دارد. دژپسند در مورد کارت های 
بازرگانی نیز گفت: تصمیم گیری در مورد این کارتها باید با همکاری وزارت 
صمت و اتاق بازرگانی انجام شــود. اما به طــور کلی کارت بازرگانی یکبار 

مصرف باید جمع شود.

چرا دولت و کمیسیون بهداشت از ارز ۴۲۰۰ تومانی دارو حمایت می کنند؟

بیشترین نفع اجرای برجام به ثروتمندان رسید

زمان عرضه دارا سوم مشخص نیست

ریحانه لامعی مقدم

 دامداران و کشاورزان تحت فشار هستند
نماینده اراک تاکید کرد که دامداران به دلیل مشکلات جدی در عرصه تولید و 
افزایش قیمت نهاده ها تحت فشار هستند و با این روند دام های شیری و گوشتی 

بسیاری به کشتارگاه ها وارد می شود.
علی اکبر کریمی در تذکری به وزیر کشاورزی گفت: با توجه به افزایش شدید 
قیمت کود و سم و بذر گندم در فصل کشت گندم انتظار می رود کارت اعتباری 
به کشــاورزان داده شده و هزینه ها پرداخت شــود تا آنها در زمان خرید گندم 
تسویه شده باشند. امروز کشاورزی با گرانی و تورم، فشار زیادی را تحمل می کند.

وی افزود: دامداران به خاطر مشکلات جدی در عرصه تولید و افزایش قیمت 
نهاده ها تحت فشــار هستند و با این روند دام های شیری و گوشتی بسیاری به 

کشتارگاه ها وارد می شود که جای تامل دارد.
نماینده اراک در تذکری دیگر به وزیر راه خواســتار تکمیل جاده ها در حوزه 
انتخابیه اش شد و از وزیر نیرو خواست که طرح فاضلاب و تامین آب شرب روستاها 

را در دستور کار قرار دهد.
کریمی در پایان در تذکری به هیات رئیسه گفت: انتظار می رود هر چه سریعتر 
رئیس جمهور به مجلس آید تا حداقل پاسخ مطالبات مردم و نمایندگان را بدهد.

 سرما 2۳۶ میلیارد تومان به کشاورزی فارس خسارت زد
رئیس اداره مدیریت بحران و کاهش مخاطرات بخش کشاورزی سازمان جهاد 
کشاورزی فارس گفت: سرمای زودرس چند روز گذشته به ۶۷۴0 هکتار مزارع و 

باغ های استان ۲۳۶ میلیارد تومان خسارت وارد کرده است.
نادر محمودی بابیان اینکه سرمازدگی چند روز گذشته به 5۴00 هکتار از مزارع 
زراعی و 1۳۴0 هکتار باغ های استان خسارت وارد کرده است، گفت: با وجود پیش 
بینی اعلام پیش آگاهی و توصیه های فنی ارائه شده به منظور پیشگیری و آمادگی 
در مقابل سرمازدگی در روزهای اخیر خسارتی افزون بر ۲۳۶ میلیارد تومانی به 

محصولات زراعی و باغی وارد شده است.
به گزارش روابط عمومی جهادکشاورزی فارس، محمودی با بیان اینکه دولت 
پرداخت خسارت را منوط به بیمه محصولات کرده است و یارانه را به صندوق بیمه 
اختصاص می دهد، گفت: کشاورزانی که محصول خود را بیمه کرده اند می توانند 
برای دریافت حق بیمه خود از طریق صندوق بیمه اقدام کنند همچنین خسارت 
سرمازدگی اخیر در سامانه وزارت خانه جهادکشاورزی ثبت شده و سایر کشاورزانی 
که محصول خود را بیمه نکرده اند به محض تخصیص و تامین اعتبار بر اســاس 

دستورالعمل ابلاغی اقدام خواهد شد.
محمودی به اهمیت توجه کشــاورزان و بــاغ داران به ظرفیت صندوق بیمه 
محصولات کشــاورزی هم اشــاره کرد و افزود: بیمه کردن محصولات کشاورزی 
علاوه بر کاهش ریسک برای تولید کنندگان، باعث حمایت های دولت در مواقع 

بحرانی می شود.
او عنوان کرد: سرمازدگی در سنوات اخیر به عنوان اصلی ترین عامل خسارت به 
زیر بخش های کشاورزی محسوب می شود و ضرورت دارد بهره برداران، اقداماتی از 
جمله: حفظ رطوبت خاک، توقف استفاده از کودهای ازته در پایان فصل، استفاده 
از کودهای کلسیم و پتاسیم بر اساس دستور العمل های اعلام شده و تسریع در 

برداشت به موقع محصول تولیدی و حمل به مکان مطمئن اقدام کنند.
رئیس اداره مدیریت بحران و کاهش مخاطرات بخش کشاورزی سازمان جهاد 
کشــاورزی اســتان فارس بیان کرد: برای مقابله با خسارت سرمازدگی اقدامات 
پیشگیرانه دیگری از جمله رعایت مکان مناسب احداث باغ و کاشت محصولات 
زراعی، رعایت تاریخ مناسب و به موقع، انجام عملیات زراعی و باغی شامل کاشت، 
داشــت و برداشت مورد توجه شود و از کشت های تاخیری خصوصا در زراعت و 

برداشت با تاخیر جدا خودداری شود.
محمودی بیان کرد: نقشــه سند خطر و دستورالعمل کاهش همه مخاطرات 
بخش کشــاورزی از جمله ســرمازدگی در حال تدوین است و پیشگیری از بروز 
خسارت به زیر بخش های کشاورزی از اولویت و اهداف استراتژیک سازمان جهاد 

کشاورزی استان فارس است.

 افزایش 178 درصدی صادرات سیب زمینی در اردبیل
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل از افزایش 1۷8 درصدی 

صادرات سیب زمینی از گمرکات استان اردبیل خبر داد.
رامین صادقی ۳0 مهرماه در جلسه رفع موانع صادرات در اردبیل اظهار کرد: با 
تولید 850 هزار تن سیب زمینی در استان از اوایل فصل برداشت، تلاش بر تقویت 
برنامه های صادراتی در این حوزه بوده که ما با همراهی گمرک زمینه و بستر این 

کار را فراهم کردیم.
وی تصریح کرد: به نســبت ســال های گذشــته هم از نظر کمی و هم کیفی 
صادرات سیب زمینی به کشورهای مختلف به ویژه آذربایجان، گرجستان، ترکیه 
و پاکستان رونق گرفته و همچنان سعی بر تداوم این کار تا پایان فصل برداشت 

سیب زمینی است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل به افزایش نرخ صادرات 
و همچنین متعادل ســازی ارزش صادرات سیب زمینی از طریق گمرکات استان 
اشــاره کرد و گفت: با تاکید استاندار اردبیل و نمایندگان مجلس سعی کردیم تا 
با رایزنی های انجام شده با وزارت صمت بستر و زمینه صادرات سیب زمینی را با 

مطلوبیت در سال زراعی جاری فراهم کنیم.
صادقی تصریح کرد: با ایجاد تســهیل در این حوزه تلاش شــده تا وضعیت 
صادرات ســیب زمینی به نسبت سال های گذشته ارتقا یافته و کشاورزان بتوانند 
حاصل دسترنج خود را با قیمت مناسب فروش محصول و همچنین صادرات آن 

به عینه مشاهده کنند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود خاطر نشان کرد: با همکاری سازمان جهاد 
کشاورزی و همچنین گمرک، صادرات سیب زمینی در شرایط کنونی همچنان ادامه 
دارد و پیش بینی می شود با برداشت کامل سیب زمینی از ۲۲ هزار هکتار اراضی 
استان هم نیاز داخلی و هم صادرات محصول سیب زمینی به درستی انجام و موانع 

و مشکلات حل شود.
صادقی بیان کرد: با تاکید استاندار اردبیل سعی شده تا قیمت ها در این زمینه 
واقعی باشد تا کشاورزان بتوانند برای سال زارعی آینده نیز امیدوار به تولید این 

محصول و همچنین فروش و صادرات آن در وضعیت اقتصادی موجود باشند.

 عرضه مرغ 15 هزار تومانی در بازارهای استان سمنان
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان سمنان از توزیع مستمر مرغ منجمد در 
بازارهای استان خبر داد و گفت: ۶00 تن ذخیره مرغ منجمد این استان به صورت 

مستمر انجام می شود.
سیدحسن میرعماد اظهار کرد: این کالا با همکاری و نظارت سازمان صمت و با 
قیمت 15000 تومان توزیع و در اختیاز مصرف کنندگان هم استانی قرار می گیرد.

وی با اشــاره به حجم بالای ذخائر مرغ در اســتان خاطرنشان کرد: در استان 
سمنان هیچ محدودیتی در تامین  مرغ منجمد مورد نیاز وجود ندارد ،ذخایر به 
اندازه نیاز استان بوده و چنانچه حتی هیچ کشتاری در استان نیز صورت نگیرد، 
مرغ مورد نیاز مصرف کنندگان تامین خواهد شد. این عضو ستاد تنظیم بازار استان 
ادامه داد: تولید و توزیع تخم مرغ  باهمکاری اتحادیه مرغ تخم گذار در استان انجام 

شده و نیاز مصرف کنند تامین می شود .
وی با اشاره به کمبود نهاده های دامی در کشور و استان افزود: چندی است تولید 
کنندگان دام و طیوراستان در کشور برای تهیه نهادهای خود دچار مشکل هستند 
که بخشی از آن مربوط به تامین ارز و وابستگی صنایع دامپروری به خصوص دام 

وطیور و همچنین به دلیل خللی است که در واردات ایجاد شده است.
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شماره : 933 یک کارشــناس بــازار ســرمایه گفت: 
سهامداران در ابتدا باید صبر کنند تا بازار به 
ثبات برسد که براساس پیش بینی های انجام 
شده از آبان ماه شاهد بهبود و ثبات در شرایط 

و معاملات بازار خواهیم بود.
»نوید خاندوزی« به افت اخیر شــاخص 
بورس اشــاره کرد و افزود: بخشی از ریزش 
بورس ناشــی از تردید برخی از افراد برای 
حضــور در بازار تا زمان انتخابات ریاســت 

جمهوری در آمریکا است.
وی افزود: بخش دیگر از علت روند نزولی 
بازار، تصمیم های اخیر بود که برای افزایش 
نرخ سود بانکی و قیمت گذاری فولاد اتخاذ 
شد که این موضوع زمینه ایجاد نوعی از بی 
اعتمادی ها و ترس سهامداران برای حضور و 
ادامه سرمایه گذاری در بورس را فراهم کرد.

خاندوزی با بیان اینکه این عوامل دست 
به دست یکدیگر دادند تا روند بازار در مسیر 
نزولی قرار گیرد، اظهار داشت: انتظار می رود 
با توجه به انتشار گزارش شرکت ها و اصلاح 
قیمت های صورت گرفته در سهام شرکت ها، 
شرایط معاملات از چند روز آینده رو به بهبود 

رود و مسیر بازار با تغییر همراه شود.
این کارشناس بازار سرمایه به تاثیر کاهش 

نــرخ دلار در معاملات بورس اشــاره کرد و 
افزود: به نظر نمی رسد قیمت دلار در میان 
مدت بتواند به نرخ ۲0  هزار تومان برسد اما 
این عدد چندان در بازار پایدار نخواهد بود.

وی به اهمیت نرخ دلار نیمایی برای انجام 
معاملات بورس اشاره و بیان کرد: نرخ دلار در 
بازار آزاد ممکن است جهت دهی خاص خود 

را داشته باشد و تغییر آن در بازار به صورت 
کوتاه مدت باشد.خاندوزی خاطرنشان کرد: 
اگر دلار به نرخ ۲0 هزار تومان برسد بازار در 
برخی از سهام صادرات محور با چالش همراه 
می شود و برای مدتی در مسیر اصلاحی قرار 
خواهند گرفت.خاندوزی پیشنهاد خود برای 
بهبــود روند بازار را اینگونه بیان کرد: ایجاد 

اعتمادســازی، بهترین اقدام  برای بازگشت 
رشد به معاملات بورس است ، اکنون اعتماد 
مردم به سرمایه گذاری در این بازار به دلیل 

برخی از سهل انگاری ها از بین رفته است.
این کارشــناس بازار سرمایه به آشفتگی 
بازار ارز اشــاره کرد و افزود: اکنون وضعیت 
بازار ارز بر هم ریخته است و به دلیل شرایط 

حاکم در بازار دلار باید کمک کرد تا از طریق 
ارائه برخی از مشــوق ها ســرمایه ها جذب 
بورس شــوند و سهامداران دوباره به سمت 

سرمایه گذاری در این بازار پیش روند.
وی بــا اشــاره به اینکــه در صورتی که 
اقدام و راهکاری از ســوی مســئولان برای 
بازگشــت اعتماد به سرمایه گذاری در این 
بــازار صــورت نگیرد جو بــی اعتمادی در 
بازار ادامه دار می شــود،  گفت: ایجاد اعتماد 
دوباره سهامداران به بورس کمک بزرگی در  
بازگشت روند صعودی به  بورس خواهد بود و 
باعث می شود تا بازار مسیر خود را پیدا کند 
و دوباره به روزهای رونق بازگردد.خاندوزی 
اظهار داشت: اگر سهامداران دارایی سهام در 
بورس را با دارایی دیگر بازارها مورد مقایسه 
قرار دهند به این نتیجه خواهند رســید که 
اکنون ســهام ارزان ترین و کم ریسک ترین 
دارایی برای سرمایه گذاری است، به خصوص 
سهامی که از گزارش مالی و شرایط بنیادی 
خوبی برخوردار اســت.این کارشناس بازار 
سرمایه به ســرمایه گذاران حاضر در بورس 
پیشنهاد کرد: ســرمایه گذاران برای خرید 
سهام در بازار باید در ابتدا شرایط شرکت را 
مورد تحلیل قرار دهند و برای فروش سهام 
در زمــان اصلاح بــازار نباید به هیچ عنوان 

عجله داشته باشند.

ایجاد ثبات در معاملات بورس از آبان ماه

معاون اقتصادی و توســعه منطقه ای وزیر کشور از 
افزایش بازگشــت واحدهای صنعتی راکد کشور به مدار 
تولید خبر داد و گفت: طبق دستور جلسه ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید قرار شــد تعداد ۲ هزار واحد صنعتی 
راکد مســتقر در شــهرک های صنعتی تا پایان سال به 

چرخه تولید بازگردند.
بابک دین پرست روز چهارشنبه در حاشیه بازدید از 
شرکت رویش طبرستان آمل در جمع خبرنگاران افزود: 
در این دوره از فعالیت دولت هفت دســتور مستقیم از 
رییس جمهور مبنی بر خروج واحد های تولیدی از تملک 

بانک ها صادر شده است.
وی گفت: در حال حاضر یکهزار و ۷18 واحد تولیدی 
تحت تملک بانک ها قرار دارند که تاکید رییس جمهور 
خروج از تملک این بانک ها در اسرع وقت و بازگرداندن 

آنها به چرخه تولید است.
معاون اقتصادی و توسعه منطقه ای وزیر کشور اظهار 
داشت : در جلسه ای که دیروز برگزار شد قرار شد تمامی 
واحدهایی که توانایی بازگشــت به چرخه تولید را دارند 
مشکلاتشان احصا و به کارگروه رفع موانع تولید استان ها 
معرفی شوند.وی با بیان اینکه تمام این واحدهای تولیدی 

تا انتهای سال تعیین تکلیف خواهند شد، افزود : بیشترین 
موانعی که وجود دارد قوانین تامین اجتماعی از جمله ماده 
۳۷ آن است که متعلق به ۴۶ سال قبل است و طبق آن 
امکان واگذاری واحدهای تولیدی در تملک بانک ها، به 

افراد و یا خرید افراد متقاضی وجود ندارد.

دین پرست با بیان اینکه ستاد تسهیل در حال بررسی 
و رفع مشکل این قانون است، گفت: با برطرف شدن این 
مشــکل و امکان واگذاری واحدها به افراد ، مشــکلات 
حدود ۴0 درصد از واحدهای تولیدی احصا و به چرخه 

تولید باز می گردند.

وی افزود : طبق توافق انجام شــده با روســای بانک 
ها قرار شــد تملک واحدهای تولیدی به حداقل برسد و 
هیچ تملک بانکی منجر به تعطیلی واحد تولیدی نشود.

معاون اقتصادی وزیر کشــور همچنین همچنین از 
تعییــن و تکلیف چهار هزار و 500 معدن غیرفعال خبر 
داد و گفت : طبق آمار وزارت صنعت و معدن و تجارت با 
بازگشت این واحدهای راکد 888 هزار اشتغال ایجاد می 
شود که 111 هزار مورد آن اشتغال مستقیم خواهد بود.

شرکت رویش طبرستان در زمینه تولید گیاهان زینتی  
و صاردات انتریوم، رز و لیلیوم فعالیت دارد. از دیگر فعالیت 
های این شرکت ساخت و راه اندازی پروژه های گلخانه 
ای مدرن به روش هیدروپونیک )بدون خاک( است.    

افتتاح نخستین مرکز شبانه روزی رفع مشکلات تولید 
، برگزاری کارگروه اقتصاد مقاومتی ، بررســی مسایل و 
مشکلات بخش اشتغال و کارگری و شرکت در نشست 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید از دیگر برنامه های معاون 

وزیر کشور در سفر یک روزه اش به مازندران است.
اســتان مازندران بیش از ســه هزار واحد تولیدی و 
صنعنی با سرمایه گذاری 80 هزار میلیارد ریالی دارد که 
بیش از 80 هزار نفر در این واحدها مشغول کار هستند.

رییس اتاق اصناف ایران گفت: امروز به واســطه شــیوع کرونا شاهد 
کاهــش تمایل افــراد به کارفرمایی در حوزه اصناف هســتیم  و این یک 
هشــدار اســت که نباید مغفول بماند و یکی مشکلات مشترک اصناف و 

سازمان تامین اجتماعی است.
به گزارش اتاق اصناف ایران، »سعید ممبینی« با اشاره به روحیه تعامل 
گرای »مصطفی ســالاری« مدیر عامل ســازمان تامین اجتماعی، اظهار 
داشت: جلسه ای با هیات رییسه اتاق اصناف و مدیران این سازمان تامین 

اجتماعی برگزار شد که موجب گشوده شدن راه های تعامل شده است.
وی افزود: به اذعان مدیران سازمان تامین اجتماعی، حدود 85 درصد 
اصناف، لیست بیمه ای خود را به طور مرتب و ماهانه ارائه می کنند که این 
امر، قانون مداری و انضباط کارفرمایان صنفی را نشان می دهد اما در مقابل 
نیازمند اهتمام سازمان تامین اجتماعی در پیگیری مطالبات اصناف داریم.

وی با بیان اینکه خانواده بزرگ اصناف در چهار حوزه تولیدی، توزیعی، 
خدماتی و خدمات فنی با مشکلاتی رو برو هستند که برخی از این مشکلات 
بدون همکاری رفع شدنی نیست، اظهار کرد: در حوزه قوانین کار و بیمه، 
مشکلات مربوط به قوانین و بخش نامه های سازمان تامین اجتماعی است 
که در تلاش هســتیم با افزایش تعامل و راه اندازی کارگروهی مشترک با 

این سازمان، از این مشکلات بکاهیم یا به آن ها پایان دهیم.
وی با اشاره به اینکه اصناف از شرکای سازمان تامین اجتماعی محسوب 
می شوند، خاطرنشــان کرد:. اگر تمایل به کارفرمایی در اصناف کاهش 
یابد، در واقع شــانس دریافت حق بیمه از مشــاغلی از دست می رود که 

بدون  هزینه سرباری بر دولت ایجاد شده و اداره می شوند.
وی افزود: این در حالی است که دولت هزینه های کلانی برای ایجاد 

شغل در حوزه های صنعتی پرداخت می کند بنابراین حمایت از کارفرمایان 
صنفــی و کمک به تقویت رابطه کارگر و کارفرما در حوزه اصناف یکی از 

انتظارات ما از تامین اجتماعی است.
ممبینی خاطرنشــان کرد: با حمایت از توسعه کسب و کارها و اصلاح 
قوانیــن از جمله عدم حمایــت قوانین بیمه ای از افزایش تعداد کارگر در 
واحدهای صنفی مشکل بزرگی است و که نیاز به حمایت دارند، همچنین 
مواردی مانند توســعه کارگاه های زیر 5 نفر که مشــمول معافیت سهم 
کارفرما هستند می تواند زمینه افزایش سطح اشتغال در بنگاه های صنفی 
را به همراه داشــته باشد. همچنین رویکرد سه جانبه گرایی در ساختار و 
در مدیریت تامین اجتماعی با اســتفاده از ظرفیت تشکل های کارگری و 

کارفرمایی توامان مورد انتظار است.
وی تصریح کرد: اصلاح فهرســت مشــاغل مورد حمایــت قانون در 
خصوص پرداخت حق بیمه کارفرما از ســوی دولــت نیز یکی از اموری 
اســت که باید به آن رسیدگی شــود. برخی از مشاغلی که در سال های 
گذشته مشــمول این قانون شده اند در گذر زمان تغییر شکل یافته یا از 
بین رفته اند و دیگر کاربردی در جامعه ندارند بنابراین لازم اســت تا این 

فهرست به روزرسانی شود.

 مشکلات تشکل ها در حوزه تامین اجتماعی
ممبینی تاکید کرد: لازم است تا بدانیم مشکلات اصناف در حوزه تامین 
اجتماعی منحصر به واحدهای صنفی نیست و اتحادیه ها و اتاق های اصناف 
نیز در این زمینه مشــکلاتی پیرامون حسابرســی، پیمانکاری و … دارند. 
همه این موارد و مشکلات تنها با تعامل موثر بین اصناف و سازمان تامین 

اجتماعی قابل حل است.
رییس اتاق اصناف ایران تصریح کرد: اصناف و سازمان تامین اجتماعی 
تاکید بر ایجاد کارگروهی مشــترک دارند که به زودی برقرار می شود. در 
این کارگــروه می توان به صورت ماهانه به تبــادل نظر، تصمیم گیری و 
گزارش دهی پرداخت تا نتیجه تصمیمات و اقدامات دو طرف مشــخص 

شده و ابتر نماند.
ممبینی همچنین بر ایجاد تعامل با با موسسه عالی پژوهشی سازمان 
تامین اجتماعی نیز تاکید کرد و گفت: به تازگی نشستی با موسسه عالی 
پژوهشی سازمات تامین اجتماعی داشته ایم و موافق امضای تفاهم نامه ای 
با این موسســه هستیم زیرا فعالیت های این بخش موجب رفع بسیاری 
از مشکلات خواهد شد. وی تاکید کرد: اتاق اصناف ایران، شهرستان ها و 
اتحادیه های صنفی، با برگزاری جلســات متعدد با سازمان ها و نهادها بر 
رفع یا کاهش مشکلات صنفی تاکید دارند  بوده و روش ها و راهکارهای 

کارشناسی شده را ارائه می دهند.
وی افــزود: چنانچه دولت به معنای واقعی به بخش خصوصی اعتماد 
کند، می توان با تکیه بر توان داخلی به ویژه در کسب و کارهای کوچک، 
بخش عظیمی از مشــکلات اقتصادی و اشتغالزایی، اجتماعی و فرهنگی 

را کاهش داد.
وی با بیان اینکه ظرفیت اصناف گســترده اســت، اظهار داشــت: در 
گذشته شاهد نقش آفرینی این بخش در حل مسائل ملی بوده ایم و انتظار 
داریم دولت بیش از پیش به راهکارهای ارائه شــده از سوی کارشناسان 
 صنفــی اعتماد کند تا همگی و در کنار هم از دشــواری های اقتصادی

 عبور کنیم.

در حالی که گزارش ماه گذشــته شــامخ نشــان دهنده بهبود وضعیت 
خرده فروشی ایران در مرداد نسبت به تیر بود، در شهریور ۹۹ شاهد بازگشت 

به شرایط رکود به بخش خرده فروشی بوده ایم.
به گزارش اتاق اصناف ایران، معاونت اقتصادی و برنامه ریزی این نهاد هر 
ماه گزارش طرح شاخص مدیران خرید)PMI(  را که به اختصار شامخ نامیده 
می شود را منتشر می کند.با توجه به این که عدد شامخ کل پایین تر از عدد 
50، مفهوم رکود را دارد مرور این عدد در ماه های گذشته برای تحلیل گران 
اقتصادی ضروری اســت که نشان می دهد عدد شامخ کل در خرداد 50.8۹ 
بود که در تیرماه به ۳۷.50 رسید و در مرداد افزایش یافت و به 51.1۹ رسید 
اما در شهریور باری دیگر کاهش یافته و به عدد ۳8.۷8 رسیده است که این 

به معنای بازگشت به شرایط رکود در بخش خرده فروشی است.
بر اساس گزارش دوره پنجم طرح شاخص مدیران خرید )PMI( خرده فروشی 
مربوط به شــهریور ۹۹، عدد شامخ کل ۳8.۷8 نشان دهنده رکود وضعیت 
بخش خرده فروشی در شهریور 1۳۹۹ نسبت به مرداد 51.1۹ است و همچنین 
شاخص موجودی مواد اولیه ۴۳.88 در شهریور، بیشترین میزان شاخص ها 
در بین پنج مولفه اصلی شامخ بوده است و شاخص میزان سفارشات جدید 
مشتریان ۳۳.۶۷ در شهریور، کمترین مقدار شاخص در بین 5 مولفه اصلی 

شامخ بوده است.
بیشترین میزان تغییر مربوط به شاخص سرعت انجام و تحویل سفارش 
۳0.۷0 درصد که نشــان دهنده رکود واحدهای خرده فروشی و بدتر شدن 

وضعیت فروش در شهریورماه نسبت به مردادماه است.

 تحلیل شامخ بخش خرده فروشی در شهریور 1۳۹۹:
با توجه به شــرایط اقتصادی کشور و کاهش قدرت خرید مردم متاثر از 
نوســان قیمت ارز، کاهش قدرت پول ملی، اوج گیری مجدد بحران کرونا و 
احتمال اعلام محدودیت های مجدد کسب و کارهای خرد کشور از سوی دیگر 
ســبب شده تا این بخش در رکود مجدد قرار گیرد که این مهم در شاخص 
شامخ به خوبی نمایان شده است و حرکت شاخص از 51.1۹ در مرداد ماه به 
۳8.۷8 در شهریور ماه نشان دهنده افزایش رکود کسب و کارهای این بخش 

از فعالین اقتصادی است.
با توجه به اینکه عدد شامخ پایین تر از عدد 50 مفهوم رکود را دارد، لازم 
است دولت جهت خروج از رکود بازار و پیشگیری از بحران بیکاری )در صورت 
تداوم وضعیت تعطیلی واحدها، بیکاری نیروهای شــاغل فعال کشور پدیدار 
خواهد شد( نسبت به تدوین سیاست های تحریک تقاضا اقدامات عاجلی را به 
عمل آورد.کاهش شاخص میزان فعالیت های انجام شده از 51.1۹ در مرداد 
به ۳8.۷8 در شهریورماه و کاهش شاخص سرعت انجام و تحویل سفارش و 
یا فرآیند کار از 55.۹5 در مردادماه به ۳8.۷8 در شــهریورماه بیانگر حرکت 

این بخش با عمق بیشتر به رکود است.
از دیگر سو افزایش شاخص موجودی محصول نهایی در انبار و یا کارهای 
معوق و ناتمام از ۴۴.05 در مرداد ماه به 51.0۲ در شــهریور ماه بیانگر عدم 
فــروش کالا بدلیل کاهش قدرت خرید مردم اســت که در صورت تحریک 
نکردن تقاضا علاوه بر افزایش هزینه انبارداری محصولات، برخی از کالاهای 
فاسدشدنی دچار مشکل خواهند شد. با توجه به این شاخص انتظار می رود 

برای تولید در ماه آینده با کاهش ظرفیت اسمی تولیدکنندگان مواجه باشیم.
شاخص انتظارات در ارتباط با فعالیت های شرکت در ماه آینده از ۴8.81 
در مردادماه به عدد ۴۲.8۶ شهریور ماه بیانگر اعتماد نکردن به ثبات اقتصادی 
کشور و حس تزلزل فعالین نسبت به آینده است که متاثراز وضعیت اقتصاد 
کلان کشــور و وضعیت عدم ثبات در بورس، ارز، طلا است که نیازمند ارایه 
طرح های علمی و مبتنی بر عقلانیت از سوی دولت برای برون رفت از این 

مشکلات جهت بازگشت اعتماد عمومی نسبت به آینده ای روشن است.
شاخص میزان اســتخدام و به کارگیری نیروی انسانی با کاهش ۲1.۲۴ 
درصدی نسبت به ماه گذشته نشان دهنده رکود و تعطیلی واحدهای خرده 

فروشی است و به تبع آن کاهش میزان فروش کالا و محصولات است.
در شاخص های میزان سفارشات جدید مشتریان به میزان 1۶.81 کاهش 
نسبت به ماه قبل و میزان فروش کالاها و خدمات به میزان 11.8۴ کاهش 
نسبت به ماه قبل، مشاهده می شود که همگی این عوامل در کنار سرعت انجام 
و تحویل سفارش و یا فرایند کار با کاهش ۳0.۷0 نسبت به ماه قبل، منجر به 
کاهش ۲۴.۲۴ درصد عدد شامخ کل شده است.بی ثباتی و نوسانات نرخ ارز 
موجب شده تا میزان صادرات کالا در ماه مورد مطالعه نسبت به ماه گذشته 
به میزان 1۷.05 درصد کاهش یابد.شاخص شامخ خدمات سایر کشورهای 
جهان بیان گر وجود رکود در اقتصادهای بزرگ جهان بجز چین و روسیه است 
و این امر نشان دهنده این است که سایر کشورها هنوز برای خروج از بحران 
کرونا در مرداد ماه موفق عمل نکرده اند و از این جهت باید امیدوار به آینده 

بازار خرده فروشی متمرکز در کشور باشیم.

۲ هزار واحد صنعتی راکد تا پایان سال به چرخه تولید باز می گردند

کاهش تمایل به کارفرمایی صنفی درد مشترک اصناف و تامین اجتماعی

بازگشت به شرایط رکود در بخش خرده فروشی در شهریور

حمید فلاح 

 لحظه شماری لوک اویل برای افزایش تولید نفت عراق
شرکت لوک اویل روسیه با وجود افت شدید قیمتهای نفت و توافق محدودیت 
عرضه اوپک پلاس که این شرکت را وادار به کاهش تولید در عراق کرده، به دنبال 

توسعه پروژه های میدان نفتی جدید در این کشور است.
ایگور زوبارف، مدیرکل کسب و کار خاورمیانه لوک اویل اظهار کرد: این شرکت 
که دومین تولیدکننده بزرگ نفت روسیه است، سال گذشته در پروژه قرنه غربی 
۲ در جنوب عراق ۴00 هزار بشکه در روز نفت تولید کرد و قصد داشت تولیدش 
را در سال ۲0۲0 افزایش دهد. اما لوک اویل تولیدش را به ۲80 هزار بشکه در روز 
محدود کرد تا به عراق برای عمل به ســهمیه کاهش تولیدش تحت توافق اوپک 

پلاس کمک کند.
زوبارف در ایمیلی به بلومبرگ اعلام کرد اگرچه لوک اویل فعلا سطح تولیدش 
را تغییر نداده است اما زودی پیشنهادهایی به مقامات عراقی برای توسعه مناطق 
جداگانه ای در جنوب این کشور که به بلوک 10 معروف هستند، ارائه خواهد کرد.

قیمت نفت امســال تحت تاثیر شیوع ویروس کرونا و افت تقاضا برای سوخت ۳۶ 
درصد کاهش پیدا کرده و لوک اویل مانند ســایر تولیدکنندگان ناچار شده است 
طرحهای فوری برای افزایش تولید را به تعویق بیاندازد. عراق که دومین تولیدکننده 
بزرگ عضو اوپک اســت، در پی توافق آوریل میان اوپک و متحدانش برای اجرای 
دور جدیدی از محدودیت عرضه، به شرکتهای بین المللی که در میادین نفتی این 

کشور فعالیت دارند دستور داده است نفت کمتری تولید کنند.
زوبارف گفت: وضعیت فعلی، ما و شرکایمان را ناچار کرد در طرحهایمان بازبینی 
کــرده و ببینیم چطور با نیازهای زمان همخوانی پیدا می کنند. با این حال عراق 
همچنان یکی از مناطق در اولویت لوک اویل است. این شرکت ۷5 درصد در قرنه 
غربی ۲ سهم دارد و سرگرم کار روی پروژه هایی برای بررسی بخشهای دیگر این 

میدان و همچنین بلوک 10 است.
احسان عبدالجبار، وزیر نفت عراق روز سه شنبه در یک کنفرانس آنلاین گفت: 
محدودیتهای مالی عراق چالش ساز بوده است. قیمتهای پایینتر نفت، بودجه دولتی 
را در تنگنــا قــرار داده و برخی از پروژه های نفتی به دلیل کمبود نقدینگی عراق 

آهسته شده اند.
زوبارف گفت: هنگامی که عراق بار دیگر آماده افزایش تولید نفت باشد، به خطوط 

لوله و تاسیسات ارتقا یافته برای صادرات نفت نیاز خواهد داشت.
بر اساس گزارش بلومبرگ، تولید فعلی عراق تحت توافق اوپک پلاس، در حدود 
۳.۶ میلیون بشکه در روز محدود شده است. این شرکت افزایش ظرفیت تولید به پنج 
میلیون بشکه در روز و ظرفیت صادرات به میزان مشابه را هدف گذاری کرده است.

 شرط روسیه برای موافقت با عدم افزایش تولید اوپک پلاس
روسیه در صورتی که اوضاع بازارهای جهانی به دلیل افت شدید تقاضا وخامت 
بیشتری پیدا کند، ممکن است از عدم تغییر برنامه تولید فعلی اوپک پلاس حمایت 

کند.
گروه اوپک پلاس از اوت حدود دو میلیون بشکه در روز به تولیدش اضافه کرده 
و قرار است در ژانویه 1.۹ میلیون بشکه در روز دیگر به تولیدش اضافه کند. با این 
حال دو منبع آگاه به رویترز گفتند با وجود این که روسیه به درآمدهای نفتی نیاز 
دارد اما اگر اوضاع بازارهای نفت وخیمتر شوند و پیشنهاد عدم افزایش تولید مطرح 

شود، ممکن است با حفظ تولید در سطح فعلی موافقت کند.
با نزدیک شدن به زمان برگزاری نشست وزیران اوپک پلاس، ولادیمیر پوتین، 
رییس جمهور روسیه و محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان سعودی در مدت یک 
هفته گذشته دو بار مکالمه تلفنی داشته و درباره وضعیت بازار نفت گفت و گو کرده 

اند که نشان دهنده افزایش تلاشهای دیپلماتیک در این خصوص است.
دیمیتری پسکوف، سخنگوی کرملین اظهار کرد که تماس مرتب به دلیل نوسانی 

بودن بازارها ضروری است.
الکساندر نواک، وزیر انرژی روسیه هفته گذشته اظهار کرده بود که با وجود افزایش 
شــیوع ویروس کرونا در جهان، اوپک پلاس طبق توافق اولیه تسهیل محدودیت 
عرضه خود را آغاز خواهد کرد. یک منبع آگاه در این باره گفت: با وجود اظهارات 
نواک درباره ادامه اجرای پیمان کاهش تولید بر اساس توافق اولیه، روسها در حال 
بررسی حمایت از تمدید محدودیت عرضه فعلی در نشست دسامبر هستند. همه 
تماسهای اخیر محمد بن سلمان و پوتین بیهوده نبوده و آنها سرگرم مذاکره برای 

تمدید احتمالی کاهش تولید در سطح فعلی ۷.۷ میلیون بشکه در روز هستند.
برخی از تحلیلگران معتقدند که اشباع عرضه نفت در بازار جهانی تمام نشده و 
تولید بالاتر اوپک پلاس همزمان با موج دوم شیوع ویروس کرونا در اروپا و مناطق 

دیگر را زیر سوال می برند.
آژانس بین المللی انرژی اعلام کرده که موج دوم کووید 1۹ روند بهبود تقاضا برای 
انرژی را آهسته کرده و تلاشهای تولیدکنندگان برای متعادل کردن بازار را پیچیده 
می کند.نواک روز دوشنبه گفت که احیای بازار تحت تاثیر موج دوم پاندمی آهسته 
شده و زمستان هم ممکن است ابهامات بیشتری را به همراه بیاورد زیرا تقاضا برای 
سوخت معمولا در این فصل کاهش پیدا می کند.اوپک پلاس تحت یک سناریوی 
بدبینانه پیش بینی کرده که توازن عرضه و تقاضا ممکن است در سال ۲0۲1 احیا 
نشود که احتمال تمدید برنامه فعلی محدودیت عرضه این گروه را تقویت می کند.

یک منبع دیگر گفت: روسیه فعلا برنامه خود در خصوص تمایل به ادامه کاهش 
تولید فعلی و جلوگیری از اشباع عرضه بازار را علنی نخواهد کرد.

بر اساس گزارش رویترز، نواک روز سه شنبه گفت: هنوز زود است درباره آینده 
پیمان کاهش تولید نفت اوپک پلاس صحبت شود و ما باید پیش از این که هر گونه 

تصمیمی گرفته شود، وضعیت بازار را در ماه آینده بررسی کنیم.

 روند کاهشی نفت ازسرگرفته شد
قیمت نفت در معاملات روز چهارشنبه در واکنش به آمار هفتگی رشد ذخایر 
نفت آمریکا که نگرانیها نسبت به اشباع عرضه جهانی را برانگیخت، کاهش یافت.

بهای معاملات نفت برنت برای تحویل در دسامبر ۲۳ سنت معادل 0.5 درصد کاهش 
یافت و به ۴۲ دلار و ۹۳ سنت در هر بشکه رسید.

بهای معاملات وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا ۲0 سنت معادل 0.5 درصد 
کاهش یافت و به ۴1 دلار و 50 ســنت در هر بشــکه رســید. هر دو شاخص روز 

گذشته افزایش داشتند.
چیوکی چن، تحلیلگر ارشــد شرکت »سان وارد تریدینگ« درباره وضعیت روز 
جاری بازار گفت: رشد ذخایر نفت آمریکا به همراه افزایش اخیر موارد ابتلا به کووید 
1۹ در سطح جهانی باعث شد سرمایه گذاران در قراردادهایشان تجدیدنظر کنند.

گزارش موسسه امریکن پترولیوم نشان داد ذخایر نفت آمریکا در هفته منتهی به 
1۶ اکتبر به میزان 58۴ هزار بشــکه در روز رشــد کرد و به حدود ۴۹0.۶ میلیون 
بشکه رسید. تحلیلگران در نظرسنجی رویترز کاهش این ذخایر به میزان یک میلیون 

بشکه را پیش بینی کرده بودند.
عامل دیگری که به فشــارهای کاهشی در بازار افزود، عبور آمار جهانی ابتلا به 
کرونا از مرز ۴0 میلیون در روز سه شنبه و وضع محدودیتهای جدید در بخشهایی 
از اروپا بود.الکســاندر نواک، وزیر انرژی روسیه روز سه شنبه گفت: هنوز زود است 
درباره آینده پیمان کاهش تولید نفت اوپک پلاس صحبت شود و ما باید پیش از 
این که هر گونه تصمیمی گرفته شود، وضعیت را در ماه آینده بررسی کنیم.اوپک و 
متحدانش تحت توافقی که در آوریل امسال منعقد شد، قرار است محدودیت عرضه 
خود را از ۷.۷ میلیون بشکه در روز به 5.۷ میلیون بشکه در روز در اول ژانویه سال 
۲0۲1 کاهش دهند. همزمان تولید نفت لیبی که از مشارکت در توافق کاهش تولید 
معاف است پس از توافق گروههای رقیب و لغو محاصره تاسیسات و بنادر نفتی، به 
سرعت در حال افزایش است و نفت بیشتری را به بازار روانه می کند در حالی که 

تقاضا همچنان ضعیف مانده است.



۴

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1399/08/01

شماره : 933

 پیش بینی صندوق بین المللی پول از قیمت نفت در سال آینده
صندوق بین المللی پول )IMF( پیش بینی کرد قیمت نفت در ســال میلادی 
آینده رشد چندانی پیدا نکرده و در محدوده ۴0 تا 50 دلار در هر بشکه خواهد 

ماند و فشار روی صادرکنندگان نفت خاورمیانه را مضاعف می کند.
صنــدوق بین المللی پول در به روزرســانی گزارش »دورنمای اقتصاد منطقه 
خاورمیانه و آسیای مرکزی« اعلام کرد تولید ناخالص داخلی این منطقه امسال 
۴.1 درصد افت می کند. پیش بینی اخیر 1.۳ درصد در مقایســه با پیش بینی 
آوریل ۲0۲0 این وام دهنده مورد بازبینی نزولی قرار گرفته است. انتظار می رود 
اقتصادهای صادرکنندگان نفت در خاورمیانه و شمال آفریقا آسیب بیشتری دیده 

و ۶.۶ درصد در سال ۲0۲0 کوچک شوند.
شش کشور عضو شورای همکاری خلیج فارس شامل بحرین، کویت، عمان، قطر، 
عربستان سعودی و امارات متحده عربی با افت شش درصدی اقتصادهایشان در سال 
۲0۲0 روبرو می شوند و سپس رشد ۲.۳ درصدی در سال ۲0۲1 خواهند داشت.

اقتصاد عربستان ســعودی در سه ماهه دوم هفت درصد کوچک شد و تحت 
تاثیر سقوط قیمت نفت و شیوع پاندمی ویروس کرونا، نرخ بیکاری در این کشور 

به رکورد بالایی صعود کرد.
طبق گزارش صندوق بین المللی پول، چشم انداز ضعیف احیای اقتصاد جهانی و 
قیمتهای پایین نفت فاینانس صادرکنندگان نفت خاورمیانه را همچنان تحت فشار 

قرار می دهد و ریسکهای نزولی غالب بوده و دورنما را تیره کرده اند.
این وام دهنده جهانی خاطرنشان کرد در کوتاه مدت تا میان مدت، مازاد عرضه 
و ذخایــر بزرگ همچنان مایه نگرانی مانده اند و تقاضا برای نفت با وجود بهبود 
ترافیــک جاده ای، به دلیل حجــم اندک ترافیک هوایی پایین می ماند. منحنی 
معاملات نفت نشان می دهد که قیمتها از ۴1 دلار در سال ۲0۲0، به سوی ۴8 
دلار در هر بشکه در میان مدت افزایش پیدا می کنند و حدود ۲5 درصد پایین 

میانگین قیمت سال ۲01۹ می مانند.
جهاد آزور، مدیر دپارتمان خاورمیانه و آسیای مرکزی صندوق بین المللی پول 
به شــبکه سی ان بی سی گفت: پیش بینیها برای قیمتهای نفت بین ۴0 تا ۴5 
دلار برای اوایل سال آینده و برای کل سال ۲0۲1 بین ۴0 تا 50 دلار است. این 
قیمت تقریبا نصف قیمت 80 دلار است که عربستان سعودی برای متوازن کردن 

بودجه اش به آن نیاز دارد.
قیمت نفت مهمترین عامل برای احیای اقتصاد صادرکنندگان نفت به خصوص 
کشــورهایی مانند عربستان سعودی، عراق، ایران، امارات متحده عربی، بحرین و 
کویت است که این کالا عمده درآمدهایشان را تشکیل می دهد. اگرچه قیمتهای 
نفت از سقوط تاریخی که در مارس داشتند، بهبود پیدا کرده اند اما شاخص نفت 
برنت همچنان حدود ۴0 درصد پایینتر از ســطح قیمت پیش از شــیوع ویروس 
کرونا مانده اســت و در معاملات روز دوشــنبه بازار لندن ۴۲ دلار و 8۷ سنت در 

هر بشکه معامله شد.
دورنمای تقاضا برای نفت در بحبوحه موج جدید شیوع ویروس کرونا که همه 
مناطق جهان را فراگرفته و ابهامات نسبت به بسته محرک مالی آمریکا و انتخابات 
ریاست جمهوری این کشور ضعیف مانده است. آژانس بین المللی انرژی در سپتامبر 
دورنمای تقاضای جهانی برای نفت در سال ۲0۲0 را به ۹1.۷ میلیون بشکه در روز 
کاهش داد که در مقایسه با سال گذشته 8.۴ میلیون بشکه در روز کاهش نشان 
می دهد. اوپک دورنمای تیره تری را برای امسال متصور است و پیش بینی خود 
از تقاضای جهانی برای نفت در سال ۲0۲0 را ماه گذشته به ۹0.۲ میلیون بشکه 
در روز کاهش داد که ۹.5 میلیون بشکه در روز کاهش سالانه نشان می دهد. این 
گروه دورنمای تقاضا برای نفت را ضعیف توصیف کرده و هشدار داده که ریسکها 

بالا مانده و به سمت نزول متمایل هستند.

 نفت برای چهارمین روز متوالی کاهش یافت
قیمت نفت در معاملات روز سه شنبه بازار جهانی با نگرانیها نسبت به پیامدهای 
دومین موج شیوع ویروس کرونا بر روند احیای تقاضا برای سوخت، برای چهارمین 

روز متوالی کاهش پیدا کرد.
بهای معاملات نفت برنت ۳۲ سنت معادل 0.8 درصد کاهش یافت و به ۴۲ دلار 
و ۳0 سنت در هر بشکه رسید. این شاخص روز گذشته ۳1 سنت کاهش داشت.

بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا پس از کاهش پنج سنتی در روز 
دوشنبه، در معاملات روز جاری ۲۶ سنت معادل 0.۶ درصد کاهش پیدا کرد و به 

۴0 دلار و 5۷ سنت در هر بشکه رسید.
طبق ارزیابی رویترز، آمار ابتلا به کووید 1۹ روز دوشنبه از مرز ۴0 میلیون نفر 
عبور کرد و موج دوم شــیوع ویروس کرونا در اروپا و آمریکای شمالی باعث وضع 

محدودیتهای جدید شده است.
واندانا هاری، تحلیلگر انرژی در شرکت واندا اینسایتس اظهار کرد: ابرهای تیره 
دوباره بر فراز بازار نفت سایه افکنده اند. تصویر تقاضا پیش از این هم ضعیف بود 
و پس از این که روز دوشــنبه عربســتان سعودی و روسیه هیچ سیگنالی درباره 
احتمال تجدیدنظر در برنامه افزایش تولید اوپک پلاس در ژانویه ارســال نکردند، 
وضعیت عرضه هم ابهامات جدیدی پیدا کرد. کمیته نظارتی مشترک وزیران اوپک 
و غیراوپک در نشست روز دوشنبه خود در واکنش به نگرانیهای فزاینده سرمایه 
گذاران نسبت به افزایش موارد ابتلا به بیماری، وعده داد از بازار نفت حمایت کند.

گروه اوپک پلاس در حال حاضر تولیدش را ۷.۷ میلیون بشکه در روز محدود کرده 
اســت اما قصد دارد طبق توافق اولیه، تولیدش را در ژانویه سال ۲0۲1 حدود دو 
میلیون بشکه در روز افزایش دهد.با این حال سه منبع آگاه در اوپک پلاس اظهار 
کردند که در صورت لزوم برنامه افزایش تولید در ژانویه ممکن است مورد بازنگری 
قرار گیرد.ویویک دار، تحلیلگر کالای بانک کامن ولث در یادداشتی نوشت: تصور 
نمی کنیم بازارهای نفت در موقعیتی باشــند که بتواند حدود دو درصد از عرضه 
جهانی را که قرار اســت اوپک پلاس از اول ژانویه ســال ۲0۲1 احیا کند، جذب 
کنند. افزایش تولید لیبی که از مشارکت در توافق کاهش تولید اوپک پلاس معاف 

است، به نگرانیها نسبت به ایجاد مازاد عرضه در بازار افزوده است.
لیبی که تولیدش در ژانویه تقریبا متوقف شده بود، پس از آتش بس گروههای 
رقیب به سرعت در حال افزایش تولید است و تولید میدان الشراره که بزرگترین 
میدان نفتی لیبی است و در 11 اکتبر بازگشایی شد، اکنون به حدود 150 هزار 

بشکه در روز معادل نصف ظرفیت تولیدش رسیده است.

 مصرف انرژی تجدیدپذیر در آمریکا رکورد زد
مصرف انرژی تجدیدپذیر در آمریکا در سال ۲01۹ برای چهارمین سال متوالی 
رشــد کرد و انرژی بادی و چوبی و انرژی ضایعات هر یک ســهم ۲۴ درصدی از 
کل مصرف انرژی تجدیدپذیر در این کشــور داشتند.اداره اطلاعات انرژی آمریکا 
برآورد کرد مصرف انرژی تجدیدپذیر در آمریکا ســال میلادی گذشته به رکورد 
11.5 کوادریلیون واحد گرمایی انگلیسی )Btu( معادل 11 درصد مصرف انرژی این 
کشور رسید.از انرژی تجدیدپذیر مورد استفاده، انرژی بادی که انحصارا برای تولید 
برق مورد استفاده قرار گرفت، سهم ۲۴ درصدی از مصرف انرژیهای تجدیدپذیر 
در آمریکا داشــت. انرژی بادی سال گذشته انرژی آبی را مغلوب کرد و پرمصرف 
ترین منبع تولید برق تجدیدپذیر شد.انرژی چوب و ضایعات هم در مصرف انرژی 
تجدیدپذیر در سال ۲01۹ به میزان ۲۴ درصد سهم داشتند در حالی که سهم نیروی 
برق آبی ۲۲ درصد بود. سوختهای زیستی هم از مصرف انرژیهای تجدیدپذیر ۲0 
درصد سهم داشتند و سهم انرژی خورشیدی تنها ۹ درصد بود با این حال انرژی 
خورشیدی بزرگترین رشد را از نظر درصدی در میان انرژیهای تجدیدپذیر داشت.

اداره اطلاعات انرژی آمریکا اوایل امسال اعلام کرده بود که رشد تجدیدپذیرها 
و کاهش تولید برق با اســتفاده از سوزاندن زغال سنگ باعث خواهد شد مصرف 

انرژی تجدیدپذیرها در آمریکا از مصرف زغال سنگ در سال ۲01۹ فراتر رود.

آذربایجان غربی پیشتاز در تولید یک سوم عسل کشور
زنبورداری از مشاغل سبز و پرطرفدار در 
آذربایجان غربی به شمار می رود؛ در این صنعت 
بیش از 11 هزار نفر از فعالان در بخش تولید و 
عرضه عسل فعالیت دارند که همه تلاش آنان 
برای شیرین کامی و سلامت مردم ایران است.

اواخر پاییز پارسال که هنوز سوز سرما و 
گرمای تابستان با هم کشتی می گرفتند، صبح 
که می شد اغلب کشاورزان و دامداران که در 
مزارع و یا ییلاقات بودند راهی شهر می شدند تا 
محصولات خود را از شیر و کره و عسل گرفته 

تا انواع میوه ها را به مشتریان عرضه کنند.
بسیاری از اهالی شهر و روستاهای اطراف 
ارومیه هم به طمع تهیه محصولات ســنتی 
اصیل، ارزان و تازه تر راهی بازار می شــدند و 
ظهر سرمست و شادان با کوله ای آذوقه، نان 

و نمک و عشق راهی منازل خود می شدند.
اما از اسفند پارسال با شیوع کرونا و ادامه 
دار بودن آن، دیگر بازار مرکز شــهر ارومیه 
آن شــور و شوق و تکاپوی گذشته را به خود 

ندیده است.
کرونا هم که مشتاقانه یقه بسیاری از واحد 
های صنعتی و مشاغل مختلف را گرفته است 
و نفسشان را به شماره انداخته، ولی صاحبان 
مشاغلی هستند و بودند که در این گیرو دار 
وانفسای شهر به جای غوطه ور شدن در بحر 
اندوه و بیماری، فرصت هایی نو خلق کردند 
و در آخرین لحظات هم شــده خودشان را 

نجات دادند.
صاحبان این مشاغل وارد بازارهای مجازی 
و اینترنتی و به قول خودشان »شاپینگهای 
اینترنتی و نت وورک مارکتینگ« شدند و در 
این فضای ویروس آلود محصولشان را عرضه 
و سود خوبی کسب کردند و به تبع آن کسب 

و کارشان را نجات دادند.
 »آراز محمدی« جزو این افرادی است که 
با منتقل کردن کســب و کار خود به فضای 
اینترنــت و راه اندازی مغــازه ای مجازی در 
فضای اینســتاگرام و صفحات دیگر با عرضه 
مستقیم محصولاتش رونق کسب و کارش را 

بیشتر کرده است.
وی، شــغلش زنبورداری است که در نیم 
هکتار زمین کشــاورزی در روستایی در 1۷ 
کیلومتــری ارومیه با ۶00 کندو مشــغول 
کســب و کار است و در فصل برداشت ۶ نفر 

در زنبورستانش کار می کنند.
در تابســتان امســال ۳50 کندویش به 
علت بارش غیر منتظره بــاران از بین رفت 
ولی همچنان به امید کسب و کار اینترنتی با 
رونقی که دارد دســت از تکاپو و تلاش برای 

رونق بازارمحصولش برنداشته است.
محمدی که دفتری کوچک، مصفا و معطر 
به بوی عســل حاصل از دشتهای ارومیه در 
کوچه مسجد خطیب دارد، با رویی خوش و 
دستی گشاده در آخرین شب پاییزی پذیرای 
مان شد، تا درباره کسب و کارش دراین ایام 

کرونایی توضیحاتی بدهد.
پای صحبتهای این زنبــوردار کهنه کار 
بود که فهمیدیم بیکاری، آخر دنیا نیست و 
می تواند آغازی بر کار آفرینی هم باشــد چرا 
که زنبــورداری را با راهنمایی و همفکری و 
همکاری یک دوستش که در اثر بیماری بیکار 

شده بود، شروع کرده بودند.
محمدی و دوستش کار و کارگری در باغ 
و زنبورستان را عار نمیدانند چرا که توانسته 
اند به ازای هر100 کندو، برای سرپرست یک 
خانواده اشتغال دایم را ثبت کنند و گذشته از 
این کارآفرینی محصولاتی متنوع هم در نتیجه 
تلاش زنبورهای عسل تولید و روانه بازار می 
کنند که خواص درمانی فوق العاده آنها برای 

همه اثبات شده است.
وی براین باور اســت که زندگی با زنبور 
عسل سرشــار از درس های عبرت و تجربه 
هایی ارزشمند است که به ثمنی بخس حاصل 
نمی شود و باید نیش های زنبور را تحمل کرد 
تا به نوشهای آن که در شیرینی هر قطره عسل 

پنهان است رسید.
این زنبور دار ارومیه ای بسته بودن مرزهای 
کشور همسایه برای صادرات، وجود محصولات 
تقلبی مختلف از فرآورده های عســل که از 
کشور چین وارد بازارهای داخلی شده را آفتی 

برای این بخش معرفی کرد.
وی گفت: هرگز نمی شــود فرآورده های 
قاچاق را از فرآورده های اصل ایرانی تشخیص 
داد و همیشه در این زمینه شرمنده مشتریان 
هســتیم.طبق گفته های این تولید کننده 
زنبورهای عسل نیاز به مکانی آرام و دشت هایی 
پر گل دارند و تا ۲ کیلومتر می توانند پرواز و 
گرده افشانی کنند و دشتهای ارومیه مکانی 

زیبا و بکر برای این کار تولیدی است.
آراز با اشاره به قیمت برخی فراورده های 
زنبورســتان ادامه داد: خود عسل قیمتهای 
متفاوتی دارد و ناب ترین عسل عسل فصل 
بهار است و عسل تولیدی در اواخر تابستان 
اغلب به کارخانجات جهت مصارف صنعتی 

منتقل می شود.

این تولید کننده با بیان اینکه در بازار قیمت 
هر کیلو »گرده« بین 1.5 تا سه میلیون ریال 
)150 تا ۳00 هزار تومان( در نوســان است، 
گفت: قیمت هــر گرم ژل رویال هم حداقل 
180 هزار ریال است و تشخیص گرده اصل 
با قاچاق کاری دشــوار بوده که باید توسط 

آزمایشگاه انجام شود.
وی با اشاره به اینکه کشورهای اروپایی  و 
عراقی ها این روزها علاقه بسیاری به خرید 
بره مــوم و موم دارند، افزود: موم تولیدی در 
این بخش در آرایشگاه های زنانه، زرگری ها، 
شکســته بندی و کارهای پزشکی کاربردی 

وسیع دارد.
محمدی گسترش تولیدات زنبورستانش 
را جزو برنامه های سال آینده اش بیان کرد 
و افزود: تک محصولی در شــرایط فعلی که 
متقاضیان زیادی برای فرآوده های حاصل از 
عسل وجود دارد آفتی برای این شغل است.

این زنبوردار با اشــاره به اینکه زنبورداری 
شغلی است که با سرمایه اندک هم می شود 
به آن پرداخت گفت: هر کندوی سنتی با ۲ 
میلیون و 500 هزار ریال تهیه می شود و بقیه 
کارها بعد از گذاشتن موم مصنوعی در کندو 
برعهده زنبورهاست.از گفته های وی می شود 
فهمید که در هر دوره برداشت بین پنج تا ۲5 
کیلوگرم عسل هم می توان از کندوها برداشت 
کرد و زنبورها و نژادشان در میزان تولید نقش 
دارنــد.وی در این باره گفــت: زنبورهای به 
اصطلاح محلی »دیوانه«، زنبورهای پر کار و 
فعالی هستند  که میزان تولید عسلشان بسیار 
بالاست و تغذیه و آب و هوا تاثیر زیادی بر نوع 
عسل تولیدی دارد.وی بیان کرد: هم اکنون 
کندوها در حال انتقال به انبار هستند تا بعد 
از یک اســتراحت چند ماهه در فصل سرد 
سال دوباره در بهار به دشت ها منتقل شوند.

این تولید کننده عسل در این دیدار برای 
بازدید از زنبورســتان در فصل بهار دعوتمان 
کرد با یک شرط که تلفن همراه به زنبورستان 
برده نشود چرا که معتقد بود امواج حاصل از 
تلفن همراه تاثیر منفی برزنبورهای عسل دارد.

بازار عسل؛ لبخند رضایت   رونق 
برلب زنبورداران

آذربایجان غربی به لحاظ داشــتن منابع 
لایزال الهی و شــرایط آب و هوایی مناسب، 
وجود مراتع و منابع غنی سرشــار از شهد و 
گرده یکی از قطب هــای مهم برای پرورش 

زنبورعسل در سطح کشور به شمار می آید.
این استان با دارا بودن 1۲0 هزار هکتار باغ 
در ایام بهار ظرفیتی بکر برای پرورش زنبور 
عسل دارد که تولید عسل هایی از شهد گلهای 
بهاری توانسته همه ساله کام گردشگران را 
شیرین و این محصول را به سوغاتی ارزشمند 

برای میهمانان  و گردشگران تبدیل کند.
این موضوع باعث شــده تا زنبورداری در 
اســتان آذربایجان غربی به کسب و کاری پر 
رونق تبدیل شود که لبخند رضایت را برلبان 

فعالان این بخش نشانده است.
رییــس ســازمان جهــاد کشــاورزی 
آذربایجان غربی در این زمینه در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا با اشاره به اینکه ۲۷ درصد عسل 
تولیدی کشور در این استان تولید می شود، 
گفت: سالانه ۲1 هزار و 500 تن عسل مرغوب 

در این استان تولید می شود.
رسول جلیلی با اشاره به اینکه این استان 
دارای بیش از یک میلیون و ۳50 هزارکندوی 
مدرن و بومی اســت، ادامه داد: این موضوع 
موجب اشتغال دایم و فصلی بیش از 11 هزار 

نفر در صنعت زنبورداری استان شده است.
وی بیان کرد: میانگین تولید از هر کندوی 
مدرن 1۷ کیلوگرم و از کندوهای بومی 5.5 
کیلوگرم بوده و در مجموع در سطح استان، 
یــک میلیون و ۳۴5 هزار و 1۷1کندو وجود 
دارد که از این میزان 110 هزار و ۴۷1 کندو 

بومی و بقیه مدرن هستند.
رییــس ســازمان جهــاد کشــاورزی 
آذربایجان غربی اظهار داشــت: شهرســتان 
خوی با داشتن بیش از ۳۹0 هزار کندو و تولید 
بیش از10 هزار تن عسل، مقام اول استان را 

در تولید عسل به خود اختصاص داده است.
وی گفت: در حال حاضر تعداد بهره برداران 

این صنعت که به طور مستقیم فعالیت دارند، ۶ 
هزار و 1۶5 نفر بوده و تعداد بیش از پنج هزار 
نفر به صورت فصلی در زنبورستان ها مشغول 

به کار هستند.
وی با بیان اینکه این اســتان امسال مقام 
اول کشــوری را از لحاظ تعداد کندو و تولید 
عسل به خود اختصاص داد، گفت: آذربایجان 
غربی با 1۶ تعاونی زنبور داری تحت پوشش 
در تهیه و توزیع نهاده های زنبورداری فعالیت 

چشم گیری را دارد.
جلیلی ادامه داد: زنبورداران استان با وجود 
چهار کارخانه بســته بندی عسل به صورت 
مدرن و اتوماتیک در شهرستان های ارومیه، 
خوی و مهاباد و نیز با داشتن ۶ کارگاه بسته 
بندی عســل در شهرستان های مختلف در 
فراوری و صنایع تبدیلــی این محصول نیز 

فعالیت دارند.

پیشتاز  استان  غربی  آذربایجان   
کشور در تولید عسل

این استان با رشد خوب پنج درصدی در 
ســالجاری در صنعت زنبورداری توانسته در 
ســالهای اخیر رتبه اول کشور را کسب کند 
و زنبورستانهای مدرن استان هر روز در حال 

افزایش است.
آموزشهای مقدماتی و پیشرفته در تولید 
عسل و فراورده های آن گام مهمی است که 
بخش ترویج جهاد کشــاورزی در این راستا 
برداشته اســت و نتایج مستقیم آن امسال 
نیز در تولیدات فعالان این بخش به نمایش 

گذاشته شده است.
معاون بهبــود تولیدات دامی ســازمان 
جهادکشاورزی آذربایجان غربی در این زمینه 
به خبرنگار ایرنا گفت: میزان رشد سالانه در 
صنعت زنبورداری استان پنج درصد بوده است.

رضا یوســف رضایی افزود: توزیع شکر به 
ازای هر کندو ۲0 کیلوگرم سالانه در استان 
انجام می شود و نهاده های تخصیص یافته نیز 
از طریق اتحادیه ها به تفکیک شهرستانها و با 
نظارت و بازرسی هر شهرستان انجام می شود.

وی بــا اشــاره به اینکه تولید عســل در 
 اســتان به صــورت تک محصولی نیســت

 گفــت: تولید ژله رویال، بره موم، گرده گل، 
موم و زهر زنبور نیز در زنبورستانهای استان 

انجام می شود.
یوسف رضایی با بیان اینکه به روزرسانی 
آموزشــهای مرتبط با زنبورداری و آموزش 
پرورش زنبور عسل همواره جزو برنامه های 
جهاد کشاورزی در بخش ترویج است گفت: 
برگزاری دوره مقدماتی پرورش زنبور عسل 

درجه یک و ۲ در طول سال اجرا می شود.
وی با اشاره به لزوم تولید فراورده های دیگر 
از عسل و خروج از صنعت تک محصولی در 
این بخش بیان کرد: برای نخســتین بار در 
اســتان دوره پیشرفته نحوه تولید ژله رویال 
به شــکل صنعتی برگزار شد که با استقبال 

زنبورداران استان مواجه شد.

افسانه عباس زاده

طلای سرخ به کشاورزان فاروجی لبخند نمی زند
اگر هم اکنون به شهرستان فاروج سری بزنید با صحنه 
ای مواجه خواهید شد که انگار فرشی از گل های بنفش 
در اطراف این شهر پهن شده که چشم هر بیننده ای را 

به خود خیره می کند.
از سوی دیگر چند سالی است که در چنین روزهایی 
در این شهرستان جنب و جوشی برقرار است و مردم این 
منطقــه یا در حال جمع آوری گل زعفران و یا در حال 
رفتن به مرکز فروش برای خرید گل هستند و یا اینکه 
به پایگاه ها برای تحویل گرفتن این محصول به منظور 

پاک کردن آن هستند.
تعدادی نیز پلاســتیک و یا ظرف به دست به پایگاه 
ها می روند تا این طلای سرخ را تحویل داده و دستمزد 

خود را از آن بستانند و آن را خشک کنند.
طلای سرخ چند سالی اســت که اشتغال خوبی را 
برای کارگرها و همچنین خانواده های فاروج و شهرهای 
اطراف ایجاد کرده و آن ها یک ماهی با آن درگیر و البته 
از بودن آن راضی هستند اما در این میان بازهم زعفران 
کاران مانند ســال گذشته نسبت به قیمت ها به شدت 
گلایه مند هســتند و می گویند قیمت ها به هیچ وجه 
برای کشــاورز صرف نمی کند و آن ها را برای ادامه کار 

در سال های آتی بازمی دارد.

 قیمت فعلی گل زعفران صرفه اقتصادی ندارد
محمد حسین طیبی ســه گنبد یکی از کشاورزان 
فاروجی است که دارای ۳5 هکتار مزرعه زعفران بوده و 
در گفت و گو با ایســنا، گفت: قیمت گل زعفران پایین 
بوده و این قیمت برای کشاورزان عمده کار به هیچ عنوان 

صرفه اقتصادی ندارد.
وی با اشاره به اینکه برداشت زعفران حدود 10 روزی 
اســت در خراسان شمالی آغاز شده است، افزود: قیمت 
خرید و فروش گل زعفران در ابتدا 150 هزار و یا به بالا 
بود اما در روز گذشــته با قیمت 80 تا ۹0 هزار تومان 

خریداری از کشاورز خریداری شد.
طیبــی ادامه داد: نه نظارتی بر روی خرید گل های 
زعفران در این شهرستان وجود دارد و هر کسی نیز برای 
خرید ورود پیدا کرده است.وی در پاسخ به این سوال که 
بازارچه خرید گل زعفران به منظور شفاف سازی قیمت 
و خرید متمرکز گل های زعفران در فاروج ایجاد شــد، 
اظهارکرد: قرار بر این بود تا قیمت گل با راه اندازی این 
بازارچــه از 150 هزار تومان کاهش نیابد، اما نرخ پایین 
آمد.طیبی خاطرنشــان کرد: حضور دلال ها در منطقه 
ســبب کاهش قیمت گل زعفران شده است و از سوی 
دیگر نکته ای که وجود دارد این است که تمامی دلال 
ها با یکدیگر هماهنگ هستند و همه آن ها یک قیمت 

را اعلام می کنند و کشاورز نیز مجبور می شود با همان 
قیمت محصول خود را بفروشــد چراکه گل زعفران به 
گونه ای که نمی تواند نگه دارد و پلاســیده شود که در 
این صورت ارزش آن کاهش می یابد.وی با بیان اینکه با 
توجه به شیوع ویروس کرونا امسال با مشکل کمبود کارگر 
مواجه نیستیم، گفت: کارگرها با رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی برای جمع آوری گل می آیند اما باید قیمت به 
گونه ای باشد که برای کشاورز صرفه داشته باشد که هم 
دستمزد کارگر را پرداخت کند و با توجه به هزینه های 

فعلی خود او نیز به سودی برسد.
این زعفران کار فاروجی ادامه داد: هزینه یک کارگر 
۹0 تا 1۲0 هزار تومان است ولی یک کارگر در طی روز 
مگر چقدر می تواند گل زعفران برداشت کند و از سوی 
دیگر مبلغ دستمزد برای پاک کردن زعفران نیز کیلویی 
1۷ هزار تومان است و شبی باید حدود سه تن زعفران 
پاک شود در نتیجه قیمت خرید گل زعفران با رقم ۹0 
هزار تومان اصلا صرفه اقتصادی ندارد.وی خاطرنشان کرد: 
اگر روند به همین شکل ادامه یابد، زمین ها را شخم می 

زنیم و در سال های دیگر گندم و جو می کاریم.

 افت شدید قیمت گل های زعفران
خالق پناه مدیر تعاون روســتایی فاروج نیز در گفت 
و گو با ایســنا، از افت شدید قیمت گل های زعفران در 
این شهرستان خبر داد.وی با اشاره به اینکه برداشت گل 
زعفران در شهرستان فاروج از 10 روز گذشته آغاز شده 
است، گفت: در ابتدا خرید و فروش گل زعفران با قیمت 
حدود ۲۴0 هزار تومان انجام می شــد اما هم اکنون به 

ئقیمت ۹0 هزار تومان رســیده است.وی افزود: قیمت 
نگین زعفران نیز در ابتدای برداشت ۲0 میلیون تومان 
بود که به ۹ تا 10 میلیون تومان رسیده است.خالق پناه 
ادامه داد: اگر قیمت نگین زعفران به 15 تا 1۶ میلیون 
تومان نرسد جمع و پاک کردن گل زعفران برای کشاورز 

صرفه اقتصادی نخواهد داشت.
وی در ادامه با اشــاره به راه انــدازی بازارچه خرید 
گل زعفران در شهرستان فاروج گفت: با راه اندازی این 
بازارچه قیمت گذاری بر روی گل های زعفران به ثبات 
رسیده است.این مقام مسئول با بیان اینکه برای خرید 
گل زعفران ۳5 غرفه راه اندازی شده است، تصریح کرد: 

۲0 غرفه توسط خریداران گل اجاره شده است.
وی افزود: مابقی غرفه های را برای خریداران گل سایر 
مناطق در نظر گرفته بودیم و شاید به دلیل اینکه آن ها 
اطلاع کافی در مورد این بازارچه نداشتند اقدامی برای 

اجاره آن نکرده اند.

 رونــق خرید و فروش گل زعفران با حضور 
تجار و بازرگان ها فراهم خواهد شد

فتحی یکی از صادرکنندگان محصولات کشاورزی در 
خراسان شمالی که گل های زعفران را برای امر صادرات 
خریداری می کند نیز در گفت و گو با ایســنا، گفت: در 
حال حاضر گل زعفران مورد نیاز را به صورت مستقیم 
از کشاورز و هم از مراکز فروش گل خریداری می کنیم.

وی افــزود: در روز گذشــته قیمت هر کیلوگرم گل 
زعفران خریداری شــده از مزرعــه ۹0 هزار تومان و از 
مرکز فروش گل زعفران ۹۲ هزار تومان بوده که خریداری 

کرده ایم.فتحی با بیان اینکه خرید گل زعفران را از پنج 
روز گذشته شروع کرده ام، ادامه داد: در پنج روز گذشته 
قیمــت خرید گل زعفران از مزرعه 110 هزار و از مرکز 
فــروش گل 11۲ هزار تومان خریداری کرده ام و طبق 
برنامه قرار بر این اســت 1۲0 تن گل زعفران را تا پایان 
فصل برداشت خریداری کنم که بتوانم صادرات یک تن 

زعفران را داشته باشم.
وی در ارتباط با گلایه کشاورزان نسبت به قیمت پایین 
گل های زعفران نیز تصریح کرد: در حال حاضر قیمت هر 
کیلوگرم گل زعفران سه برابر قیمت سال گذشته است و از 
سوی دیگر قیمت باید به گونه ای باشد که تاجر نیز توان 

خرید محصول و صادرات آن را داشته باشد.
این صادرکننده محصولات کشاورزی با اشاره به اینکه 
باید به این نکته توجه داشت که اگر قیمت بالا باشد تاجر 
نیز متضرر خواهد داشت، خاطرنشان کرد: باید تاجر برای 
خرید در عرصه حضور داشــته باشد تا بازار کشش پیدا 
کند و کشاورز بتواند محصول خود را بفروشد بطوریکه 
ســال گذشــته قیمت گل زعفران آنقدر کاهش یافت 
 که سازمان تعاون روســتایی برای خرید محصول وارد

 عرصه شــد اما این محصول را تا مدت ها نتوانست به 
فروش برساند.

وی توضیح داد: در حال حاضر قیمت نگین زعفران 
کیلویی 10 میلیون تومان است، این در حالی است که 
از هر 100 کیلوگرم گل زعفران می توان یک کیلوگرم 
نگین زعفران برداشت کرد که یک بازرگان باید رقم 10 
میلیون تومان را برای خرید گل و سه میلیون تومان را 
بــرای پاک کردن گل هزینه کند که در این میان تاجر 

رقم سه میلیون تومان نیز ضرر خواهد کرد.
فتحی تاکیدکرد: کشاورز در صورتی سود می کند که 
بازار کشش داشته باشد و این کشش در بازار را بازرگان 
ها با خرید محصولات آن ها ایجاد می کنند و رقم ۹0 

هزار تومان رقم کمی برای خرید گل زعفران نیست.

 قیمت ۹۰ هزار تومان در زمان کنونی، رقم 
مناسبی است

عبدالله یوسفی رئیس سازمان جهاد کشاورزی خراسان 
شمالی همچنین در گفت و گو با ایسنا، گفت: به منظور 
حمایت از کشاورز بازارچه خرید گل در شهر فاروج ایجاد 
شد تا از پراکنده فروشی جلوگیری و خرید و فروش گل 

زعفران در این منطقه ساماندهی شود.
وی افزود: قیمت خرید و فروش گل زعفران نیز همانند 
سایر محصولات به عرضه و تقاضا بستگی دارد و معمولا 
وقتیکه تولید به اوج می رسد و محصول افزایش می یابد 

از قیمت آن تا حدودی کاسته می شود.
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ایده روز 
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شماره : 933
 فعالیت 1۰۰ شــرکت بازرگانی آذربایجان شرقی در زمینه صادرات 

محصولات کشاورزی
رئیس سازمان جهاد کشــاورزی آذربایجان شرقی گفت: بالغ بر 100 شرکت 
بازرگانی در بخش صادرات محصولات کشاورزی استان وجود دارند که ۷0 شرکت 
در سطح استان و ۳0 شرکت باقی در استان های یزد، خراسان، گیلان و ... فعالیت 

می کنند.
اکبر فتحی اظهار کرد: در  پنج ماهه نخست سال ۹۹ ارزش هر کیلوگرم محصول 
صادراتی در بخش کشــاورزی برابر با  0.۶5 دلار برآورد شده است، به طوری که 
ارزآوری هر کیلوگرم محصول باغی برابر با ۳1.1 دلار و ارزآوری هر کیلوگرم محصول 

دامی شامل 50.1 دلار می شود.
وی افزود: هم چنین ارزآوری هر کیلوگرم محصول زراعی در سالجاری برابر با ۴۲ 
دلار، ارزآوری هر کیلوگرم  محصول شیلاتی برابر با دو دلار و ارزآوری هر کیلوگرم 

محصول جنگل برابر  با ۶0.1 دلار است.
وی ادامه داد: بازارهای هدف صادراتی محصولات کشاورزی معمولا شامل عراق، 
افغانستان، پاکستان، روسیه، هند، ترکیه، ترکمنستان، آذربایجان، ارمنستان، امارات 

و ... می شود.
فتحی افزود: مقادیر قابل توجه محصولات کشاورزی از قبیل پیاز، سیب زمینی، 
سیب درختی، انگور، تخم مرغ، عسل و ... مازاد بر مصرف استان هستند که با توجه 
به داشتن مزیت نسبی استان در تولید آن ها، کارشناسان نیز معتقدند که صادرات 
فعلی محصولات کشــاورزی استان در حد تمام پتانسیل و توانمندی های استان 
نیست، مثل ظرفیت تولید سیب که در حال حاظر نیز بیش از ۳00 هزار تن سیب 

درختی برای صادرات وجود دارد.
وی در خصوص ترکیب صادرات محصولات کشاورزی استان، گفت: ۶۷ درصد 
مربــوط به محصولات باغی اســت به طوری که تنهــا ۴5 درصد از کل صادرات 
محصولات کشاورزی استان مربوط به کشمش بوده و ۳5 درصد صادرات کشمش 
کشــور نیز از گمرکات استان انجام می گیرد؛ هم چنین 1۴ درصد صادرات بخش 
کشاورزی استان شامل محصولات دامی هم چون لبنیات، شیر، ماست، دوغ و جوجه 
یکروزه، چهار درصد مربوط به محصولات زراعی هم چون پیاز، سیب زمینی، کاهو، 

کلم  و 15 درصد شامل صنایع تبدیلی، رب گوجه فرنگی و آبمیوه و ... می شود.
کــرد: تاکیــد  خــود  ســخنان  ز  ا دیگــری  بخــش  در   وی 

 نباید تمامی تمرکز ما فقط بر صادرات مواد خام باشــد زیرا این امر ارزش افزوده 
پایین دارد و شاخصی از نظر پیشرفت محسوب نمی شود، در واقع هدف اصلی باید 
صادرات محصولات فراوری شده و بسته بندی مناسب تلقی شود که در این راستا 
نیز طی سال های اخیر اندکی به ایجاد و گسترش صنایع توجه شده و سهم صنایع 

از صادرات افزایش یافته است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی اظهار کرد: قیمت کالای صادراتی 
به عوامل مختلفی مانند قیمت تمام شده تولید، تعرفه کشور وارد کننده، هزینه 

حمل و نقل، نوسانات نرخ ارز و قیمت بازار داخلی بستگی دارد.
وی با اشــاره به ارائه حمایت های لازم از توسعه بازرگانی و تجارت محصولات 
کشــاورزی در قالب ایجاد هلدینگ، شــرکت های بازرگانی و زنجیره های ارزش 
محصولات کشاورزی، گفت: استان ظرفیت ببالایی در زمینه توسعه تجارت خارجی 
محصولات کشاورزی دارد و در این راستا تمامی تسهیلات و حمایت های لازم انجام 
می گیرد و به نظر می رسد که اهرم حمایتی جوایز و مشوق های صادراتی در مسیر 
رقابت پذیری کردن می تواند کمک بزرگی در بهبود عملکرد صادرات داشته باشد.

 وی اظهار کرد: در شرایط فعلی که ورود ارزهای حاصل از فروش نفت کاهش 
یافته و قرار است در شرایط جدید در رویکرد کلان صادراتی کشور از صادرات نفتی به 
سمت صادرات غیر نفتی حرکت کند، بخش کشاورزی و صنایع غذایی پتانسیل های 
فراوانی برای کمک به این تغییر دارد و این صادرات است که به تولید نظم می دهد.

 سرای نوآوری در صنایع تبدیلی کشاورزی را راه اندازی می کنیم  
معاون پژوهش و فناوری دانشــگاه آزاد اسلامی استان کرمانشاه گفت: سرای 
نوآوری در صنایع تبدیلی کشاورزی، گیاهان دارویی و دامپروری در دانشگاه آزاد 

کرمانشاه راه اندازی می شود.
دکتر آرش بوچانی از پیگیری ها برای راه اندازی ســرای نوآوری دانشگاه آزاد 
کرمانشاه خبر داد و اظهار کرد: ساختمانی سه طبقه با زیربنای سه هزار متر مربع 
در واحد استانی برای راه اندازی این مرکز در نظر گرفته شده و درحال حاضر بدنبال 

اخذ مجوزهای لازم برای آن هستیم.
وی تصریح کرد: ســرای نوآوری دانشگاه آزاد کرمانشاه همانند یک دانشکده 
خواهد بود که در آن شــرکت های دانش بنیان و واحدهای فناور دانشگاه مستقر 
شده و روی موضوعاتی خاص که استان در آن حوزه ها مشکل دارد، تمرکز خواهند 
کرد.معاون پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد کرمانشاه افزود: باتوجه به اینکه در حال 
حاضر حدود ۴0 درصد از درآمد اســتان از کشــاورزی، ۲0 درصد دامپروری، 10 
درصد صنایع دســتی و هنرهای دست ساز و  مابقی هم از صنعت است، موضوع 
مهمی که اکنون دراستان داریم و باید روی آن کار کنیم، مقوله کشاورزی، گیاهان 

دارویی و دامپروری است.
وی اعلام کرد: ســرای نوآوری دانشگاه آزاد کرمانشاه در نظر دارد روی صنایع  
تبدیلی کشــاورزی، تولید عصاره و اسانس گیاهان دارویی و دامپروری فعالیت و 
تحقیقات علمی داشته باشد.بوچانی عنوان کرد: دراین مرکز با حضور شرکت های 
دانش بنیان و واحدهای فناور خلاقیت ها، ایده پرداری و استارتاپ هایی را نیز در 

حوزه کشاورزی و دامپروری استان خواهیم داشت.
وی گفت: از آنجایی که تلاش داریم روی صنایع تبدیلی کشاورزی و دامپروری 
در استان کار کنیم، پس طبیعی است که تعامل خود را با صنایع استان هم تقویت 
می کنیم.معاون پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد کرمانشاه بااشاره به نیاز مالی برای 
تجهیز و راه اندازی این مرکز، اعلام کرد: در سفر اخیر معاون علمی رئیس جمهور 
به استان و در بازدید از ساختمان سرای نوآوری دانشگاه قول اختصاص شش میلیارد 

تومان اعتبار برای تجهیز و راه اندازی این مرکز را دادند.
وی تاکید کرد: وجود اعضای هیات علمی توانمند در رشــته های کشاورزی و 
دامپروری باعث شده تا پشتوانه ای قوی برای راه اندازی این مرکز در دانشگاه آزاد 

استان داشته باشیم.

 بروجرد به عنوان قطب گیاهان دارویی ثبت شود
سرپرست فرمانداری ویژه بروجرد گفت: شهرستان این ظرفیت را دارد که به عنوان 

قطب گیاهان دارویی ثبت شود.
احمد گودرزیان در همایش ملی توســعه پایدار که امروز ۲۹ مهرماه به صورت 
مجازی در دانشگاه آیت الله العظمی بروجردی)ره( برگزار شد، اظهار کرد: شهرستان 
دومین شــهر پرجمعیت استان و سی و نهمین شهر پر جمعیت کشور محسوب 

می شود که در دشت سیلاخور واقع شده است.
وی تصریح کرد: شهرستان دارای ۳50 هزار نفر جمعیت است که به دلیل شرایط 
آب و هوایی و خاک حاصلخیز شرایط مناسبی برای کشت محصولات کشاورزی 
دارد که ایجاد صنایع تبدیلی کشــاورزی در این بخش می تواند از خام فروشــی 
محصولات تولیدی جلوگیری کند.سرپرست فرمانداری ویژه بروجرد خاطرنشان 
کرد: در شهرستان شرایط اقلیمی مناسب برای کشت نباتات و احداث شهرک های 
گلخانه ای وجود دارد.گودرزیان اضافه کرد: شهرســتان ظرفیت خوبی در راستای 
آبزی پروری دارد به طوری که سالانه ۲800 تن ماهی در شهرستان تولید می شود 

و می توان این ظرفیت را افزایش داد.
وی بیان کرد: شهرستان دارای واحدهای صنایع بزرگی مانند نساجی، داروسازی 
اکسیر و زاگرس فارمد است که به زودی خوشه صنعتی پوشاک در شهرستان ایجاد 
خواهد شد.سرپرست فرمانداری ویژه بروجرد ادامه داد: این شهرستان در صابون سازی 

شهرت زیادی دارد و صنعت صابون سازی به نام بروجرد ثبت شده است.

الهام صالح 

بهره برداری و احداث ۸۵ آب شیرین کن در کشور

ضرر ۲ میلیارد دلاری قطع صادرات گاز به ترکیه

وزیر نیرو گفت: هم اینک ۶1 آب شیرین کن 
در حــال بهره برداری و ۲۴ آب شــیرین کن 
درحال ساخت داریم. از این مجموع، 5۴ آب 
شــیرین کن یعنی ۶۳ درصد در هفت سال 
گذشته بهره برداری و شروع عملیات اجرایی 
شده که امید است نتیجه بخش باشد و توسعه 
یابد و بخش خصوصی نیز سرمایه گذاری کند.

رضــا اردکانیان با حضــور در یک برنامه 
تلویزیونی از تدوین طرح آمایش سرزمین تا 
پایان امسال خبر داد و گفت: در زمان حاضر 
برنامه های سازگاری با کم آبی 11 استان نهایی 
شــده و مابقی اســتان ها هم تا پایان امسال 

پایان می یابد.
وی درباره الگوی کشت و مبنای تخصیص، 
اظهار کرد: تولید این الگوی با همکاران جهاد 
کشاورزی است که هم اینک آماده شده و در 
مرحله استقرار و پیاده سازی آن هستند که در 
اصفهان کار آغاز شده و این اقدام مستلزم کار 
بین بخشــی است. آنچه به ما آسیب رسانده 
ماهیت شدیدا بخشی ساختار ماست که لازم 

است کار بین بخشی توسعه یابد.
وزیر نیرو گفت: شــیرین کردن آب با هر 
قیمتی برای مصرف شــرب توجیه پذیر بوده 
و لازم است در هر طرحی ملاحظات زیست 

محیطی هم دیده شود.
اردکانیان درباره اصلاح الگوی مصرف برق 
اظهار کرد: 100 درصد شهرها و ۹۹.۷ درصد 
روستاها از نعمت برق برخوردارند که به منظور 
تاب آوری لازم است الگوی مصرف رعایت شود.

وزیر نیرو تصریح کرد: امسال اصلی ترین 
دستاورد ما در بخش برق این است که اوج بار 
را در تابستان کاهش داده و از سرمایه گذاری 
چند صد هزار میلیارد تومانی برای ســاخت 
نیروگاه ها در جبران کمبود برق در زمان اوج 

بار جلوگیری شد.
وی گفــت: ظرفیت های وســیع بخش 
خصوصــی در صنعت آب، برق و فاضلاب در 
پویش #هرهفته_الف_ب_ایران  چارچوب 

به کار گرفته شد.
اردکانیان گفت: با توجه به شرایط خاصی 
که در آن قرار داشــتیم و هســتیم و هجمه 
وســیعی که برای ایجاد یاس و ناامیدی در 
جامعه بیشــتر از بیرون صــورت می گرفت، 
به نظر رســید که برای ما وزارت نیرویی ها 
مفید اســت که هم برای کار خود و هم برای 
افکار عمومی، جامعه و هموطنان یک قالب و 
برنامه ای بدهیم و با توجه به شرایط کرونایی، 

این اهمیت، فوق العاده بیشتر شد.
وی افزود: در چنین شرایطی، الزامات برای 
رعایت ملاحظات بهداشتی و مصرف بیشتر آب 
بود، نباید هیچ اختلالی در عرضه این بخش 
و هــم برق صورت نمی گرفت که با مجموعه 
تلاشی که شد و کمک رسانه ها، ظرفیت های 
وســیع بخش خصوصی در صنعت آب، برق 
و فاضــلاب به کار گرفته شــد و با همکاری 
مهندسان مشــاور، پیمانکاران، شرکت های 
دولتی، دستگاه های همکار در داخل سازمان 
دولت و ســازمان برنامه و بودجه، ۲0 اسفند 
پارســال آخرین پروژه وعده داده شــده به 

بهره برداری رسید.
اردکانیان با اشــاره به بهره برداری از ۲۲۷ 
پروژه با ســرمایه گذاری بیــش از ۳0 هزار 
میلیارد تومان در چارچــوب این پویش در 
ســال گذشته گفت: در سال جاری علاوه بر 
این ضرورت ها، ضرورت دیگری هم به این ها 
اضافه شــد و آن، این که پارســال، هم سال 
جهش تولید نامگذاری شده که آب و برق به 
عنوان دو کالای زیرساختی باید خدمت رسانی 
خــود به مردم ادامه می دادند و هم به عنوان 
زیرساخت تولید در صنعت، کشاورزی، معدن 
و دیگر بخش ها باید نیازهای جهش تولید را 

تامین می کردند.
بهره برداری از 1۲۲ پروژه با سرمایه گذاری 
بیش از ۲8 هزار میلیارد تومان در سال جاری

وی اضافه کرد: همچنین با توجه به سال 
پایانــی فعالیت دولت تدبیــر و امید، پویش 
امســال در ابعادی بزرگتر از سال گذشته با 

هدف گذاری برای افتتــاح ۲50 پروژه با 50 
هزار میلیارد تومان اعلام شد؛ که تا کنون 1۲۲ 
پروژه با سرمایه گذاری بیش از ۲8 هزار میلیارد 
تومان به ثمر رسیده و تا پایان سال همه 11 
ســد باقی مانــده، 11 تصفیه خانه فاضلاب، 
تصفیه خانه های آب و ۲000 مگاوات نیروگاه 
حرارتی و نیروگاه های تجدیدپذیر، یکی پس 
از دیگری وارد مدار بهره برداری خواهند شد.

وی گفت: این هفته که بیست و پنجمین 
هفته از پویــش #هرهفته_الف_ب_ایران 
امسال اســت، طرح هایی در استان گلستان 
به ثمر می رسد و هفته بعد یکی از بزرگترین 
طرح های تامین آب در استان تهران افتتاح 

خواهد شد.
وزیر نیرو درباره تنش آبی در کشــور هم 
گفــت: طبق تعریف، وقتی میــزان منابع و 
مصارف آب همسطح می شود، گفته می شود 
در شــرایط تنش آبی قــرار گرفته ایم و اگر 
مصارف بیشتر شــود شرایط بحرانی شده و 

تلاش می شود منابع بیش از مصارف باشد.
وی با اشــاره به افزایش تولید محصولات 
از ۹5 میلیــون تن بــه 1۲5 میلیون تن در 
زمان حاضر گفت: حرکت در مسیر صحیحی 

بوده است.
اردکانیــان همچنین با اشــاره به تغییر 
اقلیم در کشور گفت: علایم قطعی از شرایط 
حدی به معنای سال های فوق العاده خشک و 

فوق العاده تر داریم.
وی خاطرنشــان کرد: آنچه می تواند ما را 
از شرایط تحت تنش بودن به سمت شرایط 
اطمینان بخش نزدیک کند، این اســت که 
مصــرف آب را مدیریت کرده و هدررفت آن 

در شبکه ها را کاهش دهیم.
اردکانیان درباره طرح آمایش سرزمین هم 
گفت: تلاش می شود این طرح هر چند با تاخیر 
تا پایان سال ۹۹ به شکل مصوب عرضه شود 
و این ریل گذاری مناسبی برای فعالیت دولت 
آینده خواهد بود، همچنین ســاز و کارهای 
تدوین برنامه هفتم توســعه از دل این طرح 
بیرون خواهد آمــد و تنازع های منطقه ای و 

استانی فوق العاده کم خواهد شد.
وی افزود: این طرح تا پایان امسال طبق 
وعده سازمان برنامه و بودجه تدوین می شود.

اردکانیــان همچنین با اشــاره به برنامه 
ســازگاری با کم آبی در کشور گفت: برنامه 
سازگاری با کم آبی 11 استان تا کنون نهایی 

شده و مابقی تا پایان امسال انجام می شود.
وزیر نیرو درباره توسعه روش های آبیاری 
نویــن اظهار کرد: این کــه دولت 85 درصد 
تســهیلات در این بخــش را تامین می کند 
برای این اســت که آبیاری های نوین موجب 
کاهش مصرف شــود، نه این که ســطح زیر 

کشت توسعه پیدا کند.
اردکانیان درباره طرح های شیرین کردن 
آب دریا گفت: با وجود تغییر اقلیم و خشک 

بودن منطقه، در شــمال و جنوب به منابع 
خدادادی آب دریا دسترســی داریم، فناوری 

هم توسعه پیدا کرده است.
وی افــزود: منابع و مصارف 1۷ اســتان 
کشــور در مرکز و حاشــیه را برای استفاده 
از آب دریا مطالعه کردیــم و وزارت نیرو به 
عنوان دستگاه مسئول برای تخصیص منابع 
آب اعم از زیرزمینی، ســطحی و آب دریا، به 
میزان ۲۶ میلیارد متر مکعب به استان های 
بوشهر، هرمزگان و سیســتان و بلوچستان 
برای برداشــت آب از دریا بدون نمک زدایی 
مجوز داده شده است که تاکنون سه میلیارد 
متر مکعب برای آبزیان مجوز بهره برداری دارد، 
10 میلیارد متر مکعب هم برای صنعت است 
که عمدتا برای خنک کردن برج های نیروگاهی 

استفاده می شود.
اردکانیان گفت: بــرای نمک زدایی و آب 
شــیرین هم برای این سه استان، مجوز ۴.۴ 
میلیــارد متر مکعب مجوز داده شــده که از 
این میزان آب شور، 1.۴ میلیارد متر مکعب 
آب شــیرین حاصل می شــود. آنچه اکنون 
بهره برداری می شود ۷۶0 میلیون متر مکعب 
آب شور برای تولید ۲۳0 میلیون متر مکعب 

آب شیرین است.
وی گفت: در هفته های پیش رو، یکی از 
بزرگترین طرح ها که شیرین کردن آب دریا 
از خلیج فارس برای مصارف شــرب استان 
هرمزگان و هم مصارف صنعت در کرمان و یزد 
است، بخشی با سرمایه گذاری بخش خصوصی 
افتتاح می شود. در استان های خراسان جنوبی، 
سیستان و بلوچستان، خراسان رضوی و دیگر 
استان ها هم برای طرح هایی مجوز تخصیص 

دادیم.
او شــرط تخصیص این مجوزها را نهایی 
شدن برنامه سازگاری با کم آبی در استان ها 
اعلام کرد و گفت: هم اینک ۶1 آب شیرین کن 
در حال بهره برداری و ۲۴ آب شیرین کن در 
دست ساخت داریم. از این مجموع، 5۴ آب 
شیرین کن یعنی ۶۳ درصد در ۷ سال گذشته 
بهره برداری و شروع عملیات اجرایی شده که 
امید است  نتیجه بخش بوده، توسعه یافته و 

بخش خصوصی سرمایه گذاری کند.
وی خاطرنشــان کرد: خریــد به قیمت 
تضمینی هم به این معناست که بتوانیم منابع 

کافی در بودجه تدارک کنیم.
وزیر نیرو همچنین با اشاره به بهره مندی 
100 درصدی جمعیت شهری کشور از آب 
شرب ســالم و پایدار گفت: هنوز 18 درصد 
جمعیــت روســتایی ما برای تامیــن آب با 

مشکلاتی مواجه است.

 انتقــال آب خلیج فارس به فلات 
مرکزی

اردکانیان در ادامه با اشــاره به یکپارچه 
کردن شــرکت های آب و فاضلاب شــهری 

و روســتایی گفت: در طــول ۶ ماهی که از 
این اقدام می گذرد، مشــکل عدم دسترسی  
تعداد قابل توجهی از روستاها به آب برطرف 

شده است.
وی درباره انتقال آب خلیج فارس به فلات 
مرکزی گفت: آمایش سرزمین، ریال، بودجه 
و دلار همه در جای خود، اما ثروت اصلی ما 
در این کشور که تجدیدپذیر هم است، منابع 
انسانی است. باید اصلی ترین بخش این ثروت 
را به نحو شایســته ای انتخاب کنیم، پرورش 
داده و اســتفاده کنیم. منتها این ثروت باید 

مقید به ضوابط اخلاقی هم باشد.
اردکانیان تاکید کرد: شــیرین کردن آب 
برای مصرف شــرب به هــر قیمتی توجیه 
اقتصــادی دارد، البته نه به این معنا که آب 
موجود و منابع محدود را در بخش کشاورزی 
در یک الگوی کشت نامناسب استفاده کنیم. 
در این مجموعه اگر ملاحظات زیست محیطی 
و اقتصادی دیده شود، از نظر فناوری و فنی 
هم نقیصــه نداریم و می تــوان وارد مرحله 

اجرایی شد.

 علاج ما اصلاح مصرف برق است
وزیر نیرو درباره بخش برق هم گفت: علاج 
ما اصلاح مصرف برق است. نیروگاه ها ساخته 
می شــود و شبکه های انرژی توسعه می یابد، 
100 درصد جمعیت شــهری و ۹۹.۷ درصد 
روستاهای ما زیر پوشش شبکه برق هستند، 
اما اگر مصرف ما صحیح نباشد بالاخره یک 

جایی تاب نخواهیم آورد.
وی همچنین بــه پرداخت ۳۶0 میلیارد 
تومان بــه عنوان پاداش بــه بخش صنعت 
بابت کاهش مصرف در اوج پیک مصرف برق 
گفت: اصلی ترین دستاورد ما در صنعت برق 
در کنار دیگر اقدام هایی که صورت گرفته اعم 
از ســاخت نیروگاه ها در زمان تحریم و وارد 
مدار کردن ۲500 مگاوات در ســال کاهش 
اوج بار در تابستان بوده است تا بتوانیم خود 
را از سرمایه گذاری چند هزار میلیارد تومانی 

بی نیاز کنیم.
اردکانیان درباره طرح برق امید هم گفت: 
هدفگذاری ما این اســت که از اول آبان که 
این طرح کلید می خورد تا تابستان پیش رو 
بتوانیم 10 درصد مصرف خانگی را با کمک 

مردم کاهش دهیم.
وزیر نیرو گفت: از ۲۹.5 مشترک برق در 
کشور، حدود ۳0 درصد کم مصرف هستند 
که شــامل 8.۴ میلیون مشــترک است، از 
سوی دیگر هم حدود ۴.۴ میلیون مشترک 
پرمصرف هســتند که 15 درصد مجموع را 

شامل می شود.
وی افزود: مشترکان کم مصرف، ۷ درصد 
و ۴.۴ میلیون مشترک پر مصرف، ۴۳ درصد 
انرژی را مصرف می کنند. زمان آن رســیده 
که به کم مصرف ها دســت  مریزاد گفته و از 

پرمصرف ها بخواهیــم در میزان مصرف، به 
خوش مصرف ها نزدیک شوند.

وزیر نیرو دربــاره بورس انرژی هم گفت: 
کارهــای زیــادی در این ارتباط شــده، با 
شــرکت بورس انرژی هم جلسات متعدد و 
همکاری های نزدیکی صورت گرفته که اخیرا 
با پیشنهاد وزارت امور اقتصادی و دارایی و با 
تصویب هیئت وزیران، در یک هفته پیش این 
مصوبه مورد انتظار صادر شد که به زودی پس 
از مهیا شدن دستورالعمل آن، اطلاع رسانی 

خواهد شد.

 فعالیت تولیــد کنندگان بخش 
خصوصی در بورس انرژی

وی گفت: ابتدا از مصارف 5 مگاوات و بالاتر 
شروع خواهیم کرد و دیگر انحصار خرید برق 
توسط توانیر شکسته خواهد شد. نیازمندان به 
برق در بخش صنعت به طور مستقیم می توانند 
از تولید کنندگان بخش خصوصی در بورس 

انرژی خریداری کنند.
وی گفت: یک اتفاق مهم تری هم در این 
ارتباط رخ می دهد و آن این که تولید کنندگان 
بخش خصوصی که مطالبات قابل ملاحظه ای 
از توانیر و برق حرارتی بابت فروش انرژی دارند، 

بلافاصله پول برق خود را دریافت می کنند.
اردکانیان دربــاره اتلاف نهاده های انرژی 
در بخش آب و برق گفت: در شــبکه توزیع 
برق توانســتیم به دستاورد بزرگی در اسفند 
گذشته دست پیدا کنیم و آن این که تلفات 
شبکه توزیع، یک رقمی شد؛ یعنی به زیر 10 
درصد رســید و امید است تا پایان سال به ۹ 

درصد برسد.
وی افزود: در بخش آب هم میزان هدررفت 
حدود ۲۳ تا ۲۴ درصد اســت که هر ســال 
کاهش می یابد و امید است تلفات فیزیکی ما 

در نرم جهانی قرار گیرد.
اردکانیان همچنین درباره برق هسته ای 
گفت: وزارت نیرو، بهره بردار برق هســته ای 
است و ســاخت و فراهم کردن آن به عهده 
ســازمان انرژی اتمی است. وقتی نیروگاهی 
مانند بوشهر که هم اینک یک هزار مگاوات 
آن در مدار است، فعالیت دارد، ما بهره بردار آن 
هستیم اما اطلاع داریم که تلاش های خوبی 
برای تکمیل واحدهای ۲ و ۳ این نیروگاه در 
دســت انجام است که امید می رود وارد مدار 
شــده و ظرفیت قابل ملاحظه ای به میزان 

فعلی اضافه شود.
وزیر نیرو همچنین در پاســخ به سوالی 
دربــاره چرایی همکاری نکردن اروپائی ها در 
خصــوص برجام گفت: آنها اعــلام کرده اند 
که بــه دلیل تحریم ها و ارعابی که توســط 
ایــالات متحده صورت گرفته ناتوان از ایفای 
تعهداتشان هســتند، اما ما ظرفیت بزرگی 
در اطراف خود داریم که آن هم کشــورهای 

همسایه است.
وی با اشاره به ریاست چندین کمیسیون 
مشترک همکاری های اقتصادی میان ایران و 
کشورهای همسایه از جمله فدارسیون روسیه، 
جمهوری عراق، جمهوری ارمنســتان، قطر، 
تاجیکستان و افغانستان گفت: در اثر رفت و 
آمدها و تماس های منظمی که برقرار است 
امیدواری زیادی داریم که در همین شرایط 
تحریمی هم بتوانیم از ایــن امکان و ارزش 
افزوده ای که در کشور داریم به نحو مناسبی 
استفاده کنیم. یکی از آماده ترین امکانات ما 
اتصال شــبکه برق با همه این کشورهاست. 
بزودی از طریق جمهوری آذربایجان سیستم 
برق خود را با روسیه سنکرون و امکان تبادل 
انــرژی را پیدا می کنیــم. در عین حالی که 
موافقت نامه موقع اوراسیا هم فرصت مناسبی 
خوبی را برای ما فراهــم کرد، از پنجم آبان 
امسال مذاکرات دائمی شدن این موافقت نامه 
شــروع می شــود. بازار حدود ۲00 میلیونی 
منطقه اوراسیا بازار وسیعی پیش روی تولید 

کنندگان محصولات مختلف کشور است.
وی گفت: تا اروپا بیاید مسائل مختلف خود 
را حل کند ما با توســعه روابط با کشورهای 
همســایه در یک شــرایط مناسب تری قرار 

خواهیم گرفت.

تهرانی ها منتظر برق رایگان باشند
از ابتدای آبان ماه طرح برق امید اجرایی خواهد 
شد که بر اساس آن مشترکان برق پایتخت که الگوی 
مصرف برق را رعایت کنند، علاوه بر تخفیف در بهای 
برق مصرفی، در صورت کاهش مصرف به رقمی کمتر 
از 100 کیلووات ساعت در ماه های گرم سال شامل 
خرداد، تیر، مرداد و شهریور و کمتر از 80 کیلووات 
ساعت در سایر ایام سال، از تخفیف صد درصدی در 

قبض برق خود بهره مند خواهند شد.
پس از آنکه شهریور امسال، پیشنهاد وزارت نیرو 
درخصوص طرح برق امید در هیئت دولت به تصویب 
رسید، دســتورالعمل های آن نهایی شد و سرانجام 
این طرح از ابتدای آبان ماه به صورت رســمی کلید 

خواهد خورد.
رفتار مصرفی مشــترکان در قرار گرفتن آنان در 
طرح برق امید موثر اســت هدف این طرح حمایت 
از مشــترکانی اســت که در مصرف بــرق خود، به 
الگوهــای طــرح بــرق امید مخصوص مشــترکان 
خانگــی اســت و الگوهای آن نیــز از عملکرد خود 
مردم در ســال های گذشته استخراج شده و در این 

زمینــه تخفیف 100 درصدی بهــای برق در طرح 
 »برق امید« برای مشــترکان کــم مصرف در نظر 

گرفته شده است.
همچنین با توجه به اینکه تعرفه های برق پلکانی 
اســت، حتی مشــترکان پر مصرف نیز می توانند با 
رعایت نکات مدیریت مصرفی، از افزایش مصرف برق 
جلوگیری کرده و با ورود به طبقه خوش مصرف ها، 
بهای کمتری برای برق بپردازند. مشترکانی هم که 
در محدوده خوش مصرفی هستند با انجام اقداماتی 

ساده می توانند مشمول طرح برق امید شوند.
حسین صبوری - مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
بــرق تهران بــزرگ - درباره اجــرای این طرح در 
تهــران گفت: از ابتدای آبان ماه و همزمان با برنامه 
کشــوری، طرح برق امیــد در محدوده پایتخت نیز 

اجرایی خواهد شد.
به گفته او، طرح »برق امید« با هدف بهینه سازی 
مصرف انرژی برق در کشور و جلوگیری از هدررفت 
انرژی از مسیر جلب همراهی و همکاری مشترکان 
در بخش خانگی در ســال جــاری با تصویب هیئت 

وزیران، اجرایی شــده و بر اساس آن با دسته بندی 
مشــترکان برق خانگی به سه دسته پرمصرف، کم 
مصرف و خوش مصرف، مشترکان برق پایتخت که 
الگــوی مصرف برق را رعایت کنند علاوه بر تخفیف 
در بهــای برق مصرفی، در صورت کاهش مصرف به 
رقمــی کمتر از 100 کیلووات ســاعت در ماه های 
گرم ســال شــامل خرداد، تیر، مرداد و شــهریور و 
 کمتر از 80 کیلووات ســاعت در ســایر ایام سال،

 از تخفیــف صد درصدی در قبــض برق خود بهره 
مند خواهند شد.

صبوری ضمن اشــاره به این که در سال گذشته، 
85 درصــد از تهرانی هــا الگــوی مصــرف برق را 
رعایت کــرده و همــراه و همکار این شــرکت در 
مدیریت بار شــبکه و جلوگیری از بروز خاموشــی 
در فصل گرما بوده انــد، اجرای این طرح را فرصتی 
 ارزنــده بــرای قدردانی از مشــترکان فهیم تهرانی 
دانســت و افزود: انتظار می رود اجــرای طرح برق 
امید بــه عنوان پویشــی ملی، تاثیــری ارزنده در 
کاهش آلاینده ها و بهبود شــرایط و شــاخص های 

زیســت محیطی، کاهش خــروج ارز از کشــور و 
 افزایــش ضریب اطمینان و پایداری شــبکه توزیع

 برق داشته باشد.
وی گفــت: محاســبات بهای انــرژی در قبوض 
الکترونیکی صادره، به شکل پلکانی است و در نتیجه 
به عنوان مثال، ۲0 درصد کاهش مصرف برق منجر 
به کاهش حدود ۴0 درصدی در بهای برق مصرفی 
خواهد شد و به همین طریق مشترکان بخش خانگی 
با اعمال اصول مدیریت مصرف برق و بهینه ســازی 
روند مصرف بــرق خود، از مزایا و پاداش های ریالی 
در نظرگرفته شــده به شکل تخفیف، بهره مند شده 
و در صورت رعایت ســقف تعیین شده در هر دوره 
مصرف، حتی یــک ریال برای برق مصرفی خود در 

آن دوره، پرداخت نخواهند کرد.
صبوری خاطرنشــان کرد: مشترکان می توانند با 
bargh-omid. مراجعه به پایگاه اینترنتی به نشــانی

ir ضمن آشــنایی کامل با جزئیات این طرح، پاسخ 
ســوالات خود را نیز در خصوص طــرح برق امید، 

دریافت کنند.
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فیفا بالاخره پاسخ فدراسیون را داد

 اساسنامه باز هم تایید نشد!

اگر میشد یکسری را اصلا به بسکتبال راه نمی دادم!
کاپیتان تیم ملی بسکتبال ایران از نحوه تصمیم گیری ها 

در رشته برای لیگ و تیم ملی انتقاد کرد.
صمد نیکخواه بهرامیدرباره شرایط خود پس از ابتلا به 
ویروس کرونا، توضیح داد: خوشبختانه تست دوم من منفی 
شــد و از دیروز به همراه تیم تمرینات خودم را پیگیری 
می کنم. از نظر جسمی و روحی هم شرایط خوبی را دارم.

وی درباره شــیوه جدید برگزاری لیگ برتر نیز گفت: 
حقیقت این است که اصلا این موضوع را پیگیری نکرده ام 
و خیلی هم مهم نیست چون تصمیماتی که گرفته می شود 
به گونه ای است که نباید درباره آن ها نظر بدهم. من اساسا 
با این شیوا جلسه گذاشتن و تصمیم گیری مخالفم و اگر 
تصمیات درستی گرفته نمی شود و هر سال قوانین را عوض 

می کنیم، بخاطر همین شیوه اشتباه است.
کاپیتان تیم ملی بسکتبال ایران گفت: این تصمیماتی 
هم که در جلسه دیروز گرفته شد شک  نکنید تا نیم فصل 
تغییراتی خواهد داشــت. متاسفانه یکسری سیاست ها و 
قوانین غلط در ورزش ما هستند که درست نیست. مدیر 
یک تیم را به جلســه می برند تــا رای بدهد و هرکس بر 
اساس علم و دانش خودش نظر میدهد که در هیچ  کجای 

دنیا اینطور نیست!
او در مورد شــیوه درست تصمیم  گیری ها نیز گفت: 

همانطور که قبلا هم گفته ام باید 5 - ۶ کارشناس خبره 
بســکتبال را انتخاب کنیم تا بر اساس شرایط روز کشور 
قوانین بســکتبال را بچینند و برای ۴ - 5 سال آینده آن 

قوانین را ارائه کنند.
بازیکن تیم  مهرام، درباره شــرایط این تیم برای فصل 
جدید رقابت های لیگ نیز گفت: مهرام هر سال تیم خوبی 

است و شما از مهرام تیم بدی نخواهید دید. این  موضوع 
هم به دلیل علاقه آقای گنجی به ورزش و بسکتبال است. 
با توجه به سابقه شرکت مهرام امکان ندارد تیم ضعیفی 
را راهی مسابقات کند، اما اینکه چه نتیجه ای بگیریم به 
اتفاقات مختلفی بســتگی دارد که در طول یک فصل رخ 
می دهد.طبق تصمیم فدراســیون لیــگ برتر از 15 آبان 

و تمرینات تیم ملی هم بــرای پنجره دوم انتخابی کاپ 
آسیا از تاریخ ۲۳ آبان شروع می شود. بنابراین تنها پس از 
یک هفته برگزاری مسابقات لیگ دوباره باید به مدت سه 
هفته شاهد تعطیلی لیگ باشیم تا تیم ملی دو بازی خود 
با تیم های عربستان و سوریه را در این پنجره انجام دهد 

که شائبه های را به همراه دارد.
نیکخوه بهرامی درباره این شــرایط نیز گفت: بالاخره 
تیم ها یک ماه و نیم تا دو ماه است که تمرین کرده اند و 
بازیکنان ناآماده  نیستند، ولی اینکه بخواهیم لیگ را شروع 
کنیم و بعد از یک بازی به مدت ۲0 روز مسابقات را تعطیل 
کنیم، روش درستی نیســت. من واقعا در آن جایگاهی 
نیستم که بخواهم عملکرد تصمیم گیرنده ها را بسنجم اما 
اگر میشد یکسری ها را اصلا به بسکتبال راه نمی دادم. البته 
بنده در محیط فدراسیون نیستم که چالش ها را ببینم، اما 
این روش فعلی درست نیست که حاصل همان  نحوه اشتباه 

تصمیم گیری  ها است.
او در پایان گفت: تیم ها قرار اســت یک بازی در لیگ 
انجام دهند و سپس لیگ به مدت ۲0 روز تعطیل می شود، 
اصلا برای این روش برگزاری هیچ روش تمرینی وجود ندارد 
که باشگاه ها تیم خود را اوج نگه دارند! همه این موضوعات 

نکات مهمی است که باید به آن ها توجه شود.

فدراســیون جهانی فوتبال نظر خود را 
درباره آخرین نسخه پیشنهادی اساسنامه 
فدراســیون فوتبــال ایران اعــلام کرد اما 
همچنان به خاطر ایراداتی که وجود دارد، 

از تایید اساسنامه خودداری کرده است.
ماجرای اصلاح اساســنامه فدراســیون 
فوتبال ایران سرنوشت پیچیده ای پیدا کرده 
است. فدراسیون فوتبال از سال گذشته با 
دستور فیفا و کنفدراســیون فوتبال آسیا 
اصلاح اساسنامه را در دستور کار قرار داد اما 
در این مدت اتفاقات عجیب و غریب زیادی 
برای اصلاح اساسنامه رخ داد که ظاهراً قرار 

نیست به این زودی به پایان برسد.
فیفا علاوه بر تعریف حقوقی فدراسیون 
فوتبال و تاکید بر غیر دولتی بودن این نهاد، 
روی مسائلی از جمله استقلال کمیته های 
قضایی و تشکیل کمیته انتخابات حساسیت 

زیادی داشت.
فدراســیون فوتبال بدون شفاف سازی 
دقیق این مسائل، چند نوبت رفت و برگشت 
اساسنامه اصلاحی را به فیفا انجام داد اما در 
نوبت آخر، فیفا از اعلام نظر خود نسبت به 
اساسنامه به مدت چند ماه خودداری کرد.

این مســئله باعث شــد تا شائبه ارسال 
پالس از داخل ایران به فدراســیون جهانی 
برای عدم اعلام نظر روی اساســنامه قوت 
بگیــرد و تعدادی از نمایندگان مجلس هم 
فدراســیون را به ارسال اطلاعات داخلی و 
تلاش برای کشــاندن پای فیفا به ماجرا با 

بحث تعلیق، متهم کردند.
در تازه تریــن اظهارنظــر، محمدمهدی 
فروردین رئیس کمیسیون ورزش مجلس 
از مسئولان فدراسیون به شدت انتقاد کرد. 
وی در مصاحبه روز گذشته گفت: »افرادی 
سالیان سال از کنار این فوتبال منافعشان 

را حاکــم کرده اند. برای اینکه منافعشــان 
به خطــر نیافتد امروز و فــردا می کنند و 
می گویند مجلس دخالت می کند. ما نقش 
نظارتی داریم و این وظیفه قانونی ما است. 
چهار ماه اســت اساســنامه اصلاح شده و 
جوابی نیامده؛ فیفا نهادی نیســت که این 

همه در ارســال اساســنامه تاخیر داشته 
باشد. مسئولان فدراســیون خودشان هم 
دچار یک چندگانگی شــده اند و نمی دانند 
چه کار می کنند. یک سال است فدراسیون 
رئیس ندارد. مگر می شود چنین نهادی را 
بدون رئیس اداره کرد؟ باید شفاف به مردم 

جواب بدهند.«
حالا و با گذشــت یــک روز از مصاحبه 
رئیس کمیســیون ورزش مجلس، سایت 
فدراسیون فوتبال خبر داد که فیفا نظر خود 
را درباره اصلاح اساسنامه اعلام کرده است:

»بر این اساس، فیفا ضمن قبول کلیات 
و اکثریــت مــوارد مندرج در اساســنامه 
فدراسیون مواردی جزئی را جهت اصلاح در 
بخش مقررات انتخاباتی اعلام کرده است. 
فدراســیون فوتبال ضمن تقدیر و تشکر از 
فیفا و کنفدراسیون فوتبال آسیا پاسخ نامه 

مذکور را در موعد مقرر خواهد داد.«
با متن منتشر شده روی سایت فدراسیون 
فوتبال می توان متوجه شد که فیفا هنوز هم 
اساســنامه فدراسیون ایران را تایید نکرده 
و همچنــان ایراداتــی در بخــش مقررات 
انتخابات وجود دارد که باید برطرف شود. 
البته فدراسیون از اعلام زمان ارسال مجدد 

اساسنامه اصلاحی خودداری کرده است.

سعید جمشیدیان  

دستِ ناظم الشریعه در انتخاب بازیکنان جوان بسته است

کادر فنی تیم ملی کشتی آزاد در نامه ای به رییس فدراسیون کشتی، 
بــر برگزاری رقابت های انتخابی در همه وزن ها برای حضور در رقابت های 
جهانی صربســتان تأکید کردند.متن نامه کادر فنــی به »علیرضا دبیر« 
رییس فدراســیون کشتی به شرح زیر است: با استناد به جلسات مختلف 
کادرفنی تیم ملی کشتی آزاد بزرگسالان جهان با حضور جنابعالی، قبل از 
شــروع اردوی تیم ملی به استحضار می رساند، تصمیم کادر فنی تیم ملی 
کشــتی آزاد بر اساس مدعیان هر وزن و عملکرد آن ها در یکسال گذشته 
و حضور در مسابقات قهرمانی جهان، جام تختی، قهرمانی آسیا در هند و 

تورنمنت های مختلف و نیز لیگ برتر بر این است که:
1- برگزاری انتخابی در اوزان ۶5 و ۷۹ کیلوگرم با شرایط اتحادیه با ۲ 
کیلوگرم ارفاق وزن در تاریخ اول آبان ماه سال جاری )قبلا اعلام شده بود(.

۲- برگزاری انتخابی در وزن ۷۴ کیلوگرم با شــرایط فوق در تاریخ 8 
آبان ماه سال جاری.

۳- ضمنــا در مابقی اوزان نیز به طور قطــع انتخابی برگزار و تاریخ و 
شرایط آن قبل از اتمام اردوی اول به استحضار می رسد.

رقابــت های انتخابی درون اردویــی اوزان ۶5 و ۷۹ کیلوگرم روز پنج 
شنبه اول آبان در محل خانه کشتی شهید ابراهیم هادی برگزار می شود.

پیش از این قرار بود رقابت های انتخابی درون اردویی در سه وزن برگزار 
شــود که به دلیل مثبت بودن آزمایش یکی از کشــتی گیران به ویروس 
کرونا و ارائه گواهی پزشکی توسط کشتی گیر مذکور، کادر فنی به جهت 
برقراری عدالت و همچنین اطمینان از ســلامتی این کشتی گیر، تصمیم 
گرفت مسابقات انتخابی وزن ۷۴ کیلوگرم با یک هفته تأخیر انجام پذیرد.

کشــتی گیران حاضر در این مسابقات باید ۲۴ ساعت قبل از برگزاری 
در محل فدراسیون کشتی برای انجام تست کرونا حاضر شوند و در صورت 

منفی بودن نتیجه آزمایش، می توانند در این رقابت ها حضور یابند.
اسامی نفرات شرکت کننده به شرح زیر است:

۶5 کیلوگرم: امیرحسین مقصودی، امیرمحمد یزدانی، پیمان بیابانی، 
میثم نصیری، شایان حمزه و مرتضی قیاسی.

۷۹ کیلوگــرم: پیمان یاراحمدی، علی ســوادکوهی، بهمن تیموری و 
حمید زرین پیکر.

درخواست انتخابی در همه وزن ها 

سرمربی تیم فوتسال گیتی پسند، گفت: متاسفانه در این سال ها نتوانستیم 
به آن شکلی که باید بازیکن جوان و با کیفیت تربیت کنیم و به همین دلیل 
باید بگویم که دست سرمربی تیم ملی برای انتخاب بازیکنان جوان، بسته است.

»وحید شمسایی« درباره امکان جوانگرایی در تیم ملی فوتسال با توجه 
به بالا بودن میانگین سنی تیم های لیگ برتری، اظهار داشت: سرمربی تیم 
ملی کسی است که باید جوابگوی این مسائل باشد. او بازیکنانش را انتخاب 
می کند اما این را باید بگویم که من در ۴0 سالگی بهترین بازیکن آسیا شدم 
و نشــان دادم که سن یک عدد است. در حال حاضر بهترین بازیکنان ایران 

بالای ۳0 سال هستند.
وی افزود: تیم ملی جایگاه شایسته ها است. نه اسم و رسم مهم است و نه 
سن. ما متاسفانه در این سال ها نتوانستیم به آن شکلی که باید بازیکن جوان 
و با کیفیت تربیت کنیم و به همین دلیل باید بگویم که دست سرمربی تیم 

ملی برای انتخاب بازیکنان جوان، بسته است.
شمسایی همچنین در خصوص تعویق لیگ برتر فوتسال، گفت: در حال 
حاضر در شرایط بد کرونا هستیم و باید به تصمیمات احترام بگذاریم اما آیا 
در حال حاضر لیگ ورزش های دیگر در ایران برگزار می شود یا خیر؟ در دنیا 
همه لیگ ها با نظم برگزار می شــود. برخی از ورزشکاران مانند »کریستیانو 

رونالدو« نیز به کرونا مبتلا می شوند. این موضوع برای همه می تواند پیش بیاید.
وی ادامه داد: معتقدم ســازمان لیگ و هیات رییسه وقتی که تصمیم به 
شروع لیگ در اول آبان ماه گرفتند، باید به آن احترام بگذارند. برخی از تیم ها 
که ۴0 روز پیش تمرینات خود را شروع کرده اند، متحمل هزینه های زیادی 

شده اند و من به عنوان یک ورزشکار باید حامی حقوق آن ها باشم.
کاپیتان اسبق تیم ملی فوتسال افزود: تیم های گیتی پسند، کراپ الوند، 
مس سونگون، فرش آرا، حفاری و برخی تیم ها با توجه به این که سوت آغاز 
لیگ برتر اول آبان ماه زده می شــود، تمرینات و اردوهای خود را خیلی وقت 
است که شروع کرده اند و نباید به خاطر برخی از تیم ها که آماده نیستند لیگ 
را به عقب بیاندازیم. نباید کسانی که به صورت شخصی در این رشته هزینه 
می کنند را دلزده کنیم. تعویق لیگ و اضافه شــدن هزینه ها، آن ها را از این 
کار دلــزده و ناامید می کند.وی تصریح کرد: البته جا دارد از »آرش جابری« 
رییس سازمان لیگ فوتسال و »محمد اسد مسجدی« سرپرست فدراسیون 

پزشکی - ورزشی تشکر کنم که پیگیر شروع لیگ بودند.
شمسایی خاطرنشان کرد: پیشنهادی برای لیگ برتر فوتسال دارم که از 
مسوولان سازمان لیگ می خواهم آن را مدنظر داشته باشند. بد یا خوب، جام 
ملت های فوتسال آسیا یکسال عقب افتاده و با توجه به این موضوع فرصت 

کافی را داریم تا لیگ را بدون وقفه برگزار کنیم و تا بهمن ماه آن را به پایان 
برسانیم. در این صورت تیم ملی نیز بهترین فرصت را دارد تا با زمان مناسب 
اردوهایــش را برگزار کرده و خودش را بــرای حضور در جام ملت ها و جام 

جهانی آماده کند.
سرمربی تیم فوتسال گیتی پسند در مورد تعویق جام ملت های فوتسال 
آســیا، گفت: من در جایگاه »سید محمد ناظم الشریعه« سرمربی تیم ملی 
نیستم. او باید تشخیص دهد که این موضوع به نفع تیم ملی است یا نه. کرونا 
همه را درگیر کرده اما عقب افتادن این رقابت ها به ضرر تیم ملی نیست و 
حتی یک نکته مثبت نیز دارد. تیم ملی بلافاصله بعد از اتمام جام ملت ها در 
فاصله زمانی حدود دو ماه باید به جام جهانی برود که این موضوع می تواند به 
آمادگی بیشتر بازیکنان کمک کند.وی در خصوص ابتلای سرمربی تیم ملی 
فوتسال به کرونا، اظهار داشت: تیم ملی فوتسال برای برگزاری دیدار تدارکاتی 
به کشور ازبکستان رفت و کادر فنی همانجا به این بیماری مبتلا شدند. من 
برای ناظم الشــریعه، »میشل پطروس« مربی دروازه بان ها و »جلیل دوران« 
مربی بدنساز تیم ملی آرزوی سلامتی و بهبودی دارم. به همین دلیل برای 
تیم خود تست کرونا گذاشتیم که متاسفانه »وحید شفیعی« به این ویروس 

مبتلا شده بود و در حال حاضر در قرنطینه بسر می برد.

پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: در شرایط کنونی نمی توان گفت شاکله 
استقلال حفظ شده چون مهمترین بازیکنان این تیم را در تمرین نمی بینیم.

اکبر کارگرجم اظهار داشت: تمرینات استقلال نوید بخش روزهای خوب 
است و من امیدوارم به زودی بازیکنان مهم و تاثیرگذاری که در تمرینات 
نمی بی نم به تیم اضافه شوند تا آنگاه بتوان گفت شاکله تیم حفظ شده است.

وی اضافــه کرد: از نظر من بازیکنانی مثــل دیاباته که آقای گل لیگ 
شد، میلیچ که بهترین دفاع چپ ایران است و کریمی که شاید بتوان او را 
بهترین بازیکن حال حاضر ایران دانســت بازیکنان مهمی هستند که باید 

هرچه زودتر به تمرینات آبی پوشان اضافه شوند.

پیشکسوت آبی پوشان تصریح کرد: البته این همه مسائل نیست و باید 
در خصوص مهاجم شش دانگی مثل قائدی هم تعیین تکلیف شود. مهدی 
قائدی یک ســال رویایی را با استقلال سپری کرد و باید حداقل یک سال 
دیگر هم در این تیم بماند و بعد از آن ترانســفر شــود. تا زمانی که این ۴ 
بازیکن به تیم اضافه نشــوند، نمی توان گفت شاکله تیم حفظ شده است. 
به خصوص که یک بازیکن مهم دیگر مثل روزبه چشمی جدا شده است.

کارگرجم در ادامه بیان داشــت: فکری قبل از حضور در استقلال مربی 
خــوب و باتجربه ای بوده و پله های ترقی را یکی یکی طی کرده تا امروز به 
نیمکت این تیم رســیده اســت. او عقبه خوبی دارد و از تجربه بالایی هم 

برخوردار است و امیدوارم بتواند این تجربه را در استقلال به کار گیرد.
مدافع پیشین آبی پوشان درباره اینکه آیا این تیم در فصل بیستم می تواند 
مدعی کسب عنوان قهرمانی باشد یا خیر گفت: استقلال تحت هر شرایطی 
حداقل در بین مدعیان قرار دارد، اما تنها مدعی بودن کافی نیست. اگر 10 
ســال هم مدعی باشید اما قهرمان نشوید فایده ندارد. هواداران از این تیم 
جــام می خواهند نه تنها حضور در کورس قهرمانی. در تمام هفت هشــت 
ســالی که تیم قهرمان نشــده جزو مدعیان بوده و همیشه هم در رده های 
بالای جدول قرار داشته است. هواداران دیگر به دوم و سوم شدن در جدول 
قانع نیستند و این را تیم مدیریتی و تیم فنی استقلال باید درک نمایند.

استقلال به »میلیچ« همانقدر نیاز دارد که به »دیاباته« و کریمی

 اصلا خوب نبودیم
سرمربی بوروســیا دورتموند اعتراف کرد تیمش در دیدار برابر لاتزیو عملکرد 

خوبی از خود نشان نداد.
به گزارش اسپورت، بوروسیا دورتموند فصل جدید لیگ قهرمانان اروپا را ناامید 

کننده آغاز کرد و با نتیجه سه بر یک برابر لاتزیو تن به شکست داد.
لوسیان فاوره، سرمربی دورتموند بعد از بازی گفت: اصلا بازی خوبی را ندیدم. به 
راحتی توپ را از دست  می دادیم. گل نخست هدیه ای از ما به لاتزیو بود. طبیعی 
است که با چنین بازی آن هم در لیگ قهرمانان اروپا تن به شکست بدهید.او ادامه 
داد: در خط دفاعی خوب ظاهر نشدیم و اشتباهات زیادی داشتیم. بازیکنان دوندگی 
خوب و بالایی در این بازی نداشتند. البته چند بازیکن هم خوب ظاهر شدند اما در 

کل خوب نبودیم و به همین خاطر هم تن به شکست دادیم.

 مقابل لاتزیو خواب بودیم
مهاجم بوروســیا دورتموند نمایش تیمش را در دیدار برابر لاتزیو ناامید کننده 

توصیف کرد.
به گزارش کیکر، بوروسیا دورتموند در دیدار نخست خود در فصل جدید لیگ 

قهرمانان اروپا مهمان لاتزیو بود.
دورتموند در این دیدار خارج از خانه با نتیجه سه بر یک تن به شکست داد.

مارکو رویس، کاپیتان دورتموند بعد از بازی گفت: تیم در نیمه نخست خواب 
بــود و بازیکنان انگار که اصلا در زمین نبودند. هیچ گونه ارتباط و هماهنگی بین 

تیم وجود نداشت.
او ادامه داد: تقریبا هیچ نشانی از دورتموند را نداشتیم. طبیعی است که با چنین 
بازی هایی به هیچ جا نمی توان رسید. نباید اینگونه ظاهر شد. در لیگ قهرمانان 
اروپا برای پیروزی باید تلاش بیشتری از خود نشان داد. مهاجم دورتموند در پایان 
گفت: در خط حمله هماهنگی لازم را نداشتیم و نتوانستیم فرصت های خوبی را 
روی دروازه حریف خلق کنیم. پاس های ما دقیق نبود. ما مســتحق این شکست 

بودیم و طبیعی است که با این بازی بد باید تن به شکست داد.

 خوشحالی سولسشایر از پیروزی باارزش یونایتد
ســرمربی منچستریونایتد از پیروزی باارزش تیمش برابر پاری سن ژرمن ابراز 

خوشحالی کرد.
به گزارش ساکرنت، اوله گنار سولسشایر سرمربی نروژی منچستریونایتد بعد از 
پیروزی تیمش مقابل پاری سن ژرمن گفت: در گروه سختی قرار داریم و خوشحال 
هستم که ۳ امتیاز این دیدار خارج از خانه را به دست آوردیم. پاری سن ژرمن تیم 
قدر و خطرناکی است و می دانستیم حریف چندین موقعیت گلزنی خواهد داشت 

و راه پیروزی بر این تیم دفاع خوب است که موفق به انجام آن شدیم. 
او در بخش دیگری از سخنان خود گفت: بازی بعدی با لایپزیگ از اهمیت بسیار 
زیادی برخوردار اســت و باید بتوانیم در آن دیدار نیز موفق شویم تا شرایط برای 

صعود ما به مرحله بعد هموار شود. 
در دیگر دیدار این گروه لایپزیگ توانســت اســتانبول باشاک شهیر ترکیه را 

شکست دهد.

 یک رکورد تاریخی برای مسی
مهاجم بارسلونا با گلزنی مقابل فرنسزواروش توانست یک رکورد تاریخی در لیگ 

قهرمانان اروپا به نام خود ثبت کند.
لیونل مسی فصل جدید لیگ قهرمانان اروپا )۲1-۲0۲0( را با ثبت یک رکورد 
تاریخی به نام خود شروع کرد. ستاره آرژانتینی در شب پیروزی 5 بر یک بارسلونا 
مقابل فرنسزواروش گل نخست تیمش را به ثمر رساند. کاپیتان آبی اناری ها از روی 
نقطه پنالتی دروازه مهمان را در دقیقه ۲۷ باز کرد تا به نخستین بازیکنی تبدیل 

شود که در 1۶ دوره پیاپی این رقابت ها گلزنی می کند.
به نوشته میستر چیپ )کارشناس اسپانیایی( رایان گیگز هم در 1۶ دوره لیگ 
قهرمانان گلزنی کرده است اما مسی توانست به صورت پیاپی در این رقابت ها دروازه 
حریفان را باز کند. پس از این دو بازیکن، رائول گونسالس و کریم بنزما قرار دارند. 
کریستیانو رونالدو با گلزنی در 1۴ دوره مختلف رتبه سوم را به خود اختصاص داده 
است. جایگاه بعدی به آرین روبن تعلق دارد و در رتبه پنجم زلاتان ایبراهیموویچ، 

آندری شوچنکو و دروگبا دیده می شوند.

 انتقاد دوباره وزیر ورزش ایتالیا از رونالدو
وینچنزو اسپادافورا برای سومین بار از ستاره پرتغالی انتقاد و اعلام کرد دادگاه 

تورین در حال تحقیق روی رفتار بازیکن یوونتوس است.
به گزارش آس، دوئل از راه دور کریستیانو رونالدو و وینچنزو اسپادافورا همچنان 
ادامه دارد. وزیر ورزش ایتالیا دوباره از ستاره یوونتوس که به  کووید 1۹ مبتلا است 

به خاطر سفر به پرتغال در زمان فیفا دی انتقاد کرد.
او گفت: رونالدو؟ قهرمانانی هستند که احساس می کنند بالاتر از همه قرار دارند. 
او زمانی که به پرتغال ســفر کرد قانون را دور زد و در این رابطه دادگاه تورین در 
حال تحقیق است. چنین اشخاصی باید مردم را به احترام به قوانین دعوت کنند و 

نه این که قانون را زیر پا بگذارند.
 اســپادافورا که درباره ادامه سری آ ابهام دارد، گفت: نمی دانم بتوانیم تا پایان 
 C و B ادامه دهیم یا نه. شرایط خیلی خاصی است و به همین خاطر لیگ باید پلن

را در نظر بگیرد. پروتکل قابل اجرا است اما باید احترام گذاشت.

 سزاوار انتقاد هستیم
سرمربی رئال مادرید اعتراف کرد که او و شاگردانش سزاوار انتقاد هستند.

به گزارش آس، رئال مادرید در فصل جدید لیگ قهرمانان اروپا در نخســتین 
بازی اش به مصاف شــاختار دونتسک می رود. زین الدین زیدان در نشست خبری 
پیش از بازی گفت: خود را برای بازی خانگی در لیگ قهرمانان آماده کردیم. شروع 
رقابت های دیگر هم مهم است. می توانیم در لالیگا، لیگ قهرمانان و کوپا دل ری 

رقابت کنیم. می خواهیم شروع خوبی در این بازی ها داشته باشیم.
سرمربی رئال مادرید درباره انتقادات اظهار کرد: می دانیم که چه کار باید بکنیم. 
همیشه پس از شکست انتقاد می شود. ما یک بازی بد انجام دادیم و اکنون باید شرایط 
را تغییر دهیم. باید متحد باشیم و برای هر چیزی که پیش رویمان است، بجنگیم. 
ســرمربی فرانسوی در مورد شــانس قهرمانی تیمش در این رقابت ها، گفت: 
می دانیم چه کسی هستیم و چه چیزی می خواهیم. مهم تر از همه آمادگی است. 
خیلی از تیم ها خواهان قهرمانی هســتند و مادرید هم جزو این گروه اســت و هر 
ســال می خواهد فاتح بازی ها شــود. کار خیلی سختی خواهد بود. مانند همیشه 
لحظات دشواری وجود خواهند داشت. ما خواهان خیلی از چیزها هستیم و از لیگ 

قهرمانان انتظار زیادی داریم.
زیدان در رابطه با وضعیت سرخیو راموس اظهار کرد: او مشکل دارد و امروز صبح 
نتوانســت با تیم تمرین کند. نمی خواهیم ریسک کنیم. او هنوز مشکل جسمانی 
دارد. شرایط را فردا )چهارشنبه( بررسی می کنیم اما نتوانسته بود به صورت نرمال 

تمرین کند.
رئال مادرید شنبه شب در هفته هفتم لالیگا به مصاف بارسلونا می رود. سفیدپوشان 
یک روز کمتر از آبی اناری ها استراحت خواهند داشت. سرمربی فرانسوی درباره تغییر 
در ترکیب گفت: تنها تمرکزمان روی بازی با شاختار است. سپس به دیدارهای دیگر 
فکر می کنیم. برای بازی فردا )چهارشنبه( خود را آماده کرده ایم. می دانم تیم حریف 
چه بازیکنانی را در اختیار ندارد اما برای ما فرقی نمی کند. آن ها جنگنده هستند 
و تیم خوبی دارند. در این موضوع شکی ندارم. باید خود را به نحوی آماده کنیم تا 

بتوانیم مقابل تیمی خوب بازی کنیم و آن را نشان دهیم.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1399/08/01

شماره : 933

الهام صالح 

دولت روش های موازی فروش نفت را تضعیف کرد
یک کارشــناس بورس انرژی با تاکید بر 
اینکه عرضه نفت در بورس شکست نخورده 
است، گفت: دولت با حذف الزام قانونی عرضه 
نفت در بورس در راستای تضعیف روش های 

موازی فروش نفت گام برداشته است.
صادق مردانی، کارشــناس بورس انرژی 
دربــاره توقف عرضه نفت در بورس انرژی با 
برداشته شدن الزام قانونی آن گفت: هر چند 
در لایحه بودجه سال جاری، الزام عرضه نفت 
در بورس برداشته شد، اما راه اندازی و تقویت 
بورس نفت از جمله وظایف قانونی شــرکت 
ملی نفت ایران به شمار می رود. وزارت نفت 
پس از مجوز سران قوا و الزامی که از سوی 
این نهاد ایجاد شد خود را مجری این فرمان 
نشــان داد؛ در ادامه شــیوه نامه ای نیز در 
همین راستا تدوین و البته اصطلاحاتی نیز 

در آن انجام داد.
وی بــا بیــان اینکــه به نظر می رســد 
بخش های مختلف وزارت نفت با یکدیگر در 
این زمینه هماهنگــی ندارند، ادامه داد: در 
ظاهر وزارت نفت به عنوان نهادی حاکمیتی 
مجری تصمیمات ســران قوا است و در این 
زمینه اقداماتی نیز انجام داد. اما در باطن و 
به گواه بسیاری از مراجعین برای خرید نفت 
از بورس انرژی، شــاهد بی میلی و بی اراده 
بودن اموربین الملل شرکت ملی نفت ایران 
برای استفاده از روش های موازی فروش نفت 

در مقابل شکل سنتی آن توسط این معاونت 
بودیم. بی میلی که شاید به طور رسمی به 
آن اذعان نمی شد ولی وجود آن را نمی توان 

کتمان کرد.
به گفته این کارشناس بورس نفت، شرایط 

تحریمی دشوار است و نمی توان منکر آن شد؛ 
به همین دلیل اجرای اقدامات یکپارچه در 
راســتای افزایش ظرفیت فــروش نفت به 
سهولت انجام نمی شود. چرا که به هر حال 
هرچند افزایش صادرات نفت برای کشــور 

مهم اســت، اما در همین حال باید احتیاط 
ویژه برای شناختن متقاضی به خرج داد تا 
مبادا روش های دور زدن تحریم، عیان شود. 
از ســویی دیگر باید از همه ظرفیت ها برای 
افزایش صادرات نفت استفاده کنیم. ایجاد 

تعــادل بین این دو هــدف نیازمند تلاش، 
اهتمام و اراده جدی است.

مردانی با اشاره به اینکه زمانی که تحریم 
هستیم، روش فروش نفت متفاوت می شود، 
ادامه داد: تاکنون هــر تحریمی که آمریکا 
علیه ایران اعمال کرده بر اساس مستندات 
بوده اســت. به این ترتیب نمی توان انتظار 
داشته باشیم خریداران نفت در ایام تحریم 
به طور رســمی و علنی به ارائه اسناد خود 
بپردازند و طبیعتاً باید اهلیت آنها در سیستم 
کدگذاری شود.وی با تاکید بر اینکه دولت با 
حــذف الزام عرضه نفت در بورس در لایحه 
بودجه ســال جاری در حقیقت در راستای 
تضعیف روش های موازی فروش نفت به جز 
از طریق شرکت ملی نفت ایران گام برداشته 
اســت، تصریح کرد: بورس نفت باید در ایام 
بدون تحریم یا شرایط مناسب تر راه اندازی 
و تقویت می شد تا در زمان تحریم مشکلات 
آن برطرف شده باشد و بتوان به عنوان ابزار 
کارآمد از ان اســتفاده کــرد. این در حالی 
است که بورس نفت دقیقاً در بدترین شرایط 
تحریمی اجرایی شد و شاهد تحمیل شرایط 
به آن بودیم.این کارشناس بورس انرژی در 
پاسخ به اینکه آیا می توان گفت عرضه نفت 
در بورس شکست خورده است، اظهار داشت: 
نه شکست نخورده است بلکه ما نتوانستیم 
معادلات مورد نیاز استفاده از آن را بر اساس 
شرایط تحریمی تدوین کنیم. باید روش ها و 

جزئیات اجرای آن چکش کاری شود.

ظرفیت تونل  بادی مشترک ایران و افغانستان چقدر است؟

رشد ۱۰ برابری گازرسانی به صنایع خراسان جنوبی

آمادگی کامل داریم تا با قدرت جایگزین وزارت جهادسازندگی شویم

معاون وزیر نیرو در امور انرژی های تجدیدپذیر گفت: ظرفیت تونل 
بادی مشترک ایران و افغانستان ۳0 هزار مگاوات تخمین زده شده که 
۲5 هزار مگاوات سمت افغانستان و 5000 مگاوات سمت ایران است.

محمد ساتکین با بیان اینکه برای تونل بادی بین ایران و افغانستان در 
حال مذاکره با طرف افغانی هستیم، اظهار کرد:  تفاهم نامه ای تا هفته 
آینده مبادله خواهد شد و ایران مطالعات این تونل را را انجام خواهد داد.

وی با بیان اینکه اکنون این طرح در حال مطالعه اســت و مطالعات 
اولیه آن نیز انجام شده است، اظهار کرد مطالعات تفضیلی انجام خواهد 

شد و برنامه ریزی های لازم برای آن نیز صورت گرفته است.

معاون وزیر نیرو در امور انرژی های تجدیدپذیر تصریح کرد: در حال 
حاضر کل افغانستان کمتر از 500 مگاوات نیروگاه دارد، حتی اگر این 
کشور صنعتی نیز شــود نهایت به 10 هزار مگاوات نیاز خواهد داشت 
اما می تواند از این ظرفیت برای صادرات اســتفاده کند که این مساله 

حسن زیادی برای افغانستان دارد.
ســاتکین  با بیان اینکه به افغانستان پیشنهاد داده ایم توربین های 
مــورد نیاز را از ایران خریداری کند یا اینکه ما  برای این کشــور خط 
تولید ایجاد کنیم، گفت: همکاری خوبی بین دو کشــور شــکل گرفته 

است و امیدواریم نتیج خوبی نیز حاصل شود.

بــه تازگی نیز عبدالله عبدالله - رییس شــورای عالی مصالحه ملی 
افغانستان- درباره برنامه های مشترک دو کشور در خصوص بهره برداری 
از کریدور بادی واقع در مرز ایران و افغانستان گفت: موضوع تولید انرژی 
در این کریدور بادی یکی از مســائلی اســت که روی آن بحث خواهد 
شــد و وزیر نیروی ایران در جریان ســفر به کابل روی آن گفت و گو 
خواهد کرد، تمام مطالعات تحقیقی نیز در این رابطه انجام شده است.

وی افزود: این کریدور بزرگترین کریدور از لحاظ ظرفیت نیروی بادی 
و انرژی تجدیدپذیر بین دو کشــور است و لازم است درباره چگونگی 

استفاده از این ظرفیت فعالت های تکنیکی به عمل آید.

نهضت گازرســانی در خراســان جنوبی علاوه بر روستاها در بخش 
صنعت هم شــکل گرفته به طوری که فقط در ۲ ســال اخیر سرعت 
گازرســانی به واحدهای صنعتی و تولیدی اســتان نسبت به میانگین 

سنوات قبل بیش از 10 برابر رشد داشته است.
انرژی یکی از مهمترین ارکان اساسی چرخه اقتصادی است و در این 
میان گاز از جمله تاثیرگذارترین حامل های انرژی است که نه تنها در 
تحول جامعه صنعتی نقش اساسی دارد بلکه به لحاظ زیست محیطی 

نیز حائز اهمیت است.
توســعه شبکه های گازرسانی در بخش صنعت علاوه بر ایجاد ارزش 
افزوده، اشــتغالزایی، صرفه جویی در مصرف سوخت فسیلی، مهاجرت 
معکوس به روســتاها و توسعه و آبادانی مناطق مختلف به ویژه مناطق 

کمتر توسعه یافته را به ارمغان می آورد.
گازرسانی به صنایع و واحدهای تولیدی اشتغالزا با هدف جایگزینی 
ســوخت پاک و ارزان گاز با دیگر ســوخت های فســیلی، از مهمترین 
رسالت های شرکت گاز است و تاکنون در این راستا گازرسانی به هزار 

و ۴۹۲ واحد صنعتی این استان انجام شده است.
شرکت گاز خراسان جنوبی به گفته مدیرعامل این شرکت با فعالیت 
جهادی توانست در مورد گازرسانی به صنایع استان راه 10 ساله را در 

کمتر از ۲ سال طی کند.
با توجه به نامگذاری ســال 1۳۹۹ به نــام جهش تولید، پیش بینی 

می شود تا پایان امسال بیش از ۲00 واحد صنعتی و تولیدی دیگر در 
خراسان جنوبی به شبکه سراسری گاز طبیعی متصل شوند.

در مجموع با گازرسانی به واحدهای صنعتی و تولیدی خراسان جنوبی 
تاکنون 51 میلیون لیتر در مصرف سوخت مایع صرفه جویی شده است.

 گاز به ۹5۰ واحد صنعتی و تولیدی رسید 
مدیرعامل شــرکت گاز خراســان جنوبی گفت: با تلاش همکاران 
شــرکت گاز طی ۲ ســال اخیر ۹50 واحد صنعتی به شبکه سراسری 
گاز طبیعی متصل شدند و در حال حاضر هزار و ۴۹۲ واحد صنعتی و 

تولیدی استان از گاز طبیعی بهره مند هستند.
سید محمود هاشمی افزود: با تلاش جدی و فعالیت جهادی تمامی 
همکاران شــرکت گاز خراســان جنوبی در مورد گازرسانی به صنایع 
توانســتیم راه 10 ســاله را در کمتر از ۲ سال طی کنیم به طوری که 
فقط در ۲ سال اخیر سرعت گازرسانی به واحدهای صنعتی و تولیدی 
اســتان نسبت به میانگین ســنوات قبل )از ابتدای تاسیس شرکت تا 

ابتدای سال 1۳۹۷( بیش از 10 برابر رشد داشته است.
وی اظهار داشت: وجود صنایع کوچک و بزرگ باعث ایجاد اشتغال 
و جلوگیری از مهاجرت می شود در صورتی که نیازهای اساسی و اولیه 
مانند سوخت پاک که بهترین جایگزین سوخت های فسیلی است، برای 

صنایع فراهم شود.

مدیرعامل شرکت گاز خراسان جنوبی درباره بهره مندی ۹50 واحد 
صنعتی استان از گاز طبیعی در سال های ۹۷ و ۹8 گفت: این پروژه ها 
بدون دریافت هزینه خــط اختصاصی از صاحبان واحدهای صنعتی و 
تولیدی اجرا شــده که معادل 150 میلیارد تومان هزینه گازرسانی به 
مثابه یارانه قابل توجه برای واحدهای صنعتی و تولیدی استان منظور 

شده است.
وی اضافه کرد: با گازرسانی به واحدهای صنعتی و تولیدی خراسان 
جنوبی تاکنون 51 میلیون لیتر در مصرف ســوخت مایع صرفه جویی 

شده است.
هاشمی گفت: سرعت گازرســانی در استان خراسان جنوبی بسیار 
پرشتاب اســت و سال گذشته شرکت گاز خراســان جنوبی موفق به 
کســب رتبه اول از لحــاظ تعداد واحدهای صنعتی مشــمول مصوبه 
شورای اقتصاد، همچنین کســب رتبه دوم از لحاظ میزان شبکه اجرا 
شده تا ورودی واحدهای صنعتی و تولیدی بین شرکت های گاز استانی 

در سطح کشور شد.
وی افزود: خوشبختانه زیرساخت های لازم برای گازرسانی به بیش از 
۹0 درصد صنایع استان و همچنین تمامی شهرک ها، نواحی صنعتی و 
منطقه ویژه اقتصادی خراسان جنوبی فراهم شده و شرایط نویدبخش 
را برای تحقق پیام مقام معظم رهبری مبنی بر جهش تولید به ارمغان 

آورده است.

فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء)ص( گفت: 
مردم محروم روستاها بیش از هر زمان دیگری نیازمند 
خدمــات جهادی هســتند و آماده ایم بــا تمام قدرت 

جایگزین وزارت جهاد سازندگی شویم.
به گزارش قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص(، سعید 
محمد در دیدار با اعضای فراکســیون محرومیت زدایی 
مجلس گفت: بخش عمده ای از مردم محروم کشور امروز 
نیازمند کمک های نهادهای دولتی و اجتماعی هستند، 
قرارگاه سازندگی خاتم به نوبه خود برنامه ریزی جامعی 
در حــوزه محرومیت زدایی در اطراف پروژه های عمرانی 

خود در سراسر کشور داشته است.
فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء )ص( افزود: 
تا کنون با اکثر کمیســیون های مجلس انقلابی جلسه 
برگــزار و گزارش کار فعالیت های قرارگاه را ارائه کردیم 
و راهکارهایی برای اســتفاده حداکثری از ظرفیت های 
داخلی برای حل مشکل مردم ارائه نمودیم؛ به نظر من 
ظرفیت های سرشــار و فراوانی در کشور و جود دارد که 
مغفول مانده و در صورت بهره برداری درست از آنها قطعاً 

بخش زیادی از مشکلات قابل حل است.
وی عنــوان کرد: قرارگاه بعد از اتمام جنگ تحمیلی 
در سال ۶8 که زیرساخت های کشور تخریب شده بود و 
پیمانکاری در کشور وجود نداشت به استناد اصل 1۴۷ 
قانون اساسی تشکیل شــد که بتواند کارهای بزرگ را 
انجام دهد. با تجربه مهندســی دوران جنگ و تجربه ای 
که بخش مهندســی رزمی کسب کرده بود قدم به این 

عرصه گذاشتیم و قرارگاه خوش درخشید.
فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء )ص( افزود: 
می توان فعالیت های قرارگاه را به چهار بخش تقسیم کرد. 
دوره بازسازی، که در همین دهه قرارگاه کارهای بزرگی 
مانند احداث سد کرخه را به عنوان اولین پروژه قرارگاه 

انجــام داد و اعتماد زیادی را به خود جلب کرد و عملًا 
این را اعــلام کرد که ما می توانیم جایگزین پیمانکاران 
بزرگ خارجی شــویم و سد کرخه را با یک سوم قیمت 
پیمانکاران خارجی انجام داد.دکتر محمد افزود: دهه دوم 
فعالیت ها دهه سازندگی و دهه سوم دهه انحصارشکنی 
شرکت های خارجی بود مانند فعالیت درخشان قرارگاه 
در ۶ فاز پارس جنوبی و یا در پالایشــگاه ستاره خلیج 
فارس و در دوره چهارم رســالت قرارگاه الگو آفرینی در 
بخش اقتصاد مقاومتی اســت و به دنبال فرهنگ سازی 
و گفتمــان در حوزه اقتصاد مقاومتی هســتیم و تعابیر 
مقــام معظم رهبری را که عمدتاً در این حوزه بر زمین 
مانــده را پیگیــری خواهیم کرد و تــلاش می کنیم تا 
 در ایــن حوزه فعالیت های ویــژه ای انجام دهیم و تا به 
امروز حرکت های خوبی همانند ورود در پتروپالایشگاه 

ها و صنایع معدنی و امنیت غذایی انجام شده است.
فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء )ص( ضمن 
تشــریح پروژه های قرارگاه اعلام کرد: مجموعه قرارگاه 
در قالب 8 هلدینگ تخصصی و ۴0 مؤسسه و شرکت و 
۲00 هزار نفر نیروی انســانی که ۴8 هزار نفر نیروهای 
مستقیم خود قرارگاه هستند و الباقی نیروهای پیمانکاران 
هســتند و حدود 5 هزار شــرکت پیمانــکار خصوصی 
در کنار قرارگاه مشــغول فعالیت هســتند سازماندهی 
 شــده اســت.فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیا 
ماشین الات این مجموعه را 1۳ هزار اعلام کرد و گفت: 
امروز صاحب ۲85 پروژه در همه استان های کشور عنوان 
نمود.به گفته این مقام مســؤول ما برنامه ریزی کردیم 
در حاشــیه ۷0 کیلومتری پروژه ها در روستاهای کمتر 
برخوردار و مناطق محروم ضمن شناسایی مشکلات، آنها 

را حل کنیم، ما یک مجموعه مهندسی هستیم و توان ما 
توان ماشین آلاتی و تیم های مهندسی ما است و در بخش 
عمران و آبادانی روستاها می توانیم کمک رسانی کرده و 

مکمل سایر بخش های جهادی سپاه هستیم.
وی افزود: البته سپاه بخش های متعددی در محرومیت 
زدایــی دارد و برخی از بخش ها مانند گروه های جهادی 
نیروی انسانی خوبی دارند و با قیمت ارزان و بدون دریافت 
وجه به صورت فی ســبیل الله تیم های جهادی شــکل 
گرفتند و خدمات رسانی می کنند و قرارگاه با تجهیزات 
مهندسی و ماشین آلاتی مکمل گروه های جهادی سپاه 
است و با تعامل نزدیک با سایر بخش های سپاه خدمت 

رسانی می کنیم.
محمــد تصریــح کرد: اگــر دولــت بتوانــد برای 
 11۲ پــروژه قــرارگاه، ۳0 هزار میلیــارد تومان تأمین 
نمایــد پروژه هایی به ارزش ۳50 هــزار میلیارد تومان 

تکمیل می شود.
بر اســاس این گزارش، احســان قاضی زاده نماینده 
ســرخس و فریمان، احد آزادی خــواه نماینده ملایر، 
محمدرضا مبلغی نماینده کوهدشت، رحمت الله فیروزی 
پور نماینده نطنز، سارا فلاحی نماینده ایلام، فاطمه محمد 
بیگی نماینده قزوین، غلامرضا شریعتی نماینده بهشهر، 
معین ســعیدی نماینده چابهار، ســیدمحمد پاک مهر 
نماینده بجنورد، حســین حاتمی نماینده کلیبر، مهران 
رحمانی نماینده تاکســتان، غلامرضا منتظری نماینده 
گرگان، محســن علیزاده نماینده سپیدان، محمدجواد 
عسگری نماینده داراب و عباس گودرزی نماینده بروجرد 
از فراکسیون محرومیت زدایی پیشنهادات و انتظارات و 
نیازهای خود را مطــرح کرده و اعلام آمادگی کردند تا 
موانع قانونی رفع محرومیت در مسیر فعالیت های قرارگاه 

سازندگی خاتم الانبیا )ص( را برطرف کنند.

 بازدید نماینده شهرســتان خمین درمجلس شوراي اسلامي از 
امورآب وفاضلاب این شهرستان

علیرضا نظري نماینده مردم شهرستان خمین با حضور در امور آب و فاضلاب 
شهرستان خمین  و دیدار با مهندس محمدرضا مشهدي مدیر این امور ، پیرامون 
مسائل و موضوعات حوزه آب و فاضلاب این شهرستان بحث و تبادل نظر کرد.

به گزارش روابط عمومي شرکت آب و فاضلاب استان مرکزي در این بازدید که 
در  مهرماه انجام گرفت ، مسائل و موضوعات آب و فاضلاب شهرستان خمین 
از جمله وضعیت آبرســاني به روستاها و همچنین و ضعیت اعتبارات پروژه ها 

، مورد بحث و بررسي قرار گرفت .

 شاه بلوط از میوه های ارگانیک و پرطرفدار گیلان
 رییس سازمان جهاد کشاورزی گیلان گفت: تعداد طرفداران میوه های ارگانیک 

گیلان از جمله شاه بلوط در حال افزایش است.
الماســی در گفت و گو با ایســنا با بیان اینکه برداشت شاه بلوط در گیلان 
هم اکنون در حال انجام اســت، خاطرنشان کرد: این استان 1۶ هکتار باغ شاه 

بلوط دارد.
وی افزود: پیش بینی می شود،  امسال ۳۶ تن به ارزش اقتصادی 18 میلیارد 

ریال شاه بلوط در گیلان تولید شود.
الماســی با اشــاره به اینکه ۳۲0 بهره بردار هم اکنون در حال برداشت شاه 
بلوط های گیلان هســتند، ادامه داد: عمده شهرســتان های تولیدکننده شاه 
بلوط گیلان، شهرســتات شفت اســت و مابقی به صورت پراکنده در فومن و 

لاهیجان برداشت می شود.
وی تصریح کرد: شــاه بلوط ها به صورت پراکنده و جنگلی در گیلان تولید 

می شوند و از طرفداران بسیاری هم برخوردارند.
رییس سازمان جهاد کشاورزی گیلان اظهار کرد: اغلب شاه بلوط های گیلان 
در بازارهای محلی استان به فروش می رسند و در مجموع مشتریان این میوه 

ارگانیک رو به افزایش است.

 شرکت گاز استان گیلان در سطح برتر سلامت اداری قرار دارد
شرکت گاز استان گیلان موفق شد با کسب نمره ۹۳.۶۴ یکی از شرکت های 

برتر گاز استانی در زمینه سلامت اداری لقب گیرد.
حســین اکبر مدیرعامل شرکت گاز استان گیلان با اعلام خبر دریافت رتبه 
برتر توســط شرکت گاز استان گیلان در زمینه سلامت اداری گفت: این ارزیابی 
توسط امور بازرسی شرکت ملی گاز ایران و در میان ۳1 شرکت استانی صورت 
پذیرفته اســت و این شرکت با کسب نمره ۶۴…۹۳ توانست یکی از رتبه های 

برتر را کسب نماید.
وی با بیان اینکه این ارزیابی در زمینه های آموزش، قانون گرایی، شفافیت، 
پاسخگویی، شایسته سالاری، انضباط اداری و مالی، الگوی مصرف و بهره وری، 
اســتقرار و توسعه سامانه های الکترونیک و فناوری های نوین نظارت و کنترل 
داخلی انجام شده است، بیان کرد: خوشبختانه گاز استان گیلان با ارائه مستندات 
کامل، صادقانه و شفاف در همه این زمینه ها با ۲1 درصد افزایش امتیاز نسبت 

به دوره قبل در میان استان های برتر قرار گرفته است.
اکبر از همه پرســنل شرکت گاز استان که ســهم به سزائی در کسب این 
موفقیت بزرگ داشــته اند، قدردانی نمود و اظهار داشــت: شرکت گاز گیلان با 
رعایت شاخص های قانون ارتقای سلامت اداری و حقوق شهروندی توانسته به 

این موفقیت دست یابد.
مدیرعامل شرکت گاز استان گیلان در ادامه گفت: علیرغم کسب این موفقیت 
بزرگ، مدیریت و کارکنان گاز استان گیلان باید با استفاده از گزارش امور بازرسی 
و پاســخگویی به شکایات شرکت ملی گاز، همچنان در راستای تقویت فرصت 

های بهبود حرکت نمایند.
وی در پایان هدف اصلی شــرکت گاز اســتان گیــلان را جلب رضایتمندی 
حداکثری مردم و مشترکین گرامی عنوان نمود و گفت: مدیریت و کارکنان این 
شــرکت تمام تلاش خود را به کار بسته تا با رعایت هر چه بهتر قوانین و ارائه 

خدمات صادقانه درجهت تحقق این هدف بزرگ گام بردارد.

 گیلان دارای رتبه دوم دریافت تسهیلات کرونایی
 عباس علیزاده در جلسه کارگروه پیگیری تسهیلات به مشاغل آسیب دیده 
در ســالن اجتماعات فرمانداری با بیان اینکه دولت در دوران کرونا از مشــاغل 
آســیب دیده حمایت جدی می کند، اظهار کرد: بر اســاس مصوبه هزار و 1۲1 
میلیارد تومان تسهیلات کرونایی به گیلان اختصاص پیداکرده و تاکنون برای 

۴5 هزار و ۹۹۹ نفر پرونده تسهیلات حمایتی تشکیل شده است.
وی با اشــاره به پرداخت 1۳0 میلیارد از تسهیلات کرونایی توسط بانک های 
عامل اســتان گیلان گفت: میزان تسهیلات حمایتی دولت 18۴ میلیارد تومان 
بوده که بانک های استان تاکنون 1۳0 میلیارد تومان آن را پرداخت و برای اشتغال 

18 هزار و ۴۴۹ نفر پرونده تشکیل شده است.
مدیــرکل تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی اســتان گیلان با اذعــان به اینکه 
شهرســتان لاهیجان بیشترین تحقق تســهیلات کرونایی را در استان داشته 
اســت، تصریح کرد: شهرســتان لاهیجان با 8۳ درصد تحقــق دارای رتبه اول، 
سیاهکل رتبه دوم، رودبار رتبه سوم و رتبه چهارم نیز برای شهرستان رشت با 
 ۷۷ درصد تحقق اســت و آخرین شهرستان نیز شفت با 58 درصد تحقق ارائه 

تسهیلات حمایتی است.
علیزاده با درخواســت از دستگاه های اجرایی برای معرفی افراد دارای پرونده 
بــه بانک های عامل افزود:  گیلان دارای رتبه دوم دریافت تســهیلات کرونایی 
بوده و بر اســاس آمار درخواســت هزار و ۴۳ نفر که  خواهان دریافت تسهیلات 
کرونایی هســتند در حوزه دســتگاه های اجرایی بوده و  لذا با توجه به فرصت 
ســه روزه برای جذب تسهیلات کرونایی از همه دستگاه ها تقاضا دارم افراد را به 

بانک ها معرفی کنند.

  1۹8 هزار خودرو وارد استان گیلان شدند
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای اســتان گیلان محور قزوین رشــت را 
پرترددترین محور استان گیلان معرفی کرد و گفت: از تاریخ ۲۳ الی ۲۶ مهرماه 

1۹8 هزار و ۲0۷ خودرو وارد استان گیلان شد.
 فریبرز مرادی امروز با بیان اینکه در ایام تعطیل ســال همواره شــاهد ورود 
مسافران بسیار زیاد به استان گیلان هستیم، اظهار کرد: استان گیلان به دلیل 
تفرجگاه های بســیار متنوع و ســاحل های زیبا و  بی نظیر یکی از مقاصد سفر 

مسافران بوده و در تعطیلات اخیر خودروهای زیادی وارد این استان شدند.
وی با اشــاره به ورود 1۹8 هزار خودرو به اســتان گیلان گفت: از تاریخ ۲۳ 
الی ۲۶ مهرماه 1۹8 هزار و ۲0۷ خودرو وارد به اســتان گیلان وارد و 18۶ هزار 
خودرو خارج شــدند که نســبت به چهار روز قبل از تاریخ ۲۳ مهرماه در ورود 
خودرو با افزایــش ۲۴ درصدی و در خروج با افزایش 1۳ درصدی مواجه بودیم.

مدیــرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای اســتان گیلان بــا اذعان به عدم توجه 
مســافران به رعایت نکات بهداشتی و عدم سفر به گیلان بیان کرد: بر اساس 
 آمار بیشــترین میزان ورود خودرو در روز چهارشــنبه با 58 هزار و 88۶ وسیله

  نقلیــه و بیشــترین خــروج روز گذشــته با ۶1 هــزار و ۷5۹ خــودرو بوده 
ثبت شده است. 

مرادی محور قزوین رشت را پرترددترین محور استان گیلان معرفی کرد و افزود: 
محور آزادراه قزوین رشت با بیش از ۳0 هزار خودرو بیشترین ورود و همچنین 

همین محور با ۳0 هزار و ۹۴۷ خودرو بیشترین خروج را نیز داشته است.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک 7  
 | کد پستی 15۶۶7-۶5۳51
 |  تلفن و  نمابر : ۶28۰1 -    ۰21

   | سازمان آگهي ها: 88۳272۹۹
 | چاپ :نگار نقش 

فناوریفناوری

وز
ث ر

دی
ح

وز
ث ر

دی
  ح

ور
کات

اری
ک

ور
کات

اری
  ک

 نوکیا مامور ساخت نخستین شبکه سلولاری در ماه شد
نوکیا از ســوی ناسا برای ساخت نخســتین شبکه سلولاری در کره ماه 
انتخاب شد.این شرکت مخابراتی فنلاندی اعلام کرد این شراکت مسیری را 
به سوی حضور انسانی پایدار در سطح کره ماه به وجود می آورد و به ایجاد 

نخستین سیستم ارتباطی ۴G/LTE در فضا منتهی می شود.
 LTE نوکیا سرگرم برنامه ریزی برای ساخت یک راهکار Bell Labs واحد
جامع، اولترا کامپکت، کم مصرف و مقاوم در فضا اســت که تا اواخر ســال 

۲0۲۲ در کره ماه در دسترس خواهد بود.
نوکیا اعلام کرد هدف از این پروژه فراهم کردن فناوری است که کنترل 
از راه دور کاوشــگرها را امکان پذیر کند یا امکان ناوبری و پخش ویدیوی 
کیفیت بالا را فراهم کند.این راهکار به شــکل ویژه ای طراحی شــده تا در 
شرایط سخت پرتاب از زمین و فرود در ماه دوام بیاورد و در شرایط خاص 

فضا فعالیت کند.
نوکیا اعلام کرد فناوری که اســتفاده می کند، پیشــرو 5G بوده و برای 
فراهم کردن نوع اتصال بی سیمی که فضانوردان نیاز دارند، ایده آل است.

بر اساس گزارش بلومبرگ، نوکیا سرگرم همکاری با شرکت »اینتوئیتیو 
ماشین« برای یکپارچه کردن شبکه در یک فضاپیما و رساندن آن به سطح 

کره ماه است که در آنجا قادر است خود را تنظیم کند.

 رشد اقتصادی چین مثبت ماند
برخلاف برخی پیش بینی ها، اقتصاد چین به رشد بالای خود ادامه داد.

به گزارش ســاوث چاینا مورنینگ پست، اقتصاد چین در سه ماهه سوم 
امسال رشد ۴.۹ درصدی را به ثبت رساند که در مقایسه با فصل قبل 1.۷ 
درصد بیشتر شده است. این رشد اقتصادی هم چنین 0.۳ درصد بیشتر از 
نرخ پیش بینی شده قبلی توسط کارشناسان است و بهترین رشد اقتصادی 
فصلی چین در طول دو فصل اخیر محسوب می شود. می ژین یو- کارشناس 
مسایل اقتصادی در وزارت بازرگانی چین گفت: به طور قطع میزان تولیدات 
ناخالص داخلی چین از آمریکا جلو زده و شرایط ما بهتر از همتای آمریکایی 
است. پیش بینی ما این است که برای مجموع سال ۲0۲0 نیز رشد اقتصادی 
چین بالاتر از رشد آمریکا باشد که تحت شرایطی، این روند برای سال آینده 
نیز  تکرار خواهد شد. پیش از این لی که کیانگ- نخست وزیر چین گفته 
بود برای نخســتین بار در ســه دهه اخیر این کشور برای سال جاری هیچ 
هدف گذاری رشــدی را انجام نخواهد داد. هر چند که چین اولین کشوری 
بود که به  طرز گسترده ای با پیامدهای ویروس کرونا درگیر شد، با کاهش 
سرعت شیوع این ویروس و بازگشایی تدریجی کسب و کارها توانسته است 
تا حدودی به ســطوح قبل از بحران بازگردد. رشد اقتصادی در ۹ ماه اخیر 
0.۷ درصد اندازه گیری شــده که در مقایسه با دوره مشابه منتهی به سال 
قبل 0.۴ درصد کمتر شده است. چین اکنون به نخستین کشور در بین 10 
اقتصاد بزرگ جهان تبدیل می شود که خروج از رکود عمیق را جشن می 
گیرد. در بین بخشــهای مختلف، رشد بخش تولیدات صنعتی با ۶.۹ درصد 
بیشــتر از سایر بخش ها بوده اســت و پس از آن نیز خرده فروشی با رشد 

۳.۳ درصدی و خدمات با 0.۴ درصد قرار دارند. 
متوسط رشد اقتصادی چین در بازه زمانی 1۹8۹ تا ۲01۹ برابر با ۹.۳۶ 
درصد بوده است که بالاترین نرخ رشد ثبت شده مربوط به سه ماهه نخست 
سال 1۹۹۳ با 15.۳ درصد  و کمترین نرخ رشد ثبت شده نیز مربوط به سه 

ماهه چهارم سال 1۹۹0 با منفی ۳.8 درصد بوده است.

 قیمت بیتکوین در آستانه 12 هزار دلاری شدن
با ادامه روند صعودی قیمت ارزهای دیجیتال، بیت کوین در آستانه فتح 

کانال 1۲ هزار دلاری قرار گرفت.
به گزارش نقل از سی ان بی سی، به نظر می رسد طی سال های آینده 
ارزهای دیجیتالی به جز جداناپذیر زندگی انســان ها تبدیل خواهند شد و 
اخیرا صندوق بین المللی پول میزبان یک اجلاس در خصوص آینده سیستم 
های پرداختی بود که در آن روی اهمیت بالای ارزهای دیجیتالی تاکید شد. 
در آخریــن دور از معاملات ارزهــای دیجیتالی،  بیتکوین با ثبت صعود 

۲.0۶ درصدی به 11 هزار و ۶81.۳5 دلار رسید.
ارزهای دیجیتالی در هفته های اخیر نوسانات زیادی را تجربه کرده اند 
و تحلیلگــران نگرانی معامله گران از پیامدهای کرونا بر روی اقتصاد جهانی 
را اصلی ترین دلیل این نوسانات عنوان می کنند. اخیرا اتحادیه اروپا اعلام 
کرده اســت وارد کار قانون گذاری معاملات ارزهای دیجیتالی خواهد شد 
و این مســاله حاکی از پذیرش نقش ارزهای دیجیتالی در آینده نظام مالی 

جهان خواهد بود.  
هر چند برخی از منابع از پیشرفت های جدید دارویی در مقابله با کرونا 
خبر داده اند،  با این حال شمار مبتلایان به کرونا در جهان بار دیگر روندی 
صعودی به خود گرفته اســت و بسیاری از کارشناسان نگران بروز موج دوم 
همه گیری به صورت جهانی در پاییز هستند. تاکنون بیش از یک میلیون و 
100 نفر در سراسر جهان جان خود را بر اثر ابتلا به کووید-1۹ از دست داده 
اند و بیم افزایش محسوس شمار قربانیان با تشدید روند فعلی وجود دارد.

البته صعود قیمت ها در بازار ارزهای دیجیتالی محدود به بیتکوین نبود و 
قیمت بسیاری از ارزهای دیجیتالی دیگر افزایشی بود؛ به گونه ای که اتریوم 
با 0.8۶ درصد صعود به ۳۷۹.۴۳ دلار، بیت کوین کش با 0.۶ درصد جهش 
به ۲50.۴۹ دلار، لایت کوین با 1.۲5 درصد افزایش به ۴8.10 دلار،  مونرو 
با ۳.۷8 درصد پیشــروی به 1۲5.8۶ دلار، دش با 1۲.۹5 درصد ریزش به 
۷5.۷۳ دلار، زدکش با 0.1۶ درصد افزایش به ۶۶.0۷ دلار و میکر با 0.0۳ 

درصد صعود به 5۶۴.۹۷ دلار رسید.

 سود خالص بانک یوبی اس ۹۹ درصد جهش کرد 
بزرگترین شــرکت مدیریت ثروت جهان، بانک یوبی اس، اعلام کرد سود 
حالص آن در ســه ماهه ســوم به ۲.1 میلیارد دلار رســیده است که این 
نشان دهنده جهشی ۹۹ درصدی نسبت به بازه مشابه سال گذشته است. به 
گزارش سی ان بی سی، بزرگترین شرکت مدیریت ثروت جهان، بانک یوبی اس 

ســوئیس، اعلام کرد سود حاصل آن در سه ماهه سوم به ۲.1 میلیارد دلار 
رســیده است که این نشان دهنده جهشی ۹۹ درصدی نسبت به بازه مشابه 

سال گذشته است.
ســرجیو ارموتی، مدیرعامل یوبی اس، در مصاحبه با سی ان بی سی گفت: 
نمی توان از این آمار و ارقام خوشــحال نبود چرا که این نتیجه مشارکت و 

تلاش همه واحدهای تجاری مختلف ما است.
طبق اعلام رفینیتیو ایکون، تحلیل گران و اقتصاددانان پیش بینی می کردند 
سود خالص سه ماهه سوم این بانک به 1.5 میلیارد دلار برسد. این در حالی 
بود که در سه ماهه دوم امسال سود خالص بانک 11 درصد سقوط کرده بود.

یوبی اس اعلام کرد سود قبل از کسر مالیات این بانک ۹۲ درصد جهش 
کرده و به ۲.۶ میلیارد دلار رسیده است.

 داوجونز ۴1۰ واحد سقوط کرد
با انتشــار اخباری از این که احتمالاً مذاکرات بســته کمک مالی جدید 
آمریکا بین دموکرات ها و دولت ترامپ به نتیجه نخواهد رســید و با رشــد 

شیوع کرونا در آمریکا و اروپا، سهام وال استریت سقوط کرد.
به گزارش اســپوتنیک، با انتشار اخباری از اینکه احتمالاً مذاکرات بسته 
کمک مالی جدید آمریکا بین دموکرات ها و دولت ترامپ به نتیجه نخواهد 
رسید و با رشد شیوع کرونا در آمریکا و اروپا، سهام وال استریت سقوط کرد.

پس از اینکه آمار نشان داد وضعیت شیوع کرونا در آمریکا رو به وخامت 
گذاشــته است، داوجونز ۴10.8۹ واحد سقوط کرد و به ۲8.1۹5.۴۲ واحد 

رسید.
کامپوزیت نزدک 1۹۲.۶۷ واحد ســقوط کــرد و به 11.۴۷8.88 واحد 
بازگشــت، در حالی که اس اندپی 5۶.8۹ واحد سقوط کرد و به ۳.۴۲۶.۹۲ 
واحد رسید.یکشــنبه شــب نانسی پلوسی، ســخنگوی مجلس نمایندگان 
آمریکا که اکثریت آن را دموکرات ها تشــکیل می دهند هشدار داده بود او 
و وزیر خزانه داری دولت ترامپ، اســتیون منوچین برای اینکه بتوانند قبل 
از انتخابات ۳ نوامبر به توافقی در مورد بســته کمک مالی برسند، تنها ۴8 

ساعت فرصت دارند.

 پیش بینی صندوق بین المللی پول از اقتصاد آســیای غربی 
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صندوق بین المللی پول پیش بینی خود از ریکاوری اقتصادی خاورمیانه 
و آســیای مرکزی را بدتر کرد و اعلام کــرد اقتصاد این منطقه ۴.1 درصد 

آب خواهد رفت.
به گزارش سی ان بی سی، صندوق بین المللی پول در جدیدترین گزارش 
چشــم انداز منطقه ای این صندوق که روز دوشــنبه منتشر شد پیش بینی 
خود از ریکاوری اقتصادی خاورمیانه و آســیای مرکزی را بدتر کرد و اعلام 
کرد اقتصاد این منطقه در کل ۴.1 درصد آب خواهد رفت. این 1.۳ درصد 

از پیش بینی قبلی این صندوق که در ماه آوریل ارائه شده بود بدتر است.
جهاد ازعور، مدیر خاورمیانه و آســیای مرکزی صندوق بین المللی پول، 
گفت: تفاوت بزرگی بین ضرر اقتصادی ای که کشــورهای واردکننده نفت و 
کشورهای صادرکننده نفت متحمل شده اند وجود دارد چرا که این منطقه 

هم از پاندمی کرونا و هم از سقوط قیمت نفت آسیب دیده است.
ازعور گفت: این دو شــوک منجر به سقوط شدید فعالیت های اقتصادی 
شد که البته میزان این شدت بین صادرکنندگان نفت و واردکنندگان نفت 

متفاوت است.
او ادامه داد: به طور متوســط ما شــاهد رشــد منفی ۶.۶ درصدی برای 
صادرکنندگان نفت و رشــد منفی 1 درصدی برای همه واردکنندگان نفت 

خواهیم بود. البته وضعیت کشورهای هر گروه متفاوت است.
در حالــی که قیمت نفت خــام عامل مهمی برای ریــکاوری اقتصادی 
کشورهای صادرکننده نفت این منطقه به حساب می آید، آی ام اف پیش بینی 
کرد که قیمت های نفت در سال ۲0۲1 رشد زیادی نداشته باشند و همچنان 
در محدوده هر بشــکه ۴0 تا 50 دلار باقی بمانند. این میزان نصف قیمت 
80 دلاری ای است که عربســتان سعودی برای متوازن کردن بودجه خود 

نیاز خواهد داشت.

 تولید ناخالص داخلی چین در سه ماهه سوم افزایش یافت
اداره ملی آمار چین روز ســه شــنبه اعلام کرد که اقتصاد این کشور در 
دوره سه ماهه ژوئیه تا سپتامبر ۲0۲0 )تیر تا شهریور ۹۹( نسبت به دوره 
مشابه سال قبل، ۴،۹ درصد رشد داشته و این امر فراتر از پیش بینی های 

دوره کرونایی است.
شبکه تلویزیون »ان اچ کی ژاپن با اعلام این مطلب افزود: به نظر می رسد 
بهبود شــرایط اقتصادی چین پــس از همه گیری جهانی ویروس کرونا در 

حال شتاب گرفتن است.
براســاس این گزارش، اگرچه همه گیری جهانی ویروس کرونا ســبب 
افت بی سابقه تولید ناخالص داخلی چین در آغاز سال میلادی جاری شد، 
اما این کشــور افزایش تولید ناخالص داخلی برای دومین ســه ماهه پیاپی 
را گزارش کرد و در واقع رشــد اقتصادی آن نیز برای ســه ماهه سوم سال 

میلادی جاری مثبت شده است.
پکن پس از اعلام اینکه موج اول همه گیری ویروس کرونا در این کشور 
مهار شده است، فعالیت های اقتصادی را از سر گرفت و مسئولان اقدام به  

سرمایه گذاری در پروژه های زیرساختی کرده اند.
در زمینــه بازرگانی، صادرات لپ تاپ به لطف افزایش دورکاری در این 
کشور رشد قابل توجه داشته است. صادرات ماسک و تجهیزات پزشکی نیز 
رشد شدیدی را تجریه کرد.در میان اقتصادهای عمده جهان که با تاثیرات 
همه گیری جهانی ویروس کرونا دست و پنجه نرم می کنند، چین از منظر 

رشد اقتصادی به یک استثناء تبدیل شده است.
با این وجود، نرخ رشد اقتصادی چین همچنان کمتر از زمان وقوع همه 
گیری اســت که به اعتقاد تحلیلگران، کلید بهبود اقتصاد قوی این کشــور 

بهره برداری مصرف کنندگان از تولیدات داخلی است.
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پیامبر اکرم )ص( :
عامِ  جاهِدوا أنفُسَکُم بقِِلَّةِ الطَّ
رابِ ؛ تظُِلَّکُمُ المَلائکَِةُ ،  وَالشَّ

یطانُ . ویفَِرَّ عَنکُمُ الشَّ
با کم خوردن و کم نوشیدن ، 
به جهاد با نفْس های خویش 
بپردازید تا فرشتگان بر شما 

سایه افکنند و شیطان از شما 
بگریزد .

. تنبیه الخواطر : ج 2 ص 122 .

 دلار                     2۹2,۰2۰ 
 یورو                    ۳۴2,۰2۰ 

 پوند انگلیس       ۳8۳,71۰ 
 درهم امارات           8۰,87۰ 
 لیر ترکیه               ۳7,87۰
 سکه امامی     1۴7,11۰,۰۰۰ 

 بهار آزادی    1۳5,5۰۰,۰۰۰  
 نیم سکه         81,۰۰۰,۰۰۰

 ربع سکه          51,۶۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی       2۶,۰۰۰,۰۰۰ 
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آزادی پنج نفرزندانی جرایم غیرعمد زندان مرکزی بوشهر 
با همکاری موسسه خیریه نسیم سبزمهربانی بندر کنگان

کاهش بروکراسی اداری، بزرگ ترین ثمره طرح 
یکپارچه سازی شرکت های آبفا

اسباب خیر برای روستاییان با یکپارچه سازی آبفای شهری و روستایی

استاندار بوشهر در بازدید از پروژه آب شیرین ۳۵ هزار مترمکعبی 
بوشهر از افتتاح ۳۵ درصد ظرفیت آن تا پایان امسال خبرداد

با همکاری موسسه نسیم سبز مهربانی بندر کنگان و پرداخت بدهی 5 نفر 
از مددجویان زندان مرکزی بوشهر ، به مبلغ 51 میلیون تومان ، زمینه آزادی 
آنان از زندان فراهم گردید .با پیگیری اسماعیلی مسئول فرهنگی زندان مرکزی 
و همکاری موسسه خیریه نسیم سبز مهربانی بندر کنگان ، زمینه آزادی آنان 
از زندان فراهم که ۲ نفر آزاد و سه نفر دیگر نیز در حال سیر مراحل قضایی 

پرونده بوده که به زودی به آغوش گرم خانواده باز خواهند گشت .محمدرضا 
اوستاد ، رئیس اداره زندان مرکزی بوشهر ، در این خصوص گفت : دستگیری 
از نیازمندان و همکاری در کارهای خیر و پسندیده ، در آیات و روایات بسیار 
مورد تاکید است .وی افزود : کارگشایی و خدمت به خلق بر اساس معیارهای 

اسلامی ، یک هنر است و هر کس نمی تواند از عهده این هنر برآید.

کمال حســین پور، نماینده مردم پیرانشهر و سردشت در مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تسنیم در خصوص طرح 
یکپارچه ســازی شرکت های آب و فاضلاب شهری و روستایی اظهار داشت: 
طرح یکپارچه سازی شرکت های آب و فاضلاب شهری و روستایی جزو طرح 
های مثبت وزارت نیرو طی سال های اخیر بوده که توانسته بروکراسی اداری 
را کمتر کند.وی افزود: در بسیاری از مواقع روستاهایی که در نزدیکی شهرها 
بودند درگرفتن برخی خدمات دچار مشکل می شدند که با اجرای این طرح 

مشکلات این چنینی تا حد قابل توجهی برطرف شده است.
نماینده مردم پیرانشــهر و سردشــت با بیان اینکه اقدام وزارت نیرو در 
پروژه های زیرســاختی قابل تقدیر است، خاطرنشــان کرد: با اجرای طرح 

یکپارچه سازی شــرکت های آب و فاضلاب شــهری و روستایی، مشکلات 
روستائیان حل شده و مدیریت منسجمی برای آب و فاضلاب استان ها شکل 
گرفته که می توان آثار اجرای این طرح را در سال های آتی مشاهده کرد.وی 
با اشــاره به مزایای طرح یکپارچه سازی شرکت های آب و فاضلاب شهری و 
روستایی افزود: اجرای این طرح ضمن جلوگیری از موازی کاری شرکت های 
آبفا در تصمیم گیری ها، در کاهــش هزینه ها و افزایش  راندمان کاری نقش 
بسزایی دارد.حسین پور اجرای این طرح را مثبت دانسته و اذعان کرد: یکی 
از عمده اهداف طرح یکپارچه سازی شرکت های آبفا توجه ویژه به روستاها و 
محرومیت زدایی بوده که اگر اجرای این طرح تدوام پیدا کند، باعث موفقیت 

و رشد کشور می شود.

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی یکپارچهسازی ابفای شهری 
و روســتایی را اقدامی ضروری و اسباب خیر برای روستاییان دانست و گفت: 
این اقدام کار درستی بود که البته خیلی زودتر از اینها میبایست انجام میشد .

اسماعیل حسین زهی عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، در 
گفتوگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تسنیم اظهار داشت: یکپارچهسازی 

شرکتهای آب وفاضلاب شهری و روستایی باقیات صالحات و کار خوبی است که 
خیلی زودتر از این، میبایست عملیاتی میشد.وی افزود: از سالها قبل و دولتهای 
پیشین بحث یکپارچهسازی و تجمیع شرکتهای آب وفاضلاب شهری و روستایی 
مطرح بود و حتی این موضوع در دولت نهم نیز در شورای عالی اداری مصوب 
شــد و اقدامات جدی هم در این زمینه صورت گرفت، ولی متاســفانه بدلیل 
برخی کارشکنیها که عمدتاً ناشی از ترجیح منافع و مطامع شخصی معدودی 
از افراد بر منافع ملی بود، این بحث مشمول مرور زمان شد.نماینده خاش، میر 
جاوه و بخشهای نصرت آباد و کورین تصریح کرد: خوشبختانه در دوره اخیر 
با پیگیریهای وزارت نیرو و طی فرایند مربوطه و تصویب دولت و شورای عالی 
اداری، این یکپارچهسازی انجام شد؛ کار درستی که البته خیلی زودتر از اینها 
میبایست انجام میشد .وی ادامه داد: یکی از وعده های وزیر که در قالب برنامه 
پیشنهادی در زمان اخذ رای اعتماد به مجلس شورای اسلامی ارایه شده بود، 
اصلاح ساختارهای سازمانی و بازآرایی شرکتهای زیرمجموعه با رویکرد متناسب 
سازی و افزایش کارایی بود که بخشی از آن با یکپارچه سازی شرکتهای آب 
و فاضلاب عملیاتی شده و انشاالله هم سبب خیر برای کشور و بخصوص مردم 

عزیز روستاها خواهد بود و هم باقیات صالحاتی برای متولیان کار می شود.

عبدالکریم گراوند در بررســی روند اجرای پروژه آب شــیرین کن ۳5 هزار 
مترمکعبی بوشهر با تاکید بر تامین آب آشامیدنی شهرها و روستاهای استان 
بوشهر اظهار داشت: برای تامین آب شهرها و روستاهای استان اقدامات مهمی 
از سوی شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر انجام شده که بخشی از آنها امسال 
و بخشی هم سال آینده وارد مدار تولید و بهره برداری می شود.وی با قدردانی از 
مدیرعامل و کارکان شرکت آبفا در تامین آب آشامیدنی ، به روند اجرایی طرح 
آب شیرین کن ۳5 هزار مترمکعبی بوشهر پرداخت و بیان کرد: این پروژه که 
با مشارکت و سرمایه گذاری گروه مپنا در حال اجراء است که روند اجرای آن 
مطلوب است.استاندار بوشهر با بیان اینکه تمام جبهه های کاری این پروژه فعال 
است افزود: اکنون پروژه آب شیرین کن ۳5 هزار مترمکعبی بوشهر دارای ۴0 
درصد پیشرفت فیزیکی است و بر اساس اعلام مدیرعامل گروه سرمایه گذاری 

مپنا تا پایان آذرماه امسال کلیه عملیات ساختمانی پروژه آب شیرین کن ۳5 
هزار متر مکعبی بوشهر تکمیل می شود.گراوند با اشاره به تامین تجهیزات این 
پروژه خاطر نشــان کرد: با انتقال تجهیزات ساخته شده توسط کارخانجات 
گروه مپنا عملیات نصب تجهیزات آب شیرین کن ۳5 هزار مترمکعبی بوشهر 
از پایان آذرماه آغاز می شود.وی، از راه اندازی این پروژه تا پایان امسال خبر داد 
و بیان کرد: با برنامه ریزی انجام شده تا پایان سال ۳0 درصد ظرفیت پروژه یاد 
شده وارد مدار بهره برداری می شود.استاندار بوشهر از پرداخت تسهیلات بانکی 
به گروه سرمایه گذار مپنا برای تامین منابع مالی این پروژه خبر داد و تصریح 
کرد: تسهیلات بانکی باید در اسرع وقت توسط آبفای استان بوشهر در اختیار 
سرمایه گذار شرکت مپنا قرار بگیرد.گراوندبا تاکید بر رفع مشکلات و موانع کاری 
در اجرای پروژه آب شیرین کن ۳5 هزار مترمکعبی بوشهر گفت: باید مشکلات 
و موانع کاری از جمله تداخل کار پروژه با شــرکت کشتی سازی همجوار آن، 
توسط ارگان های مربوطه با محوریت استانداری رفع شود.مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب استان بوشهر هم با بیان اینکه این پروژه در زمینی به مساحت ۷ هزار 
متر مربع در کنار ساحل خلیج فارس بوشهر در حال ساخت است خاطرنشان 
کرد: تلاش شبانه روزی گروه سرمایه گذاری مپنا برای تکمیل این پروژه قابل 
تحسین است.عبدالحمید حمزه پور با اشاره به اجرای خط انتقال آب از محل 
اجرای پروژه آب شیرین کن ۳5 هزار مترمکعبی تاکید کرد: در اجرای این پروژه 
به زودی نخســتین محموله های لوله های آبرسانی از دریا وارد می شود.وی، با 
بیان اینکه در اجرای این پروژه ۲۳00 متر لوله گذاری برای برداشت و انتقال 
آب از دریا انجام می شود افزود: این لوله ها با قطرهای یک هزار تا 1۲00 میلمتر 

در نوع خود در کشور بی نظیر است.

مدیرعامل شرکت توزیع برق لرستان خبر داد؛
تبدیل شبکه فشار ضعیف برق الیگودرز به کابل خودنگهدار تا پایان مهر  

 خبرنگار آوای اقتصاد / ســیما گودرزی - مدیرعامل شــرکت توزیع برق 
لرستان از تبدیل شبکه فشار ضعیف سیمی برق الیگودرز به کابل خودنگهدار 

تا پایان مهرماه خبر داد.
فریدون خودنیا روز یکشنبه در جمع خبرنگاران، گفت: با همکاری گروه های 
اجرایی و نظارتی پروژه تبدیل شبکه فشار ضعیف سیمی به کابل خود نگهدار در 
الیگودرز تکمیل می شود.وی، اظهار داشت: حدود هشت کیلومتر از فشار ضعیف 
باقی مانده در سطح شهرستان الیگودرز با کابل های خود نگهدار، با اعتبار یک 

میلیارد تومان اصلاح و بهینه می شود.

مدیرعامل شــرکت توزیع برق لرستان با بیان اینکه برنامه ریزی شده که 
تبدیل سیم مسی و آلومینیومی به کابل خود نگهدار در استان لرستان در آبان 
ماه افتتاح شود، لذا به منظور تکمیل پروژه از ۲۲ مهر تا پایان مهر ماه با حضور 
بیش از 10 گروه اجرایی و نظارتی شبکه باقیمانده الیگودرز به کابل خود نگهدار 
تبدیل می شود.خودنیا، گفت: این طرح علاوه بر نوسازی شبکه، دارای مزایایی 
از قبیل ایمنی بالا، حذف برق های غیر مجاز، زیبایی دیداری شــبکه، کاهش 
تلفات و کاهش خاموشــی ها و انرژی توزیع نشده شبکه برق است.وی با بیان 

اینکه گروه های اجرایی و نظارتی متشکل از 80 نفر هستند .


